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 مصطفی مسجدی|جمعه بعدازظهر است، 
حوالی ساعت هفت شب به وقت تهران و تا این 
لحظه حدود ۴۰ نفر به وزارت کشــور مراجعه 
کردند که ۱۰ نفــر از آن ها شــرایط ثبت نام 
در انتخابات ریاســت جمهوری را داشــتند. 
مهم ترینشان ســعید جلیلی در روز نخست و 
علی لاریجانی در روز دوم بوده اســت. بعد از 
آن ها ثبت نام عبدالناصر همتی که در دور قبل 
دو میلیون و ۴۵۰ هزار رای آورده بود مهم بود و 
پس از آن پنجمین ثبت نام مصطفی کواکبیان 
در انتخابات آن هم در حالی كه چهار بار قبلی 
رد شده بود. خبرهایی که به دست ما رسیده 
حاکی از این است که احتمالا علیرضا زاکانی 
در روز یکشنبه و احتمالا محمدباقر قالیباف در 
روز دوشنبه در انتخابات ثبت نام خواهند کرد. 
هم چنین احتمال بالایــی از ثبت نام مهرداد 
بذرپــاش از میان نیروهــای نزدیک به دولت 
و نیز ســید محمد صدر، مســعود پزشکیان 
و محمدرضا عــارف از میــان اصلاح طلبان و 
علی شــمخانی از میان نظامیان وجود دارد. 
در عین حال همــه کاندیداها بایــد از فیلتر 
شــورای نگهبان نیز عبور کننــد. با این حال 
دست کم حالا، در غروب روز جمعه دوقطبی 
انتخابات بین ســعید جلیلی و علی لاریجانی 
اســت. مخصوصا با مجــادلات توییتری که 
میان لاریجانی و باقی اصولگرایان به خصوص 
طرفداران جلیلی ایجاد شد. با هم وضعیت این 
دو کاندیدا که اشتراکات و تفاوت های زیادی با 

هم دارند را بررسی کنیم. 

    اشتراکات
اشتراک مهم لاریجانی و جلیلی در یک پست 
اســت که هر دوی آن هــا آن را تجربه کردند. 
دبیری شــورای عالی امنیت ملی. لاریجانی از 
سال ۱۳۷۴ تا ۱۳۸۷ به عنوان نماینده رهبری 
و از آن زمان تا ســال ۱۳۹۹ بــه عنوان رئیس 
مجلس عضو شورای امنیت ملی بود )مجموعا 
۲۵ سال( در این میان، دبیری این شورا را هم در 
یک بازه تقریبا دو ساله از سال ۱۳۸۴ تا ۱۳۸۶ 
در دولت احمدی نژاد در اختیار داشت. جلیلی 
از ۱۳۸۶ تا ۱۳۹۲ دبیر شورای عالی امنیت ملی 
بود و از ۱۳۸۹ تا همین حالا یعنی به مدت ۱۴ 

سال نماینده رهبری در این شورا است. 
با در نظر گرفتن اینکه حسن روحانی به عنوان 
دبیر شورای عالی امنیت ملی دو دوره کاندیدا 
و رئیس جمهور منتخب بــوده و نیز با در نظر 
گرفتن احتمال کاندیداتوری شــمخانی، حالا 
می تــوان گفت که این پســت به یک پســت 
رئیس جمهور ساز در ایران تبدیل شده چرا که 
همه دبیرهای شورای عالی امنیت ملی بعد از در 
اختیار داشتن این سمت، یک دوره دست کم 

کاندیداتوری در انتخابات را در کارنامه دارند.

جالب اســت که نقش دبیر این شورا به عنوان 
عالی ترین شورای امنیت کشور تا حدی است 
که دو دوره به دبیر این شــورا برای ریاســت 
جمهوری اعتماد می شود مشابه اتفاقی که برای 
رئیس مجلس رخ داده. هاشمی دو دوره رئیس 
جمهور شــده ولی بعد از او هر کسی که بعد از 
ریاســت مجلس برای ریاست جمهوری اقدام 
کرده شکست خورده است: ناطق نوری در ۷۶، 
کروبی در ۸۴ و ۸۸، حداد عادل در ۹۲ )انصراف 
داد( و لاریجانی در ۱۴۰۰ )ردصلاحیت شد(. 

    تفاوت ها
اولین تفاوت این دو در ســن و سالشان است. 

لاریجانی ۸ سال بزرگ تر از جلیلی است.
دومین تفــاوت در نســبت های خانوادگی 
اســت. لاریجانی فرزند یک مرجــع تقلید 
بزرگ در دهه ۵۰ و ۶۰، داماد شهید مرتضی 
مطهری اولین رئیس شورای انقلاب و به قول 
آیت الله خامنه ای، ایدئولوژیســت جمهوری 
اسلامی و برادر رئیس فعلی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و رئیس اســبق قوه قضاییه و 
نیز برادر یکی از چهره های ارشــد سیاست 
خارجی ایران )محمد جواد لاریجانی( و یکی 
از چهره های ارشــد نظام بهداشت و درمان 
)باقر لاریجانی( اســت. او البته برادر فاضل 
لاریجانی هم هست. همو که فیلمی از او در 
حال مذاکره با ســعید مرتضــوی در جریان 
استیضاح شیخ الاســلامی وزیر کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی دولت احمدی نژاد توســط او 
در مجلس به عنوان سند فساد منتشر شد و 
زمینه رویدادی در کشور را پدید آورد که به 

یکشنبه سیاه موسوم شد. 
ســومین تفاوت در تحصیلات است. لاریجانی 
دکترای فلسفه از دانشــگاه تهران )با تزی در 
مورد فلسفه کانت( دارد و استاد دانشگاه تهران 
است و جلیلی دکترای معارف اسلامی و علوم 
سیاسی از دانشگاه امام صادق دارد )با تزی در 
مورد سیاســت خارجی دوران پیامبر( و استاد 

این دانشگاه است. 
چهارمیــن تفــاوت در تجربه کاری اســت. 
لاریجانی از ۱۳۵۷ تا ۱۳۶۱ در صداوســیما 
مشــغول به کار بوده و تا رده ریاســت واحد 
مرکزی خبر هم پیش رفته بوده، چهار ســال 
معاون وزیر شــده و ســپس به مدت ۶ سال 

معاون پارلمانی و حقوقی سپاه و جانشین ستاد 
مشترک این نیروی نظامی بوده است. پس از 
آن وزیر ارشاد شده و سپس به مدت ۱۰ سال 
ریاست سازمان صداوسیما را بر عهده داشته و 
بعد از دوره کوتاهی دبیری شورای عالی امنیت 
ملی، به مدت سه دوره رئیس مجلس شورای 
اســلامی بوده که بالاترین ســابقه در میان 
روسای مجلس در تاریخ ایران است و از سال 
۱۳۹۹ نیز مشاور سیاســی رهبری است. او از 
سال ۱۳۹۲ نیز فارغ از شخصیت حقوقی خود 
به عنوان رئیس مجلس، با حکم شخصی عضو 

مجمع تشخیص مصلحت نظام هم هست. 
جلیلی در مقابــل، در طول دهه شــصت در 
جبهه های جنگ علیه عراق بوده و در این میان 
جانباز هم شده است، از سال ۱۳۶۸ وارد وزارت 
خارجه شــده و در حالی که در ابتدای دولت 
خاتمی به ریاســت اداره آمریکا در این وزارت 
رســیده بود در دوره دوم او از وزارت خارجه 
خارج شد و به عنوان مدیر بررسی های جاری 
دفتر رهبری کار خــود را آغاز کرد تا اینکه در 
ابتدای دولت احمدی نژاد به سمت معاون اروپا 
و آمریکای وزارت خارجه رســید و سپس هم 
که وارد دبیری شورای عالی امنیت ملی شد. 
او در حال حاضر عضو مجمع تشخیص و البته 

شورای راهبردی روابط خارجی نیز هست. 
پنجمیــن تفــاوت بــزرگ بین ایــن دو در 
رویکردهای سیاسی است. جلیلی در منتهی 
الیه جنــاح اصولگرا یا راســت سیاســی در 
ایران قــرار دارد. در حوزه سیاســت خارجی 
به ایســتادگی در برابر جهان غرب و تعامل با 
همســایگان و شــرق جهان اعتقاد دارد و در 
حوزه اقتصادی به روش هایی مثل حذف دلار 
و یا اســتفاده از تهاتر در مبادلات اقتصادی. 
لاریجانی اما از میانه جناح راست می آید. جایی 
که سابق بر این هاشمی رفسنجانی در آن قرار 
داشــت و پس از آن جای ناطق نوری و حسن 
روحانی شد. ممکن است در ایده های اقتصادی 
با حســن روحانی یا جناح چپ فاصله داشته 
باشــد ولی در این ایده که برای حل مشکلات 
کشور و رفتن به سمت توســعه باید با جهان 

خارج تعامل داشته باشیم نه!
ششــمین تفاوت، تجربه انتخابات ریاســت 
جمهوری اســت. لاریجانی در سال ۱۳۸۴ در 
میان هفت کاندیدا با یک میلیون و ۷۱۳ هزار 
رای، رای حدود ۶ درصــد از رای دهندگان و 
سه و نیم درصد از واجدان شرایط را به دست 
آورد و ششــم شد اما ســعید جلیلی در سال 
۱۳۹۲، هر چند که رئیس جمهور نشــد ولی 
با ۴ میلیون و ۱۶۸ هزار رای معادل ۱۱ و نیم 
درصد رای دهندگان و ۸ درصد واجدان شرایط 

در میان شش کاندیدا، سوم شد.
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 ۱- درست در همان روزي كه تیم ملي در امجدیه چهار گل به 
عراق زد و دهداري براي آخرین بار بازوبنــد تیم ملي را بر بازو 
بست سردستگي تیم ملي به سرهنگ رسید. سرهنگ در تمام 
دوران فوتبالش، هیچ چیز را عزیزتر از این تكه پارچه كِشي سفید 
نمي  دانست. انگاری که تكه  اي از كفنش بود و هر وقت بر بازوی 
پیراهن سبزش می  بست یل  ترین آدم دنیا بود. آن روزها كسي 
نمي  توانست با جنازه ســالم از جبهه دفاعی سرهنگ بگذرد. با 
تكل  هایي كه به »كج  بیل« شهرت داشــت، ناگهان همه توپ و 
حریف و چمن و قلوه سنگ و كفش یارو و ساق فوروارد را باهم 
قلفتي از روی زمین قیچي مي كرد تا به خود بباوراند که از شرف 
ســرزمین مادري  اش دفاع می  كند. اینجــور جاها یك صداي 
»اَككك« هم از ته گلویش درمي  آمــد كه قدرت »كج  بیل«اش 
را زیاد می  کرد. در آن بازي هاي رفت و برگشــت با عراقي  ها در 
مقدماتي المپیك توكیو )۱۳۴۲( سرهنگ با یار عراقی بدجوري 
من  تومن شده بود. او خود سروان زیبای نیروهای نظامی ایران 
بود و حریفش هم افسر جوان ارتش عراق. هر دو هم یار فیكس 
تیم ملي  شــان. این من  تومن چنان در ذهن سرهنگ مانده بود 
که قیافه یارو را تا روز مرگش به یاد داشت. با او در ذهنش یکی 
به دو می  کرد. گاهي دلش مي  ســوخت به حال حریف كه چرا با 
»كج  بیل«هایش، شل و پل  اش كرده بود گاهی هم خودخوری 
می  کرد که اینهمه خشــونت در بازی هم لازم نبود. داستان اما 
بیست سال بعد از آن بازی رفت و برگشت، وارد چرخه دیگری 
شد. حالا عراق به ایران حمله کرده بود و سرهنگ با زن و بچه  اش 
در کرمانشاه می  زیست. من یک روز در اوایل دهه شصت پا شدم 
رفتم خانه  اش در کرمانشاه که برای صفحه »اتاقی در حومه در 
خاطرات«ام مصاحبه کنم. از قضا موشک پشت موشک می  آمد 
و رنگ به رخســار نداشتم. ســرهنگ را در زوال تنهایي  اش اما 
در هیبت همان افسر جوان ســال ۴۲ دیدم که بعد از دهداری 
کاپیتان تیم ملی ایران شده بود. بسیاري از مردم، شهر را ترك 
كرده بودند اما او مانده بود. کشــتیارش هم می  شدی هیچ قلم 
راضي به ترك دیار نمي  شد. عصرها یك سر مي  رفت در بیستون 
قدم مي  زد و شــب  ها كه معمولا موشــك  های عراقي مي  آمد و 
شهر را مي  لرزاند او در تاریکی خانه  اش دندان  قروچه می  رفت و 
یاد بازیکن عراقی ســال ۱۳۴۲ می  افتاد که اکنون برای نابودی 
وطن او، در جبهه، الدروم بلدروم می  کرد. ســرهنگ موشك را 
به »اتوبوس شعله  ور نارنجي  رنگ دشمن« تشبیه مي  كرد و هي 
زنگ مي زد اینور و آنور كه امشــب اتوبوس كجا افتاد؟ امشــب 
چند نفر شهید شدند؟ هر روز عین یک افسر شق و رق قدیمی 
سه  تیغه می  کرد و منتظر شــب می  ماند که ببیند چند نفر دیگر 
زیر موشکباران عراقی  ها خواهد مرد و نوبت خودش کی خواهد 
رسید. حالا به من می  گفت تنها آرزویم این است كه كاش بیست 
سالي جوانتر مي  شدم و دوباره در بازي رفت وبرگشت با تیم ملي 
عراق به میدان مي  رفتم. آدمی که با تیم ملی به همه افتخاراتش 
رسیده بود و یک دهه در خط دفاعی این تیم از شرفش دفاع کرده 
بود و ده ها بار با تیم ملی به سفر خارج رفته بود حالا فقط دوست 
داشت زمان دوباره به عقب برمي  گشت و او دوباره در بازی رفت 
و برگشــت بغداد و تهران به میدان می  رفت. به یادش می  آوردم 
که یادت نیست یك سال بعد از همان بازي ها با عراق، در دیدار 
تیم ملي ایران با شوروي در تفلیس آنقدر آماده بودی كه وقتي 
دم دروازه خودي به هوا مي  پریدی سرت را بالاي تیر افقي دروازه 
مي دیدی؟ اما حرف را برمی  گرداند و باز دوست مي  داشت بازي 
با عراق ۲۰ سال بعد دوباره تكرار شود. روز آخر كه داشتیم باهم 
خداحافظي مي  كردیم او هنوز جفت پایش را در یک کفش کرده 
بود که در كرمانشــاه بماند اما هنوز خشمي عجیب از »اتوبوس 

هوایي نارنجي  رنگ دشمن« داشت.ادامه در صفحه 03

مرده  ها آدم را حلال نمي كنند

ستونشنبه
ابراهیم افشار

ماجرای پاکبان 
بروجردی که 
به کمک يک 

دامپزشک چهار 
توله سگ را از 

غرق شدن نجات 
داد صفحه 03

 سارا غضنفری| در میانه اردیبهشت مردم منطقه احمدآباد صحنه ای عجیب 
را به چشم مي دیدند. تیراندازی گروهی از اشــرار جوان با وینچستر و دولول 
به سمت یکدیگر. البته با گلوله های سســاچمه ای . اشرار سنگر می گرفتند و 

دیوانه وار به سمت هم و حتی عابرین پیاده و حتی پلیس شلیک می کردند.
ششم خرداد امسال با حضور ۱۵ نفر از نزاع کنندگان، بازسازی صحنه جرم این 
نزاع ترسناک انجام شــد. ماجرا از این قرار بود که اهالی شهر ملک آباد )بخش 
احمدآباد، این شهر نزدیکترین شهر به مشــهد از سمت جاده مشهد به تهران 
است و فاصله اش با مشهد ۳۲ کیلومتر است( گزارش یک نزاع مسلحانه در این 
منطقه را به ماموران پلیس دادند. جانشین فرمانده انتظامی خراسان رضوی نیز 
درباره این ماجرا اعلام کرد:  »چنــدی قبل، نیرو های انتظامی بخش احمد آباد 
گزارشــی از تیراندازی خونبار عاملان نزاع مســلحانه دریافت کردند که برای 
ایجاد رعب و وحشت در منطقه، لوله های سلاح را به سوی مردم گرفته بودند. 
به همین دلیل بلافاصله اولین گروه گشــت انتظامی عازم میدان لاله شد، اما 
وحشــت آفرینان شــرور، به طرف خودروی پلیس نیز آتش گشودند و یکی از 
افسران فراجا را هم هدف اصابت گلوله قرار دادند و ۱۹نفر از شهروندان و ۸ تن 
از طرفین نزاع مسلحانه خونبار با شــلیک گلوله های ساچمه ای از سلاح های 
وینچستر و دولول نقش بر زمین شده بودند. در این درگیری مسلحانه که بین 
دو گروه بوده یک مامور پلیس نیز از ناحیه چشــم با تفنگ ساچمه ای مصدوم 

می شود.«

   ماجرای نزاع چه بود؟
طبق بررسی دوربین های مداربسته که در محل نزاع وجود داشت انگار داستان 
از مزاحمت برای یک دختر آغاز شده بود. بررسی های مقدماتی نشان داد وقتی 
ادعای ایجــاد مزاحمت جوانی به نام »علیرضا-و« بــرای دختری از طرف های 
مقابل بازگو می شــود دو تن از آنان با شمشــیر و قمه به سوی آن جوان حمله 
می کنند و او را درون یک خواروبار فروشی هدف ضربات هولناک شمشیر قرار 
می دهند. دقایقی بعد با انتقال پیکر مجروح این جوان به بیمارســتان یکی از 
اطرافیان نزدیک آن پسر که متوجه ماجرا شده بود گروهی از نزدیکانش را فرا 
می خواند. بدین ترتیب با حضور تعدادی از طرف های مقابل، نزاع مسلحانه خونبار 
در حالی آغاز می شود که آن ها برای ایجاد رعب و وحشت به سوی شهروندان نیز 
تیراندازی می کنند که در اطراف محل درگیری )میدان لاله( تجمع کرده بودند 
و گروهی از آنان نیز از شــدت ترس به اطراف می گریختند.در واقع  پسر مورد 
علاقه آن دختر با دو نفر دیگر از رفقای خود در حالی که قمه همراه داشتند سراغ 
جوانی که مزاحمت ایجاد کرده بود رفته و او را به شدت مورد ضرب و جرح قرار 
می دهند.در نتیجه درگیری خونین این افراد با جوان مزاحم، این جوان به حدی 
دچار جراحت شد که به بیمارستان منتقل شده و تحت معالجه قرار گرفت.اما 
جوان مجروح در همان حالي که روی تخت بیمارستان تحت مداوا قرار گرفته 
بود، با دوستان خود تماس گرفته و موضوع را اطلاع داد.رفقای جوان مجروح هم 
به قصد انتقام گیری به محله احمدآباد)منطقه ای بین میدان تقی آباد )شریعتی(، 
کوه سنگی و ملک آباد مشهد( رفته و سد راه ضاربین قرار گرفتند و در حالی که 
اسلحه دولول و وینچستر و همچنین شمشیر همراه داشتند، با آنها درگیر شدند.
در نهایت این درگیری دســته جمعی منجر به زخمی شدن ۱۹ شهروند عادی، 
زخمی و قطع عضو ۸ نفر از طرفین دعوا و زخمی شدن یك مامور پلیس از ناحیه 
چشم شد.گفته می شود انگشت دو نفر از شرکت کنندگان در نزاع به علت اصابت 

گلوله قطع شده است.

 دستگیری متهمان
 ماموران پلیس در کمتر از ۲۴ ساعت ۱۸ تن از متهمان به شرارت و ایجاد رعب 
و وحشت را در چندین عملیات ضربتی و غافلگیرانه در نقاط مختلف شهر مشهد 
به دام انداختند و یک نفر دیگر از آنان را هم در منطقه مُلک آباد دستگیر کردند.

در این عملیات گسترده، ۳ قبضه سلاح شکاری وینچستر و دولول نیز کشف شد 
و ۵ فروشگاهی که عاملان شرارت از آن مکان ها برای وحشت آفرینی و درگیری 

استفاده کرده بودند نیز با دستور مقام قضایی پلمب شد. 

جادوی فوتبال در سه ديدار 
خارق العاده در تهران و لندن

 امشب در تهران دوبازی همزمان پرسپولیس با مس رفسنجان و استقلال 
با پیکان، قهرمان پرهیجان ترین لیگ این ســال ها را مشخص خواهد 
کرد. قهرمانی می تواند تا آخرین دقایق و ثانیه های دو بازی دســت به 
دست بشود. و شاید بعدها از این لیگ خاص با لذت یاد کنیم. البته اگر 
مصاحبه های مربیان درشت گوی همیشــه ناله کن حسابگر تلخ زبان 
این اجازه را بدهد. ازآن طرف ساعتی پس از پایان مراسم اهدای جام 
در تهران،  در ویمبلی لندن،  رئال مادرید در خیز برای پانزدهمین جام 
اروپایی با بورسیا دورتموند روبه رو می شود   جایی که دو ستاره آلمانی 
یعنی تونی کــروس و مارکو رویس براي آخرین بــار پیراهن تیم های 
محبوبشان را خواهند پوشید. امشب شب عجیبی برای فوتبالدوستان 

است. قدرش را بدانید.   صفحات 4 و 12 را بخوانید .

تبداغشنبهشب

نبردباوینچستردر
احمدآبادمشهد!

 قيمت 10000 تومان

آقایکشوری؛
منجی

خوشقلب
تولهسگها

در درگیری مسلحانه گروهی از  اشرار که بر سر 
يک دختر آغاز شده بود28 نفر مجروح شدند ! 

مهرههایمسعود!
فیلم سینمايی »تگزاس3« که اين روزها 

شروعی رويايی را در گیشه تجربه می کند، 
ششمین نقش  آفرينی پژمان جمشیدی در 

فیلمی به کارگردانی مسعود اطیابی
 محسوب می شود؛ به همین بهانه سراغ 

بازخوانی همکاری های اين کارگردان 
پولساز سینمای ايران، با بازيگران اصلی 

آثارش رفته ايم صفحات 10و11 را بخوانید

ملاقاتدلنشینباعصار
 درباره »کنسرتینو« که قسمت اول آن   
توجه  مخاطبان را به همراه داشت  صفحه09

 اعــلام آمادگــی چهره هــای مختلف 
براي انتخابــات 8 تیرمــاه،  معادلات و 
پیش بینی ها را به شــدت دچار آشفتگی 
ساخته اســت. آیا همه طرف های ذینفع 
وارد عرصه رقابت خواهند شــد. آیا مثل 
سال 1384 با یک انتخابات چند مجهولی 
روبه رو می شویم؟ تحلیلی بر این پایه را در 

صفحه 4 می توانید بخوانید. 
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در اين ديدار، بشار اســد، رئیس جمهور سوريه با ابراز تســلیت به رهبر انقلاب و دولت و ملت 
ايران، خطاب به آيت الله خامنه ای گفت: »روابط ايران و ســوريه، روابطي راهبردی اســت که 
تحت هدايت های جنابعالی به پیــش می رود و در راس اجرای اين هدايت ها، آقای رئیســی و 
آقای امیرعبداللهیان بودند.« او تاکید کرد: » آقای رئیســی در 3سال گذشته، تاثیر مهمی در 
نقش آفرينی جمهوری اسلامی در قضايای منطقه و موضوع فلسطین و همچنین تعمیق روابط 
ايران و سوريه داشت.« بشار اسد همچنین با اشاره به موضوع مقاومت در منطقه گفت: »بعد از 
گذشت بیش از 50سال، خط مقاومت در منطقه پیشرفت کرده و اکنون به يک رويکرد اعتقادی 
و سیاسی تبديل شده است.« رئیس جمهور سوريه با تاکید بر اينکه موضع ما همواره اين بوده 
که هرگونه عقب نشینی در مقابل غرب، موجب پیش روی آنها خواهد شد، تاکید کرد: »من چند 
سال پیش اعلام کردم که هزينه مقاومت، کمتر از هزينه سازش است و اين موضوع اکنون برای 
مردم سوريه، بســیار واضح و روشن اســت و قضايای اخیر غزه و پیروزی های مقاومت نیز اين 

موضوع را برای مردم منطقه اثبات کرد و نشان داد که مقاومت يک اصل است.«

ادامه ازصفحه   اول
   حامیان

بزرگ ترين ســوالات فعلی علــی لاريجانی اين 
اســت که )1( آيا تايید صلاحیت خواهم شد يا 
نــه. )2( در صورت تايید صلاحیت آيا از ســوی 
اصلاح طلبان مورد اقبال قرار خواهم گرفت يا نه و 
)3( آيا مشارکت به اندازه ای خواهد بود که رئیس 

جمهور شوم يا نه. 
پاســخ ســوال اول با توجه به تجربه انتخابات 
پیشین رياست جمهوری به احتمال زياد مثبت 
اســت. ردصلاحیت لاريجانــی در آن انتخابات 
موضوعی بود که حتی داد بسیاری از اصولگرايان 
را هم درآورد و بســیاری تذکر رهبری در مورد 
ظلم هايی که به برخی کانديداها شــد را مربوط 
به او دانستند. پاسخ سوال دوم فعلا 50 – 50 به 
سمت منفی اســت. اصلاح طلبان يک بار تجربه 
حمايت از حسن روحانی را داشتند و در دولت او، 
به بسیاری از اهداف و برنامه های خود نرسیدند 
و سرمايه اجتماعی شان نیز از بین رفت. از سوی 
ديگر لاريجانی در تجربه رياســت بر ســازمان 
صداوســیما که تقريبا همزمان با دولت خاتمی 
بود، ناسازگاری زيادی با آنان نشان داد. از پخش 
برنامه هايی علیه روشــنفکران چون »هويت« و 
»چراغ« گرفته تا پخــش فیلم کنفرانس برلین. 
پاسخ ســوال ســوم را هم فعلا نمی دانیم چون 
نظرســنجی قابل اعتمادی هنوز نداريم ولی اگر 
سخنان معاون امنیتی وزارت کشور درست باشد 
که گفته، مشارکت بالای هفتاد درصد خواهد بود، 
ممکن است مشارکت به حدی برسد که لاريجانی 
رئیس جمهور شود. البته به احتمال خیلی زياد 

نه در مرحله اول!
توضیح اينکه در اين دوره انتخابات ۶2 میلیون 
نفر می توانند رای بدهند و در صورتی که فقط ۶0 
درصد آن ها رای بدهنــد، حدود 38 میلیون نفر 
در انتخابات شرکت خواهند کرد و يک فرد برای 
رياست جمهوری به حدود 1۹ میلیون رای نیاز 
دارد. به سختی می توان مدعی شد که بدنه حامی 
علی لاريجانی در حدود بیســت سال گذشته از 
يک میلیون و 700 هزار نفر در انتخابات 1384 
حدود 13 برابر رشــد کرده و به 1۹ میلیون نفر 

رسیده است. 
جلیلی چطــور؟ او دغدغه ای بابت مشــارکت 
ندارد چون در قشــر خاکســتری جامعه پايگاه 
رای چندانی ندارد. پايگاه رای او در همان هسته 
سخت اصولگرايی است که همیشه در انتخابات ها 
شرکت می کنند ولی مسئله اين است که او بايد 
تنها باشــد تا رای همه اين پايگاه رای را داشته 
باشد. در صورتی که افرادی مثل فتاح يا بذرپاش 
در انتخابات شرکت کنند رای او تقسیم خواهد 
شد و شايد او مجبور شــود مثل انتخابات سال 
1400 در نهايت به نفع يکی از آن ها کناره گیری 

کند. 
   حواشی ثبت نام

همان طور که در ابتدا گفتیم در جريان ثبت نام 
اين دو يعنی جلیلی و لاريجانــی مجادلاتی در 
فضای مجازی به وجود آمد. حاشیه های مربوط 
به جلیلی اولا حضور يک نماينده مجلس يعنی 
امیرحسین ثابتی در کنار او بود. از ثابتی پرسیده 
شــد که آيا حضور او در کنار جلیلی غیرقانونی 
نیست و او به ســادگی می توانست جواب بدهد 

که نیست چون در انتخابات مجلس، نمايندگان 
مجلس نه در شــوراهای اجرايی هستند و نه در 
شــوراهای نظارت ولی او ترجیح داد سنگی به 
ســمت دولت روحانی پرتاب کند و به ياد بیاورد 
که محمد جواد ظريف برای روحانی در کمپین 
سال 13۹۶ او سخنرانی کرده بود. او در پاسخ به 
ســوال ديگری هم در مورد تعداد ثبت نام های 
آقای جلیلی خبرنگاران را بــه ويکی پديا حواله 
داد. خبرنگار البته احتمــالا کنايه ای زده بود به 
تعدد ثبت نام ها و شايد به همین دلیل، ثابتی اين 

مدل جواب سربالا را انتخاب کرد. 
ديگر فردی هــم که در کنار او بــوده، حاج نبی 
رودکی فرمانده سابق ســپاه والفجر شیراز بوده 
اســت. در فضای مجازی گفته شد که او پیش از 
اين در کنار رضايی و قالیباف ديده شــده و کنار 
جلیلی قرار گرفتن نشــانه ای دانســته شده از 
احتمال ائتلاف اين دو بــا جلیلی که البته از نظر 

منطق سیاسی خیلی بعید است.
جلیلی بعدا در تويیتر هم واکنشــی به تیتر روز 
دوشنبه روزنامه ســازندگی داشت. آن طور که 
کانال باشــگاه روزنامه نگاران نوشــته »روزنامه 
سازندگی از ورود جلیلی، زاکانی، بذرپاش و... که 
تفکری خاص را دنبال می کنند به عنوان عاملان 
وضع موجود ياد کرده و آژير قرمز را کشیده بود 
که مردم حواسشان باشد اين بار به چه کسی رای 
می دهند.« و »از آن ســو جلیلی نیز آژير قرمز را 
علیــه راه زن ها)ی لیبرال دموکراســی( خوانده 

است.«
اما لاريجانی مثل دفعه پیش پر ســر و صدا آمد. 
اين بار اما خبری از کلیپ به سبک پیکی بلايندز 

نبود .او قبل از ثبت نام تويیتی کرد به ضمیمه يک 
نقشه به سبک نقشه تاکسی های اينترنتی که در 
آن از دفتر خود به عنوان مشاور رهبری در منطقه 
حفاظتی پاســتور به مقصد اول در ســاختمان 
وزارت کشور در میدان فاطمی می رفت و از آنجا 
به مقصد دوم در نهاد رياســت جمهوری. همین 
باعث شد که برخی از او هنگام ثبت نام بپرسند 
با اسنپ آمديد يا تپسی و لاريجانی هم گفت در 
آن تويیت نکات مهم تری بود. احتمالا منظورش 
متنی بود کــه در آن بالای تويیت نوشــته بود: 

»بدون شما به مقصد نمی رسیم«. 
امــا اصولگرايان ايــن تويیت را رهــا نکردند و 
امیرحســین ثابتی طرفدار زاکانی به اين تويیت 
اينطور پاسخ داد که »کسی ســفر شما را قبول 
نکــرد« و عبدالمطهر محمدخانــی از نیروهای 
شــهرداری و نزديک به زاکانی به محل زندگی 
لاريجانی که احتمالا در شمال شهر تهران است و 

گفت »خدا را شکر که از منزل اسنپ نگرفتید.«
تويیت دوم لاريجانی پر ســر و صداتر شد. او در 
اين تويیت از عبارت »ارتفاع بگیريم« اســتفاده 
کرد که توسط برخی به عنوان کنايه به ماجرای 
سقوط هلیکوپتر رئیس جمهور تعبیر شد و پس 
از آن تويیت های زيادی بــه کنايه يا تصريح در 
نقد لاريجانی مطرح شــد و حتــی قالیباف هم 
در تويیتی در ســتايش از رئیســی تلاش کرد 
مرز خود را با لاريجانی پررنگ  کند و به گرفتن 
رای از بخشــی از بدنه رای رئیســی در صورت 
کانديداتوری امیدوار باشــد. لاريجانی هم بعد 
از چند ســاعت تويیتی توضیحــی زد و گفت 

منظورش اين نبوده است. 

بشار اســد، رئیس جمهور ســوریه آخر 
هفته گذشــته به تهران آمد تا شــهادت 
حجت الاســام ابراهیم رئیسی را به رهبر 
انقاب و مقامات ایرانی تسلیت بگوید. در 
دیدار اســد با رهبر انقاب، ایشان تقویت 
ارتباطات ایران و سوریه را از لحاظ اینکه 
دو کشور از ارکان محور مقاومت هستند، 
مهم ارزیابی کردند و گفتند: »هویت ممتاز 
ســوریه که همان مقاومت است، از دوران 
مرحوم حافظ اسد و با پایه گذاری »جبهه 
مقاومت و ایستادگی« شکل گرفت و این 
هویت همواره به وحدت ملی ســوریه نیز 

کمک کرده است.«
  مقاومت هويت ممتاز ســوريه است. جايگاه 
ويژه سوريه در منطقه نیز به دلیل همین هويت 
ممتاز است و اين ويژگی مهم بايد محفوظ بماند.

   تقويــت ارتباطات ايران و ســوريه، از لحاظ 
اينکه دو کشور از ارکان محور مقاومت هستند، 
مهم است. هويت ممتاز سوريه که همان مقاومت 
است، از دوران مرحوم حافظ اسد و با پايه گذاری 
»جبهه مقاومت و ايستادگی« شکل گرفت و اين 
هويت، همواره به وحدت ملی سوريه نیز کمک 

کرده است.
   غربی ها و دنباله هــای آن ها در منطقه قصد 
داشتند با جنگی که علیه سوريه به راه انداختند، 
نظام سیاسی اين کشور را ســاقط و سوريه را از 

معادلات منطقه حذف کنند اما موفق نشــدند و 
اينک نیز، قصد دارند با شیوه های ديگر و از جمله 
وعده هايی که هیچ گاه به آنها عمل نخواهند کرد، 

سوريه از معادلات منطقه خارج کنند.
   )با تجلیل از ايســتادگی محکم بشار اسد(: 
همه بايد امتیاز ويژه دولت سوريه يعنی مقاومت 

را در مقابل چشم خود مشاهده کنند.
   )با اشاره به فشــارهای سیاسی و اقتصادی 
آمريکا و اروپا به ايران و ســوريه(: بايد با افزايش 
همکاری ها و منظم کردن آن ها، از اين شــرايط 

عبور کنیم. 
   ايشــان با اشــاره به آماده به کار بودن آقای 
رئیسی فقید و عزيز، برای افزايش همکاری های 

ايران و ســوريه در زمینه هــای مختلف، خاطر 
نشان کردند: »اکنون نیز آقای مخبر با دارا بودن 
اختیارات رئیس جمهــور، همان رويکرد را ادامه 
می دهد و امیدواريم همه امــور به بهترين وجه 

به پیش برود.«
   )بــا انتقــاد از مواضــع و بی عملــی برخی 
کشــورهای منطقــه در قبال موضــوع غزه، در 
نشست اخیر سران عرب در منامه(: در اين نشست 
کوتاهی های زيادی در قبال فلسطین و غزه شد 

اما برخی کشورها نیز خوب عمل کردند.
   نگاه جمهوری اســلامی به آينــده، مثبت و 
روشن است. امیدواريم همه ما بتوانیم به وظیفه 

خود عمل کنیم و به اين آينده روشن برسیم.

شاید تعدد نامزدها نتایج غیر منتظره ای را رقم بزند آغاز جنجالی رقابت دبیرهای سابق شورای عالی امنیت 
ملی برای ریاست جمهوری

رهبر انقلاب: »مقاومت، هویت ممتاز سوریه است؛ این ویژگی مهم باید محفوظ بماند.«

شاید   تکرار    الگوی  84 در دیدار رهبر انقلاب با بشار اسد چه گذشت؟

ستون  شنبه    

ادامه ازصفحه   اول  
روز آخــر كــه داشــتیم باهــم 
خداحافظــي مي  كرديــم او هنوز 
جفت پايش را در يک کفش کرده 
بود که در كرمانشاه بماند اما هنوز 
خشمي عجیب از »اتوبوس هوايي 
نارنجي  رنگ دشــمن« داشت. من 
می  گفتم »حالا خــودت هیچ، به 
آيدا و احمدت رحم کن، بیشــتر 
مردم شهر را ترک کرده  اند«، اما او 
می  گفت نوچ که نــوچ. روز آخر که 
زندگینامه  اش را مفصل ثبت و ضبط 
کردم باهم برای بار آخر به بیستون 
رفتیم. آنجا گفتم »چرا نمی  شــود 
خاطرات بازی رفت و برگشت ايران 
و عراق در مقدماتی المپیک توکیو 
1۹۶4 را از ذهنــت پــاک کنی؟« 
گفت »نمی  توانم.« بعد هم گريه  اش 
گرفت و رفت نشست روی سنگ. 
گفتم »آخــر چرا از بیــن اينهمه 
فــوروارد بي رحم که مقابل  شــان 
بازی کردی فقــط اين يکی اينقدر 
انتقامجويت کــرده؟« گفت »آن 
بازيكن عراقي حالا فرمانده نیروي 
هوايي عراق شــده اســت.« حالا 
ســرهنگ محمد رنجبر کاپیتان 
سابق تیم ملی دوســت داشت به 
جاي اينكه روي سر او هد بزند فقط 

خفه  اش كند.

2    زير موشکباران  ها حرف  مان 
گل انداخته بود. راديو هی آژير قرمز 
می  کشــید و  من هول می  کردم و 
ســرهنگ می  گفــت »ابراهیــم 
روغن کرمانشــاهی خــوردی؟« 
می گويم»نخــوردم ولــی ديدم.« 
می  گويد »مادرم روز مسابقه كباب 
مي پخت با روغن اصل كرمونشاهي 
كه ضعف نكنیــم. ما با شــكم پر 
مي دويديم دنبال توپ.« پسربچه  ای 
که در دوران مدرسه به اين دلیل به 
تیم ناحیه انتخاب نشده بود که به 
قول مربی  اش »از توپ مي ترسد!« 
يكي دو ســال طول كشید كه تا به 
نترس  ترين مدافع تیم ملي تبديل 
شود. اولین بار وقتي تكل زدن بك 
چپ يوگســلاوي)جوزوني( را ديد 
ملكه ذهــن اش کــرد. او وقتي در 
امجديه شروع به تكل زدن کرد که 
هنوز در ايران، كســی نمي  دانست 
تكل چیست! اولین دفاع ايراني كه 
تكل زدن را از راه چشــم آموخته 
بود وقتی با فوروارد حريف كورس 
مي بست ناگهان خود را از يار حريف 
مي  كَند و پاي ديلاقش را به صورت 
كج  بیل روي توپ مي انداخت. هنوز 
توي تاج بود كه با دهداري شاهیني، 
رفیق فاب شدند و در محله نظام آباد 
يك اتاق از خانــه پیرزني غرغرو را 

اجاره كردند. حالا شب  ها توي خانه 
كل كل داشــتند و روزها سر بازي! 
خاطرات پیرزن غرغرو را دائم برايم 
تعريف می  کرد که وقتی اجاره  شان 
دير به دير می  شد چه تیکه  های از 
زبان او می  شــنیدند. من داستان 
آرمانگرايی  ها و حزب  بازی دهداری 
را از سرهنگ شنیدم. يک دوستی 
پر از تضادهای شیرين. مجسم کن 
ســرهنگ بازيكن تاج بود و افسر 
شهرباني، و دهداري بازيكن شاهین 
بــود و آرمان  هــاي عدالت  گرايانه 
داشت. رواداری و بردباری و قدرت 
تحمل بازيکنان آن نسل در اين حد 
بود. من هر وقت »كشــت يارش« 
شــدم كه از خاطــرات آن زندگي 
مجردي بگويــد او مرا تشــنه  لب 
ســر چشــمه برد و برمی  گرداند و 
مي گفــت »مرده  هــا آدم را حلال 

نمي كنند.«

3    سرهنگ يك روز در باشگاه 
نشســته بود كه گفتند الان رئیس 
مي رود روي رينگ. هر وقت رئیس 
باشــگاه تاج مي رفت روي رينگ، 
همه مي فهمیدنــد خبر  مهمي در 
جريان است! اين بار رئیس، دست 
جوان سیه چرده اي را گرفت و برد 
وســط رينگ و گفت »اين بازيكن 
از فردا در تاج بــازي خواهد كرد.« 
دوســتي ريشــه دار ســرهنگ و 
حسن آقا حبیبی از همان جا استارت 
خورد. از آن روز بود كه سرهنگ يك 
دل نه صد دل عاشق خرده  فرهنگ 
محله چهارصد دســتگاه )اتوپیاي 
فوتبال محلاتی( شد. حالا ديگر زوج 
سرهنگ و حسن  آقا، يك دفاع بتوني 
در تیم ملي ساخته بود که هیچکس 
را يارای گــذر از آن نبود. با همین 
ترکیب بودند كه سه  گل در دروازه 

تیم صهیونیست ها كاشتند: 
- »يادته ا سرائیلي  ها را سه تا سه تا 
مي زديم؟ يادتــه گل  های برمكي 
و حجــري و حاج  مختــار؟ يادته 
استاد صدقیاني چطوري تیم ملي 
را با ســه هزار تومان تن خــواه تا 
روماني برد؟ مفلــس برد و مفلس 
برگردوند؟ يادته اســتاد در تمرين 
تیم ملي بچه ها را دو دسته می  كرد 
و می  گفت »ده نفر لباس بپوشند، 

ده نفر هم لخت بپوشند!«

4    صحبت هاي سرهنگ توي 
ظلمات موشــك باران گل انداخته 
بود. حتــي وقتي مي  خواســتیم 
ســیگارهاي مان را روشــن كنیم 
كبريت را جوري زير آستین كتمان 
روشن مي كرديم كه خلبان عراقي 
از آن بالا بالاها متوجه مان نشــود! 

سرهنگ شــروع كرده بود روايت 
پر از خرده داســتان پیونگ يانگ و 
ما حواس مان به ضدهوايي ها نبود. 
حواس مــان به آه عروســك هاي 
له شــده در باروت موشك ها نبود، 
حواس  مــان فقط به فوتبــال بود 
و رفاقــت، حواس مان بــه پیوند 

خلاقیت و فقر بود:
- »كره  جنوبــي اجــازه نمي داد 
هواپیماي حامــل تیم ملي ايران 
از روي آســمان آنها رد شود و تیم 
به كره شــمالي برود. دو کره، باهم 
دعوا داشتند شــديد و ما مجبور 
شديم مسیر 7ساعته را 17ساعته 
طــي كنیــم. از طريق مســكو و 
ســیبري به پیونگ يانــگ رفتیم. 
آنهــا مي گفتند مســابقه را صبح 
برگــزار مي كنیم و مــا مي گفتیم 
طبق قوانین فدراســیون جهاني 
نمي شــود فوتبال را صبح  برگزار 
كرد. آنهــا بگو ما بگــو اما آخرش 
حرف  شــان را بر کرسی نشاندند و 
ناظر بازي تايید كرد كه مسابقه سر 
ساعت ۹صبح كه مصادف با ساعت 
يك و نیم نصف  شب ما بود برگزار 
شود. با اين شــگرد مي خواستند 
كارگــران مملكت  شــان را براي 
تشويق تیم شان بسیج كنند و روز 
بازي ديديم ۶0هــزار آدم »عین 
هــم« درحالي  كه همه  شــان هم 
كلاه »كِپي« بر سر گذاشته اند و با 
هم مو نمي زنند اســتاديوم را قرق 
كردند. اســتاديوم که چه عرض 
کنم. زمین اش خاكي خاكي بود. 
صد رحمت به زمین لنج! خودمان. 
از آن طرف هم بچه هاي ما بدفرم 
گرســنه بودند. حیوانات دريايي 
نمي خوردند. كلافه شــده بوديم. 
هرچي هم مي گفتیم تخم مرغ به 
ما بدهیــد نمي فهمیدند. آخرش 
آمديــم روي يك كاغذ، شــكل 
تخم مــرغ را نقاشــي كرديم که 
در كنارش مرغــي قدقد مي كند! 
بالاخره فهمیدند و رفتند براي مان 
نیمرو درســت كردنــد. ولی واي 
چــه نیمرويي! به بچه  ها دســتور 
دادم بیســت دقیقــه اول بازی را 
كنتــرل كننــد ببینیــم چه در 
چنته دارند. جهنمــي بود زمین 
پیونگ يانگ. آنهــا آن روزها غول 
آسیا بودند و در جام  جهاني 1۹۶۶ 
ايتالیا را برده بودند. بازي را با هزار 
مصیبت مســاوي كرديم. در بازي 
برگشــت هم در تهران مســاوي 
شــديم. بالاخره در بازي سوم که 
در پاكســتان برگزار شد دو-هیچ 
برديم  و به المپیك مونیخ 1۹72راه 
پیــدا كرديم. حجــازی در همان 
پیونگ  يانگ بود که حجازی شد.«

مرده  ها آدم را حلال نمي كنند

قساوت زن آمریکایی، حیرت 
جهان را برانگیخت

مهسا مژدهی| نیکی هیلی یکی از 
عجیب ترین کاراکترهای زن سیاسی 

در تاریخ ایالات متحده است. او در 
همین روزهای منتهی به آخر هفته 

گذشته، ناگهان به دلیل قساوتی 
که از خود نشان داد، به صدر اخبار 

برگشت. 
نیکی هیلی، سفیر پیشین آمریکا در 

سازمان ملل متحد در دولت دونالد 
ترامپ، در یک مصاحبه مدعی شد: 

»اعضای کلیدی سپاه پاسداران باید 
حذف شوند.« او که با یک روزنامه 
دست راستی و تندرو اسرائیلی با 
نام اسرائیل هیوم گفت وگو کرده 

بود، بعد از چنین اظهارنظر عجیبی، 
درمورد ایران گفت: »تحریم هایی 

که در نظر گرفته شده، باید اجرایی 
شوند و تحریم هایی که لغو شده 

نیز، برگردانده شوند.« اما این تنها 
رفتار هیلی نبود که موردانتقاد قرار 

گرفت. هیلی که رقیب ترامپ در 
انتخابات مقدماتی جمهوری خواهان 
است، طی سفر اخیر خود به اسرائیل 

و در بحبوحه حمله مداوم به غزه، 
روی یکی از گلوله های ارتش رژیم 

صهیونیستی نوشت: »تمامشان 
کن.« عکس منتشرشده از هیلی، 

موجی از نفرت را علیه او برانگیخت.
اما نیکی هیلی کیست و چه 

کارنامه ای دارد؟  نیکی هیلی که 
این روزها 52ساله شده، از سال 

2۰۱۷ تا 2۰۱۸، سفیر ایالات متحده 
آمریکا در سازمان ملل متحد بود. 
او عضو حزب جمهوری خواه است 

و نخستین آمریکایی- هندی 
به شمار می رود که در کابینه 

ریاست جمهوری خدمت کرده  است. 
با همه این ها، اظهارنظرهای تندوتیز 

هیلی علیه مهاجران در آمریکا، 
سوالات بسیاری را برانگیخته 

است. این سوالات مي پرسند، زنی 
مهاجر با پوستی نسبتا تیره که خود 

از شرق به آمریکا پاي گذاشته، 
چطور مواضعی بی رحمانه علیه 
دیگر مهاجران اتخاذ می کند؟! 
در پی بحران 2۰۱۷–2۰۱۸ کره 

شمالی، او تمایل ایالات متحده به 
استفاده از نیروی نظامی در پاسخ 

به آزمایش های موشکی بیشتر 
کره شمالی را موردتایید قرار داد. 

هیلی، کمپین ریاست جمهوری 
خود را در فوریه 2۰2۳ اعام کرد. 

او و ترامپ تنها نامزدهای اصلی 
شرکت کننده در انتخابات مقدماتی 

جمهوری خواهان شدند اما بعد در 
ماه مارچ، این کمپین به حالت تعویق 

درآمد و در نهایت هیلی و ترامپ 
که دچار اختافاتی شده بودند، بار 

دیگر به هم نزدیک شدند.
هیلی مخالف هرگونه توافق با 

ایران و برجام است. او در اتهام زنی 
به تهران، تقریبا هیچ فرصتی را 
از دست نمی دهد. پس از حمله 

طرفداران ترامپ به کنگره آمریکا، 
از جمله جمهوری خواهانی بود 

که ترامپ را در این خصوص 
مورد شماتت شدید قرار داد. این 
نخستین باری بود که نیکی هیلی 

پشت ترامپ را خالی می کرد. با 
همه این ها، اختافات این دو، این 
روزها در حال کمرنگ شدن است. 

منتقدان می گویند نیکی هیلی، 
نسخه زنانه ترامپ در نفرت ورزی به 

حساب می آید و همیشه می تواند 
دوست و متحدی خوب برای او 

باشد.
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اوايل فروردين مــاه بود که ويدئويی 
از نجات چند توله سگ به دست يک 
پاکبــان در فضای مجازی منتشــر 
شــد. ويدئو مربوط به شهر بروجرد 
در استان لرستان بود که آن روزها، 
درگیر بارندگی های شديد شده بود. 
پاکبانی بی نام و نشــان، به تنهايی 
آســتین بــالا زده بــود و دانه دانه 
توله ســگ ها را از کانــال آب که از 
شــدت رگبار بالا آمده بــود، نجات 
می داد. اســم آن پاکبان که بعد از 
انتشار ويدئو، با موجی از تحسین ها 
رو به رو شــد، بهروز کشوری است. 
از همان روزهای اول وايرال شــدن 
ويدئو، يک صفحه اينستاگرام برايش 
ساخته شــد. اولین ويدئويی هم که 
در صفحه اش منتشرشده، ويدئوی 
کاملــی اســت از ماجــرای نجات 

توله ســگ ها که نشان می دهد يک 
دامپزشک هم در آن  ســهیم بوده 
است. آقای کشوری در توضیح اين 
ويدئو نوشته: »در چشمان حیوانات 
بی پناه، قدرتی بالاتــر از حرف زدن 
نهفته است. با آن ها مهربان باشیم.«

از قرار معلوم، يک دکتر دامپزشک 
به اســم علــی فريدون پــور که در 
بیمارستان دامپزشکی فرديس کرج 
مشغول است، به بروجرد برگشته بود 
تا تعطیلات عید را پیش خانواده اش 
بگذراند. وســط خريد شب عید در 
خیابان، متوجه ناله های يک ســگ 
مادر می شود. سگ بالای يک جوی 
آب که از بارندگی شــديد پر از آب 
و گل شــده ايســتاده بود و با زبان 
بی زبانــی از رهگذران درخواســت 
کمک می کرد. بعضــی از صفحات 

اينستاگرامی بروجرد نوشته اند که 
اين سگ مادر، توله هايش را در اين 
جوی آب پیش از اينکه باران شدت 
بگیرد، به دنیا آورده بوده و برخی هم 
نوشته اند که توله ها به داخل جوی 
افتــاده بودند. در هر صــورت آقای 
فريدون پور که متوجه ماجرا شــده 
بود با آتش نشــانی تماس می گیرد. 
آتش نشانی به محل می آيد اما کاری 
از پیش نمی برد. آقای کشــوری که 
در همان اطراف مشــغول کار بوده، 
با متوجه شــدن ماجرا آستین بالا 
می زند. خودش در اينســتاگرامش 
روايت می کنــد: »وقتی صدای توله 
ســگ ها را از جوی آب شــنیدم و 
بی تابی ســگ مادر را که در خیابان 
حیران بــود ديدم، احساســاتم بالا 
و پايین شــد. خیلی ناراحت شدم. 

 گزارش روز

آقای کشوری؛ منجی توله سگ ها
ماجرای پاکبان بروجردی که به کمک یک دامپزشک چهار توله سگ را از 

غرق شدن نجات داد

خب بالاخره او هم حیوان خداست. 
وقتی من جانم را دوست دارم، او هم 
جانش عزيز است. با خودم گفتم من 
بايد اين کار را انجام بدهم. مسئول 
شهرداری و آتش نشانی هم بالای سر 
من بودند. گفتند کشوری می دانی؟ 
)کار خطرناکی اســت؟(، گفتم من 
هر طورشــده، بايد اين ها را بیرون 
بکشم.« آقای فريدون پور آفتاب گیر 
ماشــینش را به پاکبــان می دهد تا 
از آن به عنوان ســبد استفاده کند. 
پاکبان بروجردی هم ســینه خیز به 
طورکامل وارد کانال آب می شــود. 
گل ها و زباله هايــی که در جوی آب 
جمع شده بود را کنار می زند و چهار 
توله سگ را به دست شهروندانی که 
جمع شــده بودند، می دهد. بعد از 
دقايق طولانی ماندن در کانال آب، 
آن قدر در صورت و چشــمان آقای 
کشــوری گل رفته بود که با همان 
آبی کــه آنجا جاری بــود صورتش 
را آب می کشــد. دکتر فريدون پور 
مجاری توله ســگ ها را که پر از گل 
شده بود، باز می کند و دمای بدنشان 
را هم که به شدت پايین آمده بود، به 

حالت نرمال برمی گرداند. سگ مادر 
هم آن طرف تر ايســتاده و نظاره گر 
ماجرا بوده اســت. بعد از ثابت شدن 
وضعیت ســلامت توله سگ ها آن ها 
را در گوشه ای از خیابان می گذارند 
تا ســگ مادر بتواند بــه فرزندانش 

نزديک شود.

   سرنوشت توله سگ ها چه شد؟
آن طورکــه بروجردی ها و صفحات 
حامیــان حیوانــات اين شــهر در 
اينســتاگرام روايت می کنند، اثری 
از توله ســگ ها نیست. تئوری آن ها 
اين است که يا سگ مادر توله هايش 
را برده يا اينکه به دســت معتادان 
افتاده اند. آنطور که گفته می شــود 
حامیانــی کــه در آن صحنه حاضر 
بودند، تلاش کردند تا ســگ مادر را 
هم زنده گیری کنند و بــه پناهگاه 
حیوانات ببرند، اما سگ اصلا دستی 
نبوده و موفق نمی شوند. يکی ديگر 
از حاضران، توله هــا را برمی دارد و 
در همــان نزديکی هــا، برايشــان 
سرپناهی می ســازد. سگ مادر هم 
آن ها را دنبال می کند. تا سه روز هم 

توله ســگ ها در همان مکان ديده 
شدند اما پس از آن، سرنوشت آن ها 

نامشخص است. 

   تقدیرها از آقای کشوری
پس از انتشار اين ويدئو، در صفحات 
مختلف افراد زيــادی در کامنت ها 
به دنبال نام و نشــان ايــن پاکبان 
بروجردی گشــتند. مردم از ادمین 
صفحــات درخواســت می کردند تا 
شماره کارت پاکبان يا محل زندگی 
او را برايشان بفرســتند تا به خاطر 
نجات توله سگ ها، از او تشکر کنند. 
بعد از وايرال شــدن ويدئو، شهردار 
شهرستان بروجرد از آقای کشوری 
تقدير کرد و فرمانداری بروجرد هم 
در روز کارگر با برگزاری مراسمی از او 
به عنوان کارگر نمونه تجلیل کردند. 
يک گروه ادبی )شاهنامه خوانی( هم 
از فرهنگسرای شــفق تهران بعد از 
ديدن اين ويدئو آنقدر متأثر شــدند 
که از تهران به بروجرد سفر کردند و 
با يک لوح تقدير و احتمالا هدايايی 
ديگر به اســتقبال آقای کشــوری 

رفتند.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
پیام/ جمیله علم الهدی، استاد دانشگاه شهید بهشتی در 
حاشیه مراسم بزرگداشت شهادت رئیس جمهور در ديدار با 
خاخام يهودی گفت: »کشــور ما تحريم اســت و بزرگترين 
تحريم، تحريم رسانه ای اســت که پیام ها به درستی منتقل 
نمی شوند و مردم دنیا نمی دانند در ايران چه گوهرهايی وجود 
دارند؛ علم، فرهنگ، اعتقادات و ارتباطات انسانی که در ايران 
تولید شده، مردم دنیا از آن بی خبرند.« بنا بر روايت مهر، وی با 
اشاره به اينکه تصويری که از اسلام به دنیا مخابره شده، تصوير 
واقعی نیست، افزود: »امپراطوری رسانه ای، اسلام را آمريکايی 
به دنیا معرفی کرده و به همین دلیل، برخی اسلام را دوست 
ندارند. اسلام ناب و اسلام واقعی از نگاه رهبر انقلاب حضرت 
آيت الله خامنه ای و آيت الله رئیســی را به دنیا مخابره کنید؛ 
درحالی كه، آيت الله رئیسی با عمل و گفتار خويش، زاويه های 
جديدی از اسلام را معرفی کرد.« او از خاخام يهودی خواست 

اين پیام را به گوش دنیا برساند.
محسن پاک آیین درباره نامه رهبری به دانشجویان 
آمریکایی نوشــت: »معرفی جغرافیای جديد مقاومت و 
نامیدن دانشــجويان معترض آمريکايی به عنوان بخشی از 
جبهه بزرگ مقاومت در نقطه ای بسیار دورتر از غرب آسیا، از 
بخش های بديع نامه اســت. ايــن بخش از نامه، نشــان از 
گســتردگی جبهه مقاومت به لحاظ جغرافیايی و فکری به 
رهبری آيت الله خامنه ای به عنوان رهبر جهانی اين جبهه دارد. 
دانشجويان معترض آمريکا که به لحاظ فکری، اغلب افراد غیر 
مسلمان هستند، در يک جغرافیای جديد به جبهه مقاومت 
پیوسته اند و با محکومیت نسل کشی در غزه، شیوه جديدی را 

در يک جغرافیای جديد، برای دفاع از آزادی فلسطین ابداع 
کرده اند. شاخصه اين تفکر، مبارزه با ظالم و تلاش برای توقف 
ظلم آشکار شبکه تروريســتی نژادپرست است که با اشغال 
سرزمین مادری ملت فلسطین، مردم اين ديار را با سخت ترين 

فشارها و شکنجه ها مواجه ساخته اند.
وقایع نگاری مجلس/ امیرحسین ثابتی باز هم تک نگاری 
از وقايع مجلس را پی گرفته که حاوی نکات خواندنی فراوانی 
است. در بخشی از اين قسمت آمده: ابتدا جلسه چند دقیقه ای، 
غیرعلنی بود و درباره تغییراتی که در آرای چند نفر از اعضای 
هیات رئیسه پس از بازشماری صورت گرفته بود، بحث شد. 
تغییراتی که باعث شد تا جای يکی، دو نفر از نمايندگان عوض 
شود. عموم نمايندگان ناراحت بودند و برايشان سوال بود که 
چه کسی مقصر چنین اشتباهی است؟ و بايد با هرکس که در 
اين زمینه اشتباه کرده، برخورد گردد تا تکرار نشود. رئیس 
مجلس هم توضیح داد که من کاره ای نبودم، چون شمارش آرا 
را چندنفر از نمايندگان با نظارت هیات رئیسه سنی مجلس 
انجام داده اند که حرف درســتی بود. اما اين ماجرا نبايد رها 
شــود؛ بايد مقصرانش مشخص شــوند چون بی جهت برای 
مجلس حاشیه درست کردند و بهتر است در ادامه هم خود 
رئیس مجلس، پیگیر و مدعی اين مسئله شود تا متهم  نشود که 
راحت از کنار مسئله عبور کرده. نکته ای که آقای رسايی هم در 
تذکرش مطرح کرد ... . آن طور که مالک شريعتی اعلام کرد، 
تاجگــردون با تهديــد او و يــک نماينده ديگــر گفته بود، 
تکه تکه تان می کنم و نمی گذارم شب به خانه برسید و همین 
جمله باعث درگیری بین آنها و چند نماينده ديگر شد اما در 

هر صورت رئیس مجلس از ارجــاع اعتبارنامه تاجگردون به 
شــعبه خودداری کرد و تمام اعتبارنامه ها به شیوه ای غیر از 
رای گیری از نمايندگان و با مدلی که رئیس مجلس اراده کرد، 
تايید شد. تحلیل خیلی از نماينده ها اين بود که اين اتفاق هم 
حاصل ائتلاف سیاسی 3جريان اصلاحات، اعتدال و قالیباف 
در مجلس بوده اســت اما در کنار اين مسئله، موضوع ديگر 
تلاش برخی نمايندگان نزديک به رئیس مجلس برای دعوت 
از او، جهت حضور در انتخابات رياســت جمهوری بود. آقای 
غضنفرآبادی، نماينده بم نامه ای را نشانم داد که از قالیباف 
برای حضــور در انتخابات دعوت کرده بود و پرســید، امضا 
می کنید؟ گفتم: حتما نه! اکثر قابل توجه نمايندگان نیز، امضا 
نکردند و حتی بخشی از کسانی که همین 2روز قبل به رياست 
آقای قالیباف در مجلس رای دادند نیز، امضا نکردند و اين کار 
را هم بــه ضرر قالیبــاف و هــم  توهین به رای خودشــان 
می دانستند که 2روز بعد از رياست مجلس، ايشان بخواهد اين 
بار هم نامزد انتخابات رياست جمهوری شود. البته نمی دانم 
واقعا رئیس مجلس از اين اتفاق خبردار بود يا نه؟ ولی نهايتا 

تصمیم با خود اوست که چه کاری انجام دهد.
خوشحالم/ رضا نصری، تحلیلگــر روابط بین الملل، در 
رشته تويیتی با ابراز خوشحالی از اظهارات لاريجانی )دولت 
زمینه ساز، دولتی است که اين شــرايط را برای مردم فراهم 
سازد.( نوشت:  »خوشحالم آقای دکتر لاريجانی صراحتا از حل 
مسئله تحريم ها به عنوان يک اولويت سیاست خارجی سخن 
گفتند. مدت هاست عده ای در کشور عملا حل مسئله تحريم 
را به يک تابو تبديل کرده اند و آن را به معنی واگذاری امنیت و 

استقلال کشــور معنی می کنند. عده ای هم با کمی ارفاق، 
اينگونه وانمود می کنند که »فروش نفت« توسط دولت، آن هم 
به يک کشور و با تخفیف يعنی خنثی شدن تحريم ها و برای 
توسعه کشور کفايت می کند! گويی قرار است شهروند ايرانی 
تا ابد، هیچ نقش مستقل و عاملیتی در تجارت بین المللی و 
فعالیت اقتصادی در خارج از مرزها نداشــته باشــد. زمانی 
می شود گفت مسئله تحريم حل شده که يک جوان يا شهروند 
عادی ابرانی بتواند، صرفا با يک صفحه در اينســتاگرام يا هر 
پلتفورم ديگري، به يک مشتری در يک کشور همسايه کالا يا 
خدمات بفروشــد و حق الزحمه و دستمزدش را مستقیم در 
حســاب بانکی اش دريافت کند. يعنی بتواند همان کاری را 
انجام دهد که اغلب هم نسل هاي او و مردم منطقه می توانند 
بدون دغدغه انجام دهند. دولت زمینه ساز، دولتی است که اين 

شرايط را برای مردم فراهم سازد.«
آدم خوبی باشیم/ سیدحسن خمینی در مراسم دومین 
سالگرد درگذشت حجت الاسلام دعايی گفت: خدا رحمت کند 
مرحوم آقای بجنــوردی را که از قول پــدرش نقل می کرد، 
بزرگترين معجزه پیامبر)ص(، قرآن و شــق القمر نیســت؛ 
بزرگترين معجزه پیامبر)ص(، علی)ع( است. آنها وظیفه بزرگی 
دارند که نسل بعدی را تربیت کنند و پرورش بدهند. بعضا نقل 
می کنیم که بايد اين داستان سینه به سینه انتقال پیدا کند و بايد 
به نسل جوان تر، میدان داد. چیزی که بايد اصحاب پیامبر)ص( 
به آن تن می دادند، ساختن نسل بعدی بود. آقای دعايی يکی از 
نسل اولی ها بود اما اين توانايی را داشت که زمینه ساز رشد کسانی 
شــود که بعد از او می آينــد. آقای دعايی می توانســت مثل 

هم رده های خودش عمل کند اما بخش زيادي از عملكرد آقای 
دعايی، رشد دادن به ديگران و نسل های بعد بود. مردم را با غیر 
زبان و با نوع رفتارتان دعوت کنید. مردم ايران از مسیر مقبوله 
عمربن حظله و صحیحه خیران، خــادم ولايت فقیه را قبول 
نکردند و ادله ای را نمی دانستند، گفتند اگر آن چیزی که هست، 
اين آقايی است که ما می بینیم، قبولش داريم. آقای دعايی، زينت 
امام بود و توانست نسل بعدی را به نوعی راهنمايی به يک واقعیت 
کند. عمده دلیلش اين است که آقای دعايی، آدم خوبی بود. 
اينکه ما چه عقیده ای داشته باشیم، چندان مهم نیست. مهم اين 
است که انسان خوبی باشیم؛ بد انسان ها را نخواهیم، حداقل در 
جاهايی که تعارض منافع وجود ندارد، بد کسی را نخواهیم و 

خیرخواه ديگران باشیم.
سیاه نمایی/ جوان نوشت: ســیاه نمايی های اين عده از 
مجلســی که رهبر معظم انقلاب صراحتــا آن را »مجلس 
انقلابی« نامیده بودند، نتیجه ای خالی از ياس مردم از صندوق 
رای برجای نگذاشت. بدتر آن که اين اقدامات، به اسم دفاع از 
انقلاب و نظام و ولايت انجام شد و ادعای انقلابی گری به جايی 
رسید که جز خود و لیســت انتخاباتی خود، کسی را انقلابی 
ندانستند و باقی را از دم تیغ گذراندند؛ گرچه گذر زمان و سابقه 
و لاحقه شان نشان داد، آن قدری که ديگران را سیاه به تصوير 
کشیدند، خودشان هم علیه السلام نبودند! در فضای رسانه و 
تريبون های آزاد می توان فرياد کشید، تهمت زد، تخريب کرد، 
اما در مجلس اين رای است که کار را پیش می برد و اعداد آرای 
انتخابات هیات رئیسه مجلس دوازدهم، عبرت فراوانی دارد؛ 

اگر اهل انديشیدن باشیم.

تحریم های اتحادیه اروپا علیه وزیر دفاع ایران

پادشاه بحرین: درصدد از سرگیری روابط با 
ایران هستیم

شورای اتحاديه اروپا روز جمعه اعلام کرد 
که اتحاديه اروپا تحريم هايی را علیه ۹فرد 
و نهاد از کره شــمالی به اتهام ارائه کمک 
نظامی به روســیه اعمال کرده است. اين 
اتحاديه هم چنین وزير دفاع ايران را نیز با 
اتهامی مشابه در لیســت تحريم خود قرار 
داده است. اتحاديه اروپا ديروز ۶فرد و 3نهاد 
ديگر از کره شمالی را به دلیل فعالیت های 
مرتبط بــا دور زدن تحريم های جمهوری 
دموکراتیــک خلق کــره کــه »می تواند 
برای برنامه هــای غیرقانونی هســته ای و 
موشک های بالستیک کره شمالی استفاده 

شود«، تحريم کرد.

اين نهاد اتحاديه اروپــا در بیانیه ای اعلام 
کــرد: »ايــن تحريم هــا به دلیــل نقض 
قطعنامه هــای مربوطــه شــورای امنیت 
ســازمان ملل و با توجه به حمايت نظامی 
کره شــمالی از جنگ تجاوزکارانه روسیه 

علیه اوکراين اتخاذ شده است.«
اتحاديه اروپا همچنین تحريم هايی را علیه 
محمدرضا آشــتیانی، وزير دفاع ايران به 
اتهام »کمک نظامی به روسیه« و تعدادی 
از افراد و نهادهايي از ايران به اتهام »عرضه 
هواپیماهای بدون سرنشــین به روسیه و 
تضعیف امنیت در دريای سرخ«، را اعمال 

کرده است.

پادشــاه بحريــن در جريــان ديــدار با 
نخست وزير چین در پکن بار ديگر بر تمايل 
منامه برای از سرگیری روابط با جمهوری 
اســلامی ايران تاکید کرد. حمدبن عیسی 
آل خلیفه، پادشاه بحرين که روز پنج شنبه 
به منظور شــرکت در دهمیــن کنفرانس 
مجمع همکاری چین و کشورهای عربی به 
پکن سفر کرده بود، اعلام کرد که کشورش 
درصدد ازسرگیری روابط با ايران به عنوان 
يک کشــور همسايه اســت. او در اين باره 
تصريح کرد: »ما از حمايت شــما )چین( و 
از اين تلاش برای برقراری صلح و بازگشت 
ثبات در منطقه و همکاری با همه طرف های 
ذيربط در راستای مقابله سريع با پیامدهای 
موضــوع فلســطین اســتقبال می کنیم. 
پیش تــر، دولــت بحرين نیز بــا برگزاری 
نشستی ضمن اشــاره به اظهارات پادشاه 
اين کشور درباره روابط با جمهوری اسلامی 
ايران، بر تمايل منامه بــه برقراری روابط 

عادی با کشورهای همسايه در زمینه های 
مختلف تاکید کرده بود.

همچنین، پادشاه بحرين، سوم خردادماه، 
در ديدار با رئیس جمهور روســیه با اشاره 
به رفع مشــکلات میان اين کشور و ايران، 
بر حمايت کشــورش از احیــای روابط با 
تهران تاکید کرد. او در ايــن ديدار که در 
مسکو برگزار شد، اظهار کرد: »ما در گذشته 
مشــکلاتی با ايران داشــتیم اما الان هیچ 
مشــکلی وجود ندارد؛ بر اين اساس، هیچ 
دلیلی برای به تعويق افتادن عادی ســازی 
روابط با ايران وجود ندارد.« پادشاه بحرين 
در ادامــه گفت: »مــا در کل، به حســن 
همجواری با همسايگانمان می انديشیم و 
بدون شک، آن ها نیز همین تفکر را دارند. 
تلاش می کنیم میان ما و آن ها روابط عادی 
ديپلماتیک، تجاری و فرهنگی وجود داشته 
باشد و اين مسئله مورداستقبال عموم مردم 

بحرين و نیز شخص بنده است.«

    آخرین خبر

چهره روز    

 گالری   

     مسابقات آفرود قهرمانی کشور در رودسر – گیان

     سمت راست: فاطمه سادات طباطبایی، همسر سید احمد خمینی
سمت چپ: جمیله سادات علم الهدی، همسر سید ابراهیم رئیسی

     
 اولین 
تصاویر از 
مسجد شاه

 اصفهان، بعد 
از مدت ها 
بدون 
داربست 
را سعید 
هادیان ثبت 
کرده است.

     تصاویر جدیدی  از کنسرت بزرگ مشترک همایون شجریان و انوشیروان روحانی در شیکاگو. این دو پیش از این در 
انگلیس و کانادا اجرای خود را روی صحنه برده بودند.

     نفیسه روشن، بازیگر سینما و 
تلویزیون، تصویری جدید از خود در استوری 

     مریم طوسی در مسابقات کلمبیا به مدال برنز رسید.اینستاگرامش منتشر کرد.

عزیزم، بگو برمی گردی
 مبلغ وثیقه دانشجویان پزشکی 43درصد

 بیشتر از سال گذشته شد
دیروز در برخی از گروه های دانشجویان پزشکی ولوله ای 
به پا بود. هر بار وزارت بهداشت، مبلغ وثیقه و آزادسازی 
مدرک برای خروج از کشور دانشجویان پزشکی را به روز 

می کند، اوضاع از همین قرار است. امسال دانشجویان 
پزشکی که قصد دارند پیش از گذراندن طرح از کشور 
خارج شوند، باید ۸5۰میلیون تومان به عنوان وثیقه  

بپردازند. البته این خبر هنوز رسمی نیست و فعا فقط 
در یک وبسایت خبری منتشر شده است.

طبق قانون اگر یک دانشجوی رشته پزشکی، داروسازی 
و دندان پزشکی بخواهد قبل از طرح از کشور خارج 

شود، باید مبلغی را به عنوان وثیقه به دولت بدهد. از 
۳سال پیش قرار شد که این مبلغ براساس تورم سالانه 
اعام شود. حالا این طور که کانال های تلگرامی مرتبط 

با مهاجرت نوشته اند، نرخ جدید این رقم ها اعام شده. 
نامه محرمانه ای خطاب به رئیس خدمات آموزشی وزارت 

بهداشت نشان می دهد این مبالغ، چند برابر افزایش 
یافته است. اگرچه این افزایش قیمت، چشمگیر بوده 
اما نکته ای که کانال های دانشجویی و مهاجرتی به آن 

اشاره نکردند، این بود که این مبلغ، وثیقه است و با مبلغ 
آزادسازی مدرک فرق دارد. وثیقه مربوط به زمانی است 

که فرد قبل از گذراندن طرح می خواهد از کشور خارج 
شود. در این صورت مبلغی را به عنوان وثیقه ارائه می کند 

که تا زمان برگشت این مبلغ در گرو وزارت بهداشت 
باشد اما آزادسازی مدرک، مربوط به زمانی است که 

تحصیل فرد تمام شده و برای خروج از کشور باید این 
مبلغ را بپردازد تا مدارک تحصیلی خود را دریافت کند.

این طور که کانال پزشکان و قانون روز پنجشنبه نوشته، 
عددها بر اساس تورم 4۳/6درصدی سال ۱4۰2 رشد 

یافته. مثا دانشجویان دندان پزشکی اگر تا پیش از پایان 
طرح بخواهند از کشور خارج شوند، باید ۸5۰میلیون 

تومان وثیقه بگذارند. این مبلغ برای دانشجویان 
پزشکی هم همین است. دانشجویان داروسازی هم 

باید ۷5۰میلیون تومان وثیقه برای این کار تامین کنند. 
نکته آخر درباره این نامه این است که این رقم برای 

دانشجویان دانشگاه آزاد و دولتی، فرقی ندارد.
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مهلا جوادپور

تا انتخابات
ثبت نام جلیلی، لاریجانی و همتی

   ســعید جلیلی بعد از ظهر پنجشنبه، در انتخابات 
چهاردهمین دوره رياســت جمهــوری ثبت نام کرد. 
همچنین جلیلی هنگام خروج از ســاختمان وزارت 
کشور با ماشین شــخصی اش که يک تیبا بود، شکار 

دوربین عکاسان شد.
    مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری 
در اولین روز از ثبت نام ها برای کانديداتوری انتخابات 
چهاردهمیــن دوره رياســت جمهوری وارد ســتاد 
انتخابات وزارت کشور شد و با گذراندن مراحل اولیه، 

داوطلب نامزدی در انتخابات رياست جمهوری شد.
    در روز دوم ثبت نــام از کانديداها، علی لاريجانی 
کانديدای انتخابات رياست جمهوری چهاردهم شد. او 
پنجشنبه شب، در توئیتی اين موضوع را غیرمستقیم 

به گوش طرفدارانش رسانده بود.
    محمد خوش چهره پس از ثبت نام در چهاردهمین 
دوره انتخابات رياســت جمهوری در جمع خبرنگاران 
حاضر در ستاد انتخابات کشــور، در پاسخ به پرسشی 
درباره شــعار و هدفش از ثبت نام در انتخابات، اظهار 
کرد: فاقد شــعار به مفهوم تبلیغاتی هســتم. يکی از 
دلايل حضورم هــم در مجلس و هم امــروز که برای 
رياست جمهوری ثبت نام کردم اين بود که مسائل ملی 

در حوزه های مختلف حل شود.
    عبدالناصــر همتی رئیس اســبق بانک مرکزی 
داوطلب کانديداتوری چهاردهمیــن دوره انتخابات 

رياست جمهوری شد.
    مسعود پزشکیان اعلام کرد که شنبه برای ثبت نام 
در انتخابات رياســت جمهوری به مقر وزارت کشور 
می رود. او دلیل اتخاذ اين تصمیم را درخواست اصلاح 
طلبان، مردم، نخبگان و محافل و همچنین دستیابی 
به مشارکت بیشتر مردمی از طريق حضور جريان های 
مختلف سیاسی در انتخابات رياست جمهوری ايران 

اعلام کرد.
   برخی رســانه ها احتمال کانديداتوری علی اکبر 
صالحی را مطرح کرده اند. البته او ظاهرا برای شرکت 
در نشستی در مسکو به سر می برد و يک منبع نزديک 
به او گفته تصمیم دکتر صالحی برای نامزدی يا عدم 
نامزدی در انتخابات به وقت مقتضی اعلام خواهد شد.
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امام علی عليه السلام  
الْمُسْلِمُ مِرْآةُ أَخِیهِ فَإِذَا رَأيَْتُمْ مِنْ أَخِیكُمْ هَفْوَةً فَلَ تَكُونُوا عَلَیْهِ ألَْباً وَ أَرْشِدُوهُ وَ انْصَحُوا لَهُ وَ تَرَفَّقُوا بِهِ 

مسلمان آينه برادر خويش است، هرگاه خطايی از برادر خود ديديد همگی او را مورد حمله قرار ندهید بلكه او را راهنمايی و نصیحت 
نمايید و با او مدارا كنید...                                      

 واگویه های انتظار
 محبوب من!
شما نباشید

من در تنهايیِ عظیم مچاله می شوم

 دستور زبان عشق
  نترسم که با ديگری خو کنی

تو با من چه کردی؟
محمد صالح عل که با او کنی...! صائب تبريزی 

توی کشــو و ته کمد و گوشــه کابينت ها 
چيزهایی وجود دارد که هرگز نمی توانيم از 
دستش خلاص شویم. اشيای بی فایده ای که 
خيال می کنيم شاید یک روز جهان به سمتی 
برود که محتاجشان شــویم. کی قرار است 
بی خيال آن پيچ های آواره ای که سال هاست 
توی کيســه فریزر نگهشان می داریم  شویم 
و باور کنيم آنها قرار نيســت هيچ چيزی را 
محکم کنند؟ چرا از آن جوراب های یک لنگه  
سالمی که اميد داریم شــاید یک روز لنگه  
گمشده  سرش به ســنگ بخورد و به آغوش 
خانواده برگــردد دل نمی کنيم؟ تا کی قرار 
اســت جعبه های کوچک و بزرگ را با باورِ 
»حتماً یه روز به دردم می خوره« توی انباری 

جمع کنيم؟ 
به کشویی فکر کنيد  که در آن بسته  قاشق 
چنگال های یکبار مصرفی که از رســتوران 
آمــده، کش هــای پلاســتيکی، شــارژر 
گوشــی های قدیمی و دفترچــه راهنمای 
وسایل برقی را نگه می  دارید. احتمالش چقدر 
اســت که روزی دوباره محتاجشان شوید؟ 
کمدها پُراند از لباس های تنگ یا گشــادی 
که به اميد تغيير وزن، سال هاست از چوب 

رختی آویزان اند. 
تکه پارچه ای که خيال می کنی شاید روزی 
با آن چيزی بدوزی )هرچند از آخرین باری 
که ســراغ خياطی رفتی حدود ۱۷ ســال 
می گذرد( خودکارهای نيمه خشــکيده ای 

که اميد داری شاید یک روز شفا پيدا کنند 
و دوباره بنویسند. شيشــه های عطری که 
مدت هاست خالی شــده اند اما هنوز گوشه  
ميزتوالت را خالی نکرده اند.  تکه چوب هایی 
که سال هاســت با وعده  ســاخت و  ساز ته 

انباری افتاده اند. 
گاهی صدایی در سرت می پيچد که می گوید 
آن موبایل های شکسته و از کار افتاده روزی 
به کارت خواهد آمد و شــاید آن مهره های 
ناشــناخته  ته جعبه ابزار، تکه های گمشده  
فضاپيمایی باشــد که قرار است بازماندگان 
بشر را به سياره ای قابل سکونت ببرد. صداها 
می گوینــد »دور نریز، نگــه دار! روز مبادا 

نزدیک است.«

  ستون فقرات                     آنالی اکبری

روزمباداچندشنبهست؟

تب فوتبال در هیاهوی انتخابات 
امشب تکلیف دو جام بزرگ در تهران و اروپا مشخص می شود 

درباره انتخابات و ماراکانا و علیرضا عصار 
از قرار اصلاح طلبــان  و کارگزاران   1
فعلا تمایلی به حمایت از لاریجانی ندارند. 
آنها روی دکتر عارف یا دکتر صدر حساب 
باز کرده اند. به دلایل مختلف. از آن ســو 
زمزمه هایی مبنی بر احتمال آمدن دکتر 
قاليباف هم به گوش می رسد و همين طور 
زاکانی. حدس زده می شود که زاکانی  اگر 
بياید،  تا آخر خط نياید. شاید اصولگرایان 
از قدرت تهاجمی زاکانی در مناظره ها عليه 
توانمندی های لاریجانی در کلام استفاده 
کنند. البته شاید هم اشتباه می کنيم. به 
هرحال اگر قاليباف بياید و اصلاح طلبان 
کاندیدای جداگانه ای نسبت به لاریجانی 
معرفی کنند با شــرایطی روبه رو خواهيم 
شد مشابه انتخابات ســال ۱384. جایی 
که مهرعليزاده و کروبــی و دکتر معين و 
لاریجانی و قاليباف و احمدی نژاد و هاشمی 
رفسنجانی در کورس رقابتی بسيار نزدیک 
بودند. آن قدر نزدیک کــه فاصله نفر اول 
با نفر پنجم تنهــا دو ميليون رای بود! اگر 
انتخابات ســال 84 در چنيــن نمایی به 

پيروزی احمدی نژاد ختم شد در انتخابات 
8 تير هم می تواند بــه نتایج خاصی ختم 
شــود. اگــر آرای لاریجانی بــا نماینده 
اصلاح طلبان و همين طــور آقای همتی 
که بعيد است انصراف دهند، تقسيم شود؛ 
اصولگرایان دســت پيش خواهند داشت 
و اگر قاليباف بر فــرض حضور، در رقابت 
شــرکت کند باز هم حدس زده می شود 
ســبد رای اصولگرایان به ســمت جليلی 
متمایل شود. به این ترتيب مشارکت بالای 
رای دهندگان به ســمت انتخاب نامزدی 
خواهد رفت که بيشترین رقابت را با دولت 
فعلی داشته است. فعلا این محتمل ترین 

دورنماست. 

در ميانه این همه التهاب سياســی  2
امشب تب فوتبال همه چيز و همه کس را 
با خود خواهد برد. اســتقلال در ورزشگاه 
پاس قوامين مهمان پيکان اســت بدون 
هيچ تماشاگری و پرسپوليس در ورزشگاه 
آزادی ميزبان مس رفســنجان اســت و 

حداقل 60 هزار تماشــاگر می آیند تا در 
جشن احتمالی قهرمانی شرکت کنند. اما 
سرنوشت خيلی اوقات طبق انتظارات ما 
عمل نکرده است. هنوز برزیلی ها روحشان 
از سندروم ماراکانا در فينال سال ۱950 
در عذاب است. جایی که در حضور 200 
هزار تماشاگر جام قهرماني را به اروگوئه 

باختند. 
هنوز از التهاب این بازی خارج نشــده ایم 
باید شاهد فينال باشگاه هاي اروپا باشيم. 
رئال مادرید و بورســيا دورتموند. شــب 

ویژه ای است برای فوتبالدوستان. 

و بالاخره یادی کنيم از لذت شنيدن  3
دوباره صدای عليرضا عصار  در یک برنامه 
شــبکه نمایش خانگی. عصــار زمانی در 
اوایل دهه هشتاد ســتاره بزرگ موسيقی 
پاپ ایران بود. زمانی که با مساعدت فواد 
حجازی مجموعه ای از ترانه های کم نظير 
روی اشعار کلاســيک اجرا می کرد. آقای 

عصار زنده باشيد.  

سايتنگار

کاپیتان14ساله،اعتراضخانمهايده،نقشتاريخیبهنوش
   سايت اصولگرای مشرق نیوز اين گونه در مورد حضور فیلم دانه انجیر معابد در 

جشنواره کن نوشته است :
تلاش های گسترده ای در رسانه های حاضر در کن صورت پذیرفت تا بتوانند به این فيلم 
تلویزیونی و ضعيف، نخل طلای جشــنواره را اعطا کنند. اغلب منتقدانی هم که به فيلم 
امتياز بالایی داده بودند به صورت کاملا مشهود و با دلایل سينمایی از فيلم دفاع نکردند.

منتقد گاردین پيتر بردشاو در مورد فيلم محمد رسول اف گفت: این فيلم کاملی نيست 
این فيلم امروز برای اولين بار در کن نمایش داده شــد و هنوز نظرهای زیادی درباره اش 
در فضای مجازی منتشر نشده است. درباره تدوین و مراحل نهایی آماده سازی فيلم گفته 
شده شتابزدگی مشهود است ولی صحنه ها و دقایق توجه برانگيزی دارد که برای مخاطبان 

جدی سينما جذاب خواهد بود.
یکی از نکات جالب در مورد فيلم این اســت که اغلب فيلم هایی که در کن رونمایی شده 
اگر زمان اثر طولانی باشد با نقدهای تند و تيزی از سوی مخاطبان مواجه می شود. نمونه 
آشکار آن، شاهکار ابدی ســرجيولئونه اســت؛ روزی روزگاری در آمریکا به دليل زمان 
طولانی و سر رفتن حوصله منتقدان در این جشــنواره »هو« شد. حالا چگونه است که 
بسياری از منتقدان سخت گير فستيوال عاشق فيلم دو ســاعت و چهل و پنج دقيقه ای 

رسول اف شده اند که زمان آن از نسخه اوليه فيلم لئونه ۱5 دقيقه کمتر است.
البته این رویدادها را از زوایای دیگری می توان بررسی کرد. چند ساعت قبل از اختتاميه 
این رویداد، در اغلب وب سایت های رســمی این موضوع درج شده بود که هيات داوران 
به طراحی تازه ای برای اهدای جایزه »دانه  انجير معابد« رســيده اند، جایزه ای که حتی 
به لحاظ اعتبار رســمی از جایزه اصغر فرهادی برای فيلم فروشــنده در همين رویداد 

فرسنگ ها فاصله دارد.
فرهادی موفق شد جایزه ویژه هيات داوران را دریافت کند. او هيچگاه غيرقانونی از ایران 
خارج نشد و فيلم زیرزمينی نساخت و برای همکارانش توطئه درست نکرد. همه این موارد 

سبب می شود که رسول اف فيلمساز ترحم برانگيزتری به نظر برسد.
با این حال بازار شایعه داغ است. این که در چند سال اخير رسول اف برای گرفتن نخل طلا 
دست به هر اقدامی زده، واضح و آشکار اســت. در این مورد خاص نيز به رسول اف وعده 

نخل طلا داده شده بود و او به همين دليل کشور را ترک کرد.

  مديرعامل شرکت توانیر گفت: براســاس مصوبه هیات وزيران ادارات بايد در 
ساعات کاری مصارف خود را 30 درصد و پس از پايان ساعات کاری ۶0 درصد کاهش 

دهند که با نصب کنتورهای هوشمند مصرف برق ادارات کنترل پذير می شود.
اقتصادآنلاین نوشت: از آنجا که تعيين و تنظيم ساعات کار ادارات در اختيار هيات وزیران 
است، با اخذ موافقت دولت، ساعات کار ادارات در فاصله ١٥ خرداد تا ١٥ شهریور از ساعت 

6 صبح تا ١٣ خواهد بود.

  يک  فیلم از اعتراض خانم هايده حائری بازيگر و تدوينگر منتشر شد و پلیس هم 
در موردش اطلعیه ای منتشر کرد: 

صبح روزگذشته ویدئویی از درگيری لفظی یکی از بازیگران قدیمی زن با یکی از ماموران 
پليس در فضای مجازی منتشر و در توضيحات ادعا شــد که این درگيری درپی اجرای 
طرح عفاف و حجاب و مخالفت این بازیگر با بازداشــت چند دختر جوان رخ داده است. 
موضوعی که مرکز اطلاع رسانی پليس آن را تکذیب کرد. در اطلاعيه مرکز اطلاع رسانی 
پليس پایتخت با تاکيد بر اینکه »ویدئو شهروند ســالخورده ارتباطی با عفاف و حجاب 
ندارد«، آمده است: »در پی انتشار ویدئو از فردی با هویت معلوم در فضای مجازی که در 
حال اعتراض و متأســفانه توهين و بی ادبی به مامور پليس است؛ با بررسی به عمل آمده 
مشخص شد که اعتراض این بانوی سالخورده به عمليات عمرانی در محدوده عابر پياده 

بوده که پليس با خویشتن داری و رعایتِ ادب در حفظِ حرمت ایشان اقدام کرده است.«
عصر ایران هم متنی در انتقاد از اطلاعيه پليس منتشر کرد: 

واکنش پليس به ویدئوی منتشرشــده از درگيری »هایده حائری« و یک مامور: در پی 
انعکاس گسترده ویدئوی اعتراض بازیگر مشهور سينما و تلویزیون - خانم هایده حائری- 
به یک مأمور نيروی انتظامی -که با تصور ممانعت او از برخورد با چند دختر جوان بر سر 
روسری بازنشر شده بود- مرکز اطلاع رسانی پليس در اطلاعيه ای ارتباط ماجرا با طرح 
عفاف و حجاب را رد کرده و آورده اســت : موضوع به پليس و حوزه عفاف و حجاب ربطی 
ندارد بلکه مربوط به عمليات عمرانی بوده ولی پليس مراتب را  به حوزه خدمات شهری 

منعکس کرده است.
در این اطلاعيه از خانم بازیگر با این تعابير یاد شــده است: »فردی با هویت معلوم که در 
حال بی ادبی به مأمور پليس است/ بانوی سالخورده/بازیگر قدیمی زن.«- )جوری گفته با 

هویت معلوم که انگار بقيه خلق الله مجهول الهویه اند.(
به  این بهانه می توان چند نکته را یادآور شد:

۱. اصرار بر توصيف با الفاظی چون قدیمی و سالخورده برای یک هنرمند بار تخفيفی دارد 
و یادآور ادبيات کيهان اســت که برای اهانت به هنرمندان پا به سن گذاشته که موضع 
انتقادی دارند گاه از لفظ »عجوزه« هم استفاده می کند. اگر طرف مطيع و مجيزگو باشد 
از او به عنوان باتجربه و دنيا دیده و عارف و سالک یاد می كنند و اگر منتقد یا در موردی 
معترض خصوصا زن با تعابير تحقيرآميز. اما قدیمی یا سالخورده بودن شخص چه ربطی به 
اصل موضوع دارد؟ هر که سنی دارد و جز در امور پزشکی و استخدامی و ازدواج بحث سن 
بی ادبی است خاصه درمورد بانوان. خانم حائری هم نه به آزمایشگاه و مطب مراجعه کرده و 
نه متقاضی استخدام است و بحث ازدواج هم که در ميان نيست. دیگر چه تفاوتی دارد فرد 
معترض بازیگر فعلی سينماست یا قدیمی؟ سالخورده است یا نه. )از کجا فهميدند قدیمی 
است؟ شاید همين حالا قرارداد بازی در یک سریال در شبکه نمایش خانگی داشته باشد!( 
البته چون در نيروی انتظامی بيشتر به دختران و زنان جوانان تذکر می دهند این برداشت 
را هم می شود داشت که در طرح نور سقف سنی درنظر گرفته شده و قاعدتا کاری به این 
خانم نداشته اند ولی در شرح تصاویر هم گفته نشده بود به خود او گير داده اند و مشخص 

است درباره دیگران است.

  معاون حفاظت و بهره برداری از منابع آب شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی 
گفت: ميزان بارندگی مشــهد در این مدت 236 ميلی متر ثبت شــده که ۱8 درصد از 

ميانگين بلند مدت بيشتر است.
 غلامرضا ممدوحی افزود: از ابتدای ســال زراعی جاری )مهرماه ۱402 تاکنون(، ۱6۱ 
ميلی متر باران در خراسان رضوی ثبت شده که 98 ميلی متر بيشتر از مدت مشابه پارسال 
بوده است، اما در مقایسه با دوره آماری بلندمدت کاهش هشت درصدی را نشان می دهد.

 بارش های بهاری امسال روان آب ایجاد نکرده است تا آب مناسبی در پشت سد ها ذخيره 
شود، بنابراین فقط ۱۷ درصد ظرفيت سد »دوستی«، پر آب است.

 به گفته او، ذخيره سد »کارده« مشــهد نيز تغييری نداشته و ميزان آب دو سد »طرق« 
و »ارداک« هم از نظر آب ذخيره شده در پشت سد به ميزان سال گذشته رسيده است.

 وی همچنين با اشاره به سيل اخير در شهر مشهد، گفت: پيش از این در مشهد و در 24 
ساعت بارش، ۷2 ميلی متر را تجربه کرده بودیم، اما در بارش های اردیبهشت، در مدت 

چند ساعت این حجم از باران بر روی شهر بارید.

  مديرکل دفتر طب ايرانی و مکمل وزارت بهداشت گفت:
در حال حاضر ســازمان غذا و دارو حدود 2 هزار مجوز فرآورده ســنتی و 5 هزار مجوز 

فرآورده طبيعی داده است که از این تعداد 56 قلم تحت پوشش بيمه ای قرار دارد.
 حسينی یکتا ادامه داد: ليســتی از دارو های گياهی توسط سازمان غذا و دارو به شورای 

عالی بيمه ارسال شده که با تکميل مستنداتی درمورد هزینه اثربخشی آنها به این تعداد 
اضافه خواهند شد.

 ليست ۱0 قلم از دارو های گياهی پرمصرف که تحت پوشش بيمه هستند به دانشگاه ها 
ابلاغ شده تا با توجه به بيماری های شایعی که وجود دارد در خانه های بهداشت و مراکز 

جامع سلامت مورد استفاده قرار بگيرد.
 به گفته مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشــت، هــم اکنون متخصصين 
طب ایرانی در 50 بيمارستان و درمانگاه کشــور در حال ارائه خدمت هستند و در تعداد 

محدودی از بيمارستان ها در کنار پزشکان طب رایج، مشاوره می دهند.

 جعفرنیا کاپیتان 14ســاله تیم ملی فوتبال دختران زير 15ســال که به تازگی 
قهرمان مسابقات فوتبال دختران نوجوان مرکز آسیا )کافا( شده اند گفت وگو کرده 

است. او دانش آموز کلاس هشتم است و در شهر تالش استان گيلان زندگی می کند:
من از هفت روز هفته، دو روز را اســتراحت دارم. بقيه روزها هم تمرین فوتبال می کنم و 
هم باید به کارهای مدرسه برسم. هر روز حدود دو، سه ســاعت تمرین می کنم و بعد از 
آن شروع می کنم به درس خواندن. تمرین هایم را هم برنامه ریزی کردم؛ یک روز تمرین 
هوازی، یک روز بدنسازی و یک روز کار با توپ. به نظرم کار برای دخترهایی که فوتبال 
را انتخاب می کنند سخت است چون برای این که بخواهيد در فوتبال دختران به جایی 
برسيد راه خيلی سختی دارید. فقط نباید آن  را رها کنيد. باید آن قدر ادامه بدهيد و تمرین 

کنيد تا بالاخره به نتيجه برسيد.
سطح مسابقات خيلی بالا بود؛ به خصوص در دو مسابقه اول که نتيجه آن برایمان مهم بود. 
ما خيلی تمرین کرده  بودیم و توانستيم به نتيجه خوب هم برسيم. من در این مسابقات 3 
بازی داشتم؛ 2 گل و 3 پاس گل داشتم و دوبار به عنوان بهترین بازیکن زمين و در نهایت 
به عنوان ارزنده ترین بازیکن تورنمنت انتخاب شدم. روز قهرمانی هم خيلی حس خوبی 

داشتيم؛ چون بعد از آن همه تمرین داشتيم نتيجه کارمان را می دیدیم.

  هاشم بیگ زاده: من این چند هفته هيچ صحبت حاشيه ای از اوسمار ندیدم و فقط 
درباره بحث فنی صحبت کرده اســت. روزبه چشمی کاپيتان اســتقلال در حال بازی 
بوده و بازی پرسپوليس مقابل استقلال خوزســتان را ندیده است و در مصاحبه پس از 
بازی می گوید نمی گذارند تيم ما قهرمان شود. آقای چشمی وقتی فکر و ذکرت مسائل 
حاشيه ای باشد مشخص است نمی توانيد در زمين کارایی داشته باشيد و تيم نمی تواند 
نتيجه بگيرد. این حرف ها که می گویند نمی خواهند و نمی گذارند تيم ما قهرمان شــود 
درست نيست، سال قبل هم آقای گل محمدی می گفت نمی گذارند پرسپوليس قهرمان 
شود اما قهرمان شد. استقلال تا هفته بيست و هشتم قهرمان ليگ برتر بود، اگر نساجی 
را شکست می داد هنوز هم قهرمان بود، پرسپوليس ده نفره نساجی را شکست داد. باید 
واقعيت را دید، وقتی پرســپوليس می جنگد و چهار گل می زنــد، داوری و چيز دیگری 
نمی تواند زیاد دخيل باشد. استقلال و کادر فنی این تيم پس از اینکه پرسپوليس سه گل 
از استقلال خوزستان دریافت کرد فکر کردند با تساوی مقابل نساجی صدر جدول خواهند 

ماند و با احتياط بازی کردند.

  معاون اقتصادی سازمان بازرسی کل کشور با هشدار به شبکه بانکی کشور در 
رابطه با رعايت نرخ سود ســپرده های بانکی، از برخورد با مديران عامل بانک های 
متخلف در صورت تخطی از بخشنامه های بانک مرکزی پیرامون سود سپرده بانکی 
خبر داد. برخی بانک ها بدون در نظر گرفتن عواقب ناگوار و جبران ناپذیر افزایش ســود 
سپرده های سپرده گذاران بر تراز مالی بانک، به رغم هشــدار های قبلی، با هدف حفظ و 
افزایش سهم خود از منابع سپرده ای، همچنان در پی جذب سپرده از طریق افزایش نرخ 
سود سپرده ها هستند که در نهایت منجر به تشدید ناترازی در برخی بانک ها خواهد شد.

  همشــهری آنليــن 
نوشت: بهنــوش طباطبایی 
بازیگــر ســينما و تئاتر در 
ششمين شماره »هيچ یک« 
بــا بازآفرینــی »شــيرین« 
خســروپرویز روی جلد این 
مجله پژوهشی رفت. در این 
بازآفرینی از بيت های حکيم 
نظامی انطباقی برای لباس، 
صــورت، رفتــار و جزئيات 
شيرین استخراج شده است. 
تا با کمک این پژوهش دقتی 
تازه برای شــناختش ایجاد 

شود.
حکيــم نظامی در ســرودن 

منظومه »خسرو و شيرین« با افزودن جزئيات به مخاطب برای تصویر بهتر کمک کرده. 
هيچ یک با واکاوی این تصویر، پژوهش شــيرین را کامل و به عکس تبدیل کرده است. 
بهنوش طباطبایی بازیگر گزیده کار هنر درباره این بازآفرینــی می گوید: »ادبيات کهن ما، 
سند تاریخی مهمی است که جا دارد به هر دليلی وارد زندگی روزمره ما شود. من هميشه 
علاقه مند به این هســتم که حتی قدمی کوچک ولی به درستی و در جایی درست برای 
این هدف بردارم. شناخت کافی حکيم نظامی، فردوسی و... می تواند مسير فکری خوبی به 
ما بدهد«.شيرین از زنان پرنفوذ ساسانی و از معشوقه های مشهور و کامروای ادب فارسی 
است. نظامی، شــيرین را ملکه ایرانی ارمنی الاصل دانسته که مدتی نيز جای عمه اش بر 

تخت سلطنت می نشيند.
مورخان او را یکی از زیباترین زنان طول تاریخ نام برده اند که آوازه زیبایی اش در همه جا 
به طور چشمگير گسترده بود. تاریخ گواهی می دهد که از زمان هوشنگ به این سو، یعنی 
ازآغاز خلقت، ماهرویی چون او »بر تخت ناز« ننشسته اســت. ویژگی هایی چون عشق، 
صلابت، استواری، صبر، وفاداری به شوهر و پاکدامنی و مرگ پرافتخارش او را به زنی اعلا 

و آرمانی در تاریخ و ادبيات بدل کرده است.
بهنوش طباطبایي چهره ای شبيه آنچه درباره شيرین نوشته، سروده یا نقاشی شده است 
دارد. لباس این بازآفرینی از پارچه قصب است و رنگ ارغوانی برگرفته از توضيح نظامی 

برای پوشش »شيرین« است. در این بازآفرینی از پوستيژ استفاده شده است.

  روزی که از بیروت به نجف می رفتم پدرم  در حالی که اشک در چشمانش حلقه 
زده بود گفت: پسرم وقتی به نجف رسيدی به حرم برو و به اميرالمؤمنين بگو پدرم من 
را  به شما هدیه کرده است پس من را قبول کنيد و مراقبم باشيد. مشاهده این حال پدرم 
من را لرزاند و زنگ صدای او در طول مســير در گوشم تکرار می شد برای همين در تمام 
مسير شام تا بغداد در ماشين به این موضوع فکر می کردم که »چگونه کسی به اهل بيت 

هدیه می شود؟«
 وقتی به نجف رســيدم همان کاری که پدرم گفته بود را انجام دادم. کمی بعد از یکی از 
مراجع شنيدم که به دســت آوردن علم نيازمند توفيق غيرعادی است که بسته به نيت 

عميق یکی از والدین یا اجداد علم آموز دارد.
شيخ علی کورانی روز 30 اردیبهشت ۱403در ســن 82 سالگی به دیار حق شتافت.)از 

کانال تلگرامی تاریخ شفاهی حوزه (

  دهم خرداد ماه ۱343. صفحه اول طبق 
معمول در دست خبرهای مهم خارجی است : 
اعضای دولت کنگو به شورشــيان پيوستند! 
این تيتر یک روزنامه اســت. اعضای هيات 
رئيسه حزب ایران نوین که دولت را در دست 
دارند به ملاقات محمدرضا رفته اند و عکسی 
از حضور منصور در کاخ گلستان منتشر شده 
است. اکران عروس فرنگی  با شرکت وحدت 
و پوری بنایی شروع شــده و مهم ترین فيلم 
ایرانی اکران سينماست. قيمت فيات ۱۱00 
مــدل  ۱964، پانزده هــزار و هفتصد تومان 
به اضافه صدی پنج ماليات آســفالت اعلام 
شده است. کافه رستوران باغ شميران که در 
خيابان فردوسی و مقابل سفارت انگليس قرار 
دارد برنامه هاي تابستاني خود را اعلام کرده 
که مهم ترین آن آواز ویگن و مادم زینا و گروه 
ارکستر بویز هستند. در صفحه هفت گزارش 
جالبی کار شده از معضل حمام در کلاردشت. 
شهرداری این منطقه براي ساخت حمام  تا 
به حال با دوتا پيمانکار قرارداد بســته و کلی 
قرض و قوله بار آورده و مجبور شده ماشين 
کمپرسی خود را نيز براي دادن قرض هایش 
بفروشد و کسی هم حاضر نشده اجاره حمام 
را پرداخت کنــد و آن را راه بياندازد. ۱9 روز 
است که ساکنان کوچه فرح در چهارراه عارف 
و در محله غياثی در وحشت به سر می برند. 
شایع شده که در ظهر عاشورا یکی از ساکنين 
یکی از خانه های این محل بســاط مشروب 
خواري راه انداخته و بلافاصله ناپدید می شود 
و هر شــب صدای ناله هایی از این خانه بلند 
می شود و فریاد سوختم ... سوختم به گوش 
می رسد و مردم عقيده دارند که جن در این 
خانه ساکن شده اســت!  خبرنگار کيهان به 
محله رجوع می کند و در ميان ازدحام مردم 
محله با آقای رکوعی مالک خانه که به شدت 
هم عصبانی اســت گفت وگو کرده. رکوعی 
می گوید این مردم به ســتوهش آورده اند و 
اینکه او و خانواده اش  مدت هاســت در این 
خانه زندگی می کنند و هيــچ نکته عجيبی 
مشــاهده نکرده اند. رکوعــی می گوید ظهر 
عاشورا لوله آب این خانه ترکيد و صدای جيغ 
مانندی را توليد کرد و از آن به بعد مدام مردم 

شایعه درباره جن زدگی این خانه می سازند. 
اداره آمار قضایی تهران اعلام کرده که از هر 
چهار عروس، یک نفر زیر ۱8 سال سن دارد. 
فقط در ماه گذشته 203 بار والدین دختران 
بين ۱3 تا ۱6 سال برای گرفتن گواهی ازدواج 
به پزشــکي قانونی مراجعــه کرده اند. طبق 
قانون دختران زیر ۱5 و پسران زیر ۱8 مجاز 
به ازدواج نيستند مگر به شرط هایی. آگهی 
نيم صفحه بســيار جذابی هم بــراي تبليغ 
اتومبيل فولکس واگن منتشــر شده است. 
رئيس شــهربانی تهران هم ناليده که تهران 
به ميل ساکنانش توســعه پيدا کرده و یک 
نقشه شهرسازی مناسب نداشته است. رئيس 

شهربانی تيمسار نصيری است. 
   یازدهم خــرداد ۱343. خبرنگار کيهان 
کودک شش ساله نابغه اهل روستای زاهدان 
در فسا را به اداره کل آموزش و پرورش شيراز 
آورده و آنجا تست ریاضی و هندسه و ادبيات 
گرفته اند و نبوغ کودک که نامش محمدرضا 
شــجاع زاده بوده تایيد شده است. در صفحه 
4 آگهی اتومبيل مســکویچ از ساخته های 
شوروی منتشر شــده است. در صفحه هفت 
گزارش جالبی کار شــده از طایفه کوه نشين 
آرنپاه کــه از قرار بيشترشــان تحصيلکرده 
و باســواد هســتند و اســتعداد عجيبی در 
فراگرفتن دانش دارند. باشگاه جعفری متعلق 
به شعبان جعفری که در ۱5 خرداد سال قبل 
مورد حمله تظاهر کنندگان قــرار گرفته و 
تخریب شده بود دوباره افتتاح شده و شخص 
غلامرضا پهلوی در مراسم افتتاح حاضر بوده 
است. ۱8 سال قبل یعنی در سال ۱325 در 
قریه ریزآباد قزوین بين دو برادر و یک گروه 
دیگر دعوایی شکل می گيرد. از قرار محرمعلی 
جوانی بوده که  یک زن شوهردار را بوسيده و 
دعوای بزرگی شکل می گيرد که در ميانه آن 
برادر محرمعلی که نامش محمدعلی اســت 
به هــواداری از برادرش یکــی از مهاجمين 
را با قمه می کشــد و ســپس فرار می کند و 
بعدها با فروکش کــردن ماجرا زندگی اش را 
از سر می گيرد. بنا به دلایلی نامعلوم پرونده 
اســفندماه پيش دوباره به جریــان افتاده و 
محمدعلی که حــالا مردی ميانســال و جا 

افتاده است به 5 ســال حبس محکوم شده 
است. اشرف پهلوی هم که هفته پيش از سفر 
مراکش و تونس برگشــته بود فردا به دعوت 
برژنف عازم مسکو خواهد بود. شهرام پهلوی، 
 مریم نبــوی،  هما ابتهاج، ســيمين آتابای و 
آقای ایزدی همراهان اشرف هستند. اشرف 
گفته که بعيد است در این سفر با خروشچف 
ملاقات کند چرا که خروشچف در حال سفر 

به اسکاندیناوی است. 

خانهجنزدهمحلهغیاثی
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ارسلان سلیمانیان|گروه خودروسازی 
 Zhejiang Geely جیلی یا همــان
Holding Group کار خــود را در 
ســال 1986 در نزدیکی شهر هانگژو 
چین شروع کرد. این شرکت توانست 
مراحل رشــد و توســعه را به سرعت 
پیموده و طی سال های اخیر به عنوان 
یکــی از بزرگ تریــن و معروف ترین 
خودروســازان چین شــناخته شود. 
جیلی توانست در ســال 2023 بیش 
از 2/7 میلیون دســتگاه خودرو تولید 
کند که رقمی قابل قبول برای این برند 
نسبتا نوپا به شمار می آید. برند جیلی 
در کشورمان نیز نام آشنا بوده و پیشتر 
شــانس خود را جهت حضور در بازار 
خودروی ایران محــک زده. اوایل دهه 
90 خورشــیدی بود که این برند با دو 
محصول امگراند EC7 سدان و هاچ بک 
به ایران آمد که البته با توجه به شرایط 
آن دوران و بی اعتمادی ایرانی ها نسبت 
 EC7 به محصولات چینــی، امگراند
هرگز نتوانســت آنگونه که باید و شاید 
خودی نشان داده و ســهم بسزایی از 
بازار را از آن خود کنــد. حالا و پس از 
گذشت حدود یک دهه از آن دوران و 
پس از آزاد شدن مجدد واردات خودرو 
به کشــور، این برند چینی بــار دیگر 
هوس ایران کــرده و خیلی زود به بازار 
کشورمان بازگشت. این بار توسط یک 

هولدینگ نام آشنای ایرانی که قبلا نیز 
دستی در واردات خودرو داشت. هرچند 
طی ماه های اخیــر، واردکننده وطنی 
جیلی توانسته تعداد بسیار محدودی 
از محصولات این برند را روانه بازار کند 
اما نوع انتخاب محصــولات وارداتی، 
ابهام در کیفیت خدمات پس از فروش 
و البته نحوه قیمت گــذاری، از جمله 
مواردی هســتند کــه موفقیت جیلی 
در ایران را بــا تردیدهای جدی مواجه 
کرده. به عنوان مثال در شــرایطی که 
محصولات جدید جیلی )تحت عنوان 
سری گلکسی( راهی بازارهای جهانی 
شــده اند اما هنوز خبری از رونمایی و 
عرضه این خودروها در بازار کشورمان 
 ،L6 نیست. محصول جدید جیلی با نام
جدیدترین سدان ساخت این شرکت 
بوده کــه در بازارهــای جهانی خوش 

درخشــیده اما احتمالا به این زودی ها 
پــای در خیابان های ایــران نخواهد 

گذاشت.
   چهره ظاهری

قابل کتمان نیســت که چینی ها طی 
یک دهه اخیر پیشــرفت شــگرفی در 
زمینه طراحی خودرو )و اساسا طراحی 
صنعتی( داشــته و محصــولات جدید 
خود را با طراحی های چشــم نواز روانه 
بازار می کننــد. جیلی L6 نیــز از این 
قاعده مستثنا نبوده و با طراحی شیک 
و پخته ای که دارد، می تواند به راحتی 
نمره قبولی بگیرد. چراغ های کشــیده 
در جلو و عقب خودرو به همراه خطوط 
شــارپ در تمام زوایا، از L6 خودرویی 
اغواگر ساخته اســت. هرچند   طراحی 
داخل کابین نیز مدرن و فریبنده بوده  
اما موضوع تردیدآمیز در این خصوص 

کیفیت متریال خودرو است که میزان 
کارآمــدی آن صرفا با گذشــت زمان 
 L6 مشخص خواهد شــد. ضمن آنکه
از حیث تجهیــزات ایمنی و رفاهی نیز 
چیزی کم نداشــته و جزو خودروهای 

مجهز این کلاس به شمار می آید.
   توانایی های حرکتی

جیلــی L6 یــک ســدان هیبریدی 
محسوب می شــود که به یک پیشرانه 
1/5 لیتری توربو مجهز شده است. این 
پیشرانه می تواند 160 اسب بخار قدرت 
و 250 نیوتن متر گشــتاور تولید کند. 
اما در کنار این پیشرانه بنزین سوز، یک 
موتور الکتریکی تعبیه شده که توانایی 
تولید 145 اســب بخار قدرت و 341 
نیوتن متر گشتاور را داراست. مجموع 
این نیروی محرکه، می تواند L6 را ظرف 
مدت 6/5 ثانیه از حالت سکون به مرز 
یکصد کیلومتر بر ساعت برساند که در 
این صورت L6 یــک رقیب جدی برای 
سدان های اقتصادی آسیایی و اروپایی 
خواهد بــود. گفتنی آنکــه باتری های 
موتور الکتریکــی این خودرو ظرف 30 
دقیقه »شــارژ ســریع« خواهند شد و 
L6 می تواند بــرد 1370 کیلومتری را 

طی کند.
قیمــت پایــه L6 از حــدود 16 هزار 
دلار آغاز می شــود و این رقم در مدل 

فول آپشن به 19 هزار دلار می رسد.

گاراژ

زمانِ جدید برای توقف تولید پژو پارس اعلام شد
کدامخودروجایگزیناینخودرویسمجمیشود!

مدتی اســت با طرح موضوع توقف تولیــد پژو پارس، 
از ســورن پلاس، خودرویــی دارای اســتانداردهای 
85گانه، به عنوان جایگزین این محصول یاد می شود؛ 
امــا خودروهایی همچون 207 و تارا دســتی نیز جزو 
گزینه های پیشنهادی است که در طرح های فراخوان 
در حال ارســال به مشتریان اســت. به گزارش ایسنا، 
همان طور که چنــدی پیش در نامه معاون ســازمان 
اســتاندارد اعلام شــد، پژو پارس به عنوان خودرویی 
با پلتفــرم قدیمی که قادر به دریافت اســتانداردهای 
85گانه نیســت، از مــدار تولید خارج خواهد شــد و 
ایران خودرو تا بهار امســال مجوز تولیــد آن را دارد و 
شنیده های ایسنا حاکی از این اســت که این مجوز تا 
31 خرداد بوده و دیگر تمدید نخواهد شد.توقف تولید 
محصولات قدیمی و فاقد استاندارد از جمله محورهای 
اصلی فرامین دولت سیزدهم در توسعه صنعت خودرو 
کشور و عرضه محصولات بروز و ایمن به مردم بوده است 
که توقف تولید پارس نیز در همین راستا در دستور کار 
قرار گرفته و از دستاوردهای دولت رئیس جمهور شهید 
به شــمار می رود.با توقف تولید پارس، دیگر محصول 

غیراستانداردی در ســبد تولیدات ایران خودرو وجود 
نخواهد داشت و تمامی تولیدات این شرکت به عنوان 
خودروهایی ایمن و استاندارد تحویل مشتریان می شود 
که گام بزرگ دولت مردمی در تصمیمات و وعده هایش 

به شهروندان به شمار می رود.
   سورن پلاس جایگزین می شود؟

درحال حاضر با این تصمیم و بررســی فراخوان های 
ارســالی خودروساز ســه مســیر جایگزین پارس به 
متقاضیان پیشــنهاد شده است. ســورن پلاس، 207 
و تارا خودروهای پیشــنهادی اســت که بــا توجه به 
درنظر گرفتــن تســهیلات 100 میلیونــی صرفا به 
متقاضیان سورن پلاس، به نظر می رسد برنامه و اولویت 
ایران خودرو در جایگزینی پارس، محصول سورن پلاس 
است که به زودی باید شاهد تصاحب سهم پارس توسط 
این خودرو باشــیم. در ادامه گزینه های پیشنهادی را 
که در طرح های فراخوان در حال ارســال به مشتریان 
است را بررسی می کنیم.سورن پلاس XU7P یا همان 
سورن پلاس بهینه، به پیشرانه XU7 پلاس مجهز است 
که 1/8 لیتری است و 8 سوپاپ دارد. این خودرو به دو 

کیسه هوا، تریم داخلی پارچه، پشتی برقی صندلی های 
جلو، رینگ فولادی، نمایشگر لمسی، دوربین و سنسور 
پارک عقب، فرمان هیدرولیک، آینه های تاشــو برقی، 
تهویه اتوماتیک، ترمز دیســکی جلو و کاسه ای عقب، 
ســامانه کنترل پایداری الکتریکی، ســامانه کنترل 
 ،GSI شروع حرکت در سربالایی، نشانگر تعویض دنده
سنسور پایش باد تایرها، چراغ روشنایی روز، پوزیشن 
لامپ، کنترل سیستم صوتی از روی فرمان و… است.

تجهیزات فوق احســاس امنیت و آسودگی بیش تری 
به راننده و سرنشــینان می دهد و می تواند با ارزندگی 
بالاتری یک ســر و گردن بالاتر از پارس قرار گیرد.در 
حال حاضر سورن پلاس در بازار اختلاف قیمت بیش از 

150 میلیون تومانی دارد.
   خودروی جایگزین دوم پژو 207

خودروی پیشــنهادی دوم پژو 207 دستی است که 
خودرویی به روز و جوان پسندی است که می تواند گزینه 
مناسبی برای قشر جوان جامعه باشد. قیمت کارخانه ای 
این خودرو در حال حاضر کمتر از 400 میلیون است 
که ارزان ترین خودرو در سبد تولیدات ایران خودرو به 
شمار می رود و احتمالا به زودی ایران خودرو نسبت به 
به روزآوری قیمت آن اقدام خواهد کرد. اما متقاضیان 
پارس در صورتی کــه این خودرو را انتخــاب کنند با 
احتســاب قیمت فعلی کارخانه، ســود بیش از 400 
میلیونــی را نصیب خود خواهند کــرد. بنابراین 207 
جزو گزینه های جذاب برای متقاضیان پارس به حساب 
می آید.تارا دســتی با گیربکس شش ســرعته نیز به 
متقاضیان پارس پیشنهاد شده اســت. این خودرو با 
قیمت حدود 580 میلیونی در کارخانه، اختلاف بیش 
از 240 میلیون تومانی با بازار دارد و برای خانواده های 
ایرانی گزینه مناسبی اســت. امکانات ایمنی و رفاهی 
تارا نیز در میان مشــتریان مقبولیــت بالایی دارد و از 
پارس به مراتب مرغوب تر اســت.هر سه این خودروها 
از استانداردهای 85گانه بهره می برند و از نظر ایمنی و 
رفاهی حرف های زیادی برای گفتن دارند اما باید منتظر 
ماند و دید تا کدام یک از پیشنهادات جایگزین تقاضای 
بیشتری را به خود اختصاص می  دهد و جانشینی برای 

پارس قدیمی ایران خودرو خواهد بود.  

خودرو بخریم یا نخریم؟
با توجه به رکودی که در بازار خودرو حاکم است، سوال مهم اینجاست خودرو بخریم 
یا دست نگه داریم؟ عمادالدین جعفری، کارشناس بازار خودرو به تجارت نیوز گفت: 
بازار خودرو طی ماه های اخیر بسیار تکراری و قابل پیش بینی است. قیمت خودرو از 
چند ماه گذشته در رکود کامل به سر می برد و هیچ خبر یا نوسان ارزی نمی تواند آن را 
از این رکود خارج کند. نکته جالب اینجاست که برخی از خودروهای وارداتی همچون 
سوزوکی سیاز که عمدتاً نیز در نمایشــگاه ها حضور دارند و در خیابان ها به چشم 
نمی خورند، در ابتدا قیمت های بالای سه میلیارد تومان برای آن اعلام می شد، اما 
اکنون حتی با قیمت دو میلیارد و 400 میلیون تومان به صورت اقساطی نیز خریداری 
ندارد.تمامی این افت قیمت ها در بازار خودروهای وارداتی، خبر از این می دهد که 
بازار خودرو به خریدارانی که به دنبال کسب سود از آن هستند هیچ رحمی نمی کند 
و خودرو، گزینه مناسبی برای سرمایه گذاری نیست. هفته آینده نیز به نظر می رسد 
که بازار خودرو همانند هفته های گذشته یک وضعیت آرام و رکودی را تجربه کند و 

مناسب برای خریداران و مصرف کنندگان واقعی باشد. 

سقوط میلیاردی قیمت ماشینِ چینی در بازار

خودروی هونگچی H5 که یکی از نوبرانه های جدید خودرویی در بازار ایران به حساب 
می آید این روزها با ریزش قیمت سنگینی در بازار مواجه شده است. این خودرو که 
در ابتدای اردیبهشت ماه حدود 6 میلیارد تومان قیمت داشت، به دلیل نبود متقاضی 
در بازار هر روز با افت قیمت زیادی روبه رو بود. این خودرو هم اکنون در محدوده 4/5 
میلیارد تومان قیمتگذاری می شــود که هنوز هم برای این قیمت تقاضای زیادی 
وجود ندارد و پیش بینی می شود تا تیرماه قیمت این خودرو به زیر 4 میلیارد تومان 
هم سقوط کند.قیمت ثبت نامی این خودرو توسط بهمن موتور حدود 2/7 میلیارد 
تومان اعلام شده است. قوای محرکه این سدان را یک پیشرانه 2 لیتری توربو با پاشش 
مستقیم سوخت GDI تشکیل داده اســت که توان تولید نهایت قدرت 222 اسب 
بخار و نهایت گشــتاور 340 نیوتن متر را دارد. قدرت از طریق جعبه دنده 8 سرعته 
اتوماتیک AT ساخت آیسین ژاپن به چرخ های جلو می رساند. سیستم تعلیق در جلو 
از نوع مک فرسون و در عقب از نوع مولتی لینک اســت و با توجه به فاصله محوری 
2920 میلیمتری در این سدان، سواری نرمی را با آن تجربه می کنید. مصرف ترکیبی 
هونگچی H5 حدود  6/6 لیتر در هر 100 کیلومتر اســت و شتاب صفر تا 100 این 

سدان 1635 کیلوگرمی، 7/8 ثانیه اعلام شده است.

حقوق ورودی خودروهای برقی 
و هیبریدی ابلاغ شد

گمرک جمهوری اســلامی حقــوق ورودی خودروهای برقــی و بنزینی- برقی 
)هیبریدی( را ابلاغ کرد که بر اســاس آن حقوق ورودی برقی برای نوسازی ناوگان 
تاکسیرانی معادل نیم واحد درصد، حقوق ورودی برقی برای سایر متقاضیان چهار 
واحد درصد و حقوق ورودی خودروهای برقی - بنزینی )هیبریدی( 15 واحد درصد 
تعیین شده اســت. گمرک در ابلاغیه ای خطاب به ناظران، مدیران کل و مدیران 
گمرکات اجرایی کشــور، درصد حقوق ورودی خودروهای برقی و بنزینی- برقی 
)هیبریدی( را تا پایان سال 1403 اعلام کرده است.بر اساس آنچه   تصمیم گیری شده 
است، حقوق ورودی برای واردات خودروهای برقی جهت نوسازی ناوگان تاکسیرانی، 
0/5 درصد و برای متقاضیان عام، چهار درصد تعیین شده است؛ همچنین عدد در 
نظر گرفته شده برای واردات خودروهای هیبریدی )برقی-بنزینی(، به عنوان حقوق 
ورودی ١5 درصد مشخص شده است.نکته جالب اینجاست که در ابلاغیه گمرک، این 
موضوع برای واردات   خودروهای برقی و هیبریدی نو و کارکرده مجاز اعلام شده است؛ 
این در حالیست که پس از گذشت حدود یک سال از ارائه مجوز واردات خودروهای 
کارکرده به دولت و بیش از ١٠ ماه از ابلاغ بخش مربوط به واردات خودروهای کارکرده 
درقانون ســاماندهی صنعت خودرو جهت اجرا، هنوز آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده ابلاغ نشده است.گفتنی است که به تازگی یک مقام مسئول در وزارت صمت 
در گفت وگو با ایسنا، به صراحت اعلام کرد: همانطور که شخص وزیر صمت نیز تاکید 
کرده است، این وزارتخانه کار خود در مورد آیین نامه واردات خودروهای کارکرده را 

انجام داده و آیین نامه به دولت ارائه شده است.

 نیش ترمز

 دنده معکوس

آخرین نسخه بوگاتی شیرون رونمایی شد

بوگاتی از آخرین نسخه تولیدی ابر خودروی شیرون با نام L’Ultime رونمایی 
کرد. برخی تصاویر منتشر شده توسط بوگاتی نشان دهنده منبع الهام پانصدمین 
مدل تولیدی شیرون هستند. پوشش خاص بدنه شیرون L’Ultime ترکیبی 
از رنگ آبی مسابقه ای و آبی اقیانوسی است. این دو رنگ با نام های دست نوشته 
رویدادها و مکان هایی که نقش مهمی در تکامل هشت ساله این ابر خودرو ایفا 
کرده اند، ترکیب می شوند. این نام ها که روی بدنه آخرین نسخه بوگاتی شیرون 
نقش بســته اند به این شرح هســتند: ارا لسین )جایی که شــیرون به سرعت 
489 کیلومتر در ساعت رسید(، پال ریکارد )جایی که شیرون تست شد(، ژنو 
)جایی که شیرون معرفی شــد( و چانتیلی )جایی که شیرون مکررا به نمایش 
گذاشته شد(. بوگاتی همچنین نام های شاتو ســان ژان و کیپ کاناورال را نیز 
روی بدنه ثبت کرده اســت چراکه برخی از مشتریان ویژه شرکت توانستند در 
این دو مکان از حداکثر سرعت شــیرون لذت ببرند.به گزارش پدال، به منظور 
اشاره به پانصدمین مدل تولیدی شیرون عدد 500 نیز با دست در بال عقب و 
کاپ رینگ ها نوشته شده است. همین عدد در بالای چرخ های عقب و پوشش 
پیشرانه 16 ســیلندر 8 لیتری کواد توربو نیز دیده می شود. بوگاتی همچنین 
فرصت را برای الصاق پرچم فرانسه روی آینه های جانبی از دست نداده تا به این 
ترتیب به محل تولید شیرون نیز اشاره کرده باشــد. البته بوگاتی اعلام نکرده 
خریدار این خودروی سفارشی و خاص کیست اما حدس می زنیم مشتری مورد 
بحث اهل آمریکا باشد چراکه در کناره های شیرون L’Ultime شبرنگ های 
نارنجی دیده می شوند. با اینکه خودروی موردبحث آخرین نسخه بوگاتی شیرون 
محســوب می شــود اما عصر ابر خودروی موردبحث به پایان نرسیده   چراکه 
بوگاتی همچنان در حال تولید میســترال رودستر و بولاید پیست محور است. 
باید دانســت ابر خودروی کاملًا جدید این برند تا چندی دیگر و با پیشرانه 16 

سیلندر تنفس طبیعی رونمایی خواهد شد.

 چهار چرخ

داشبورد 
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ازمابهتران!

مشکلتامینقطعات
حلنمیشود

قطعهسازوخودروسازهردومقصربیکیفیتی
خودروهایداخلیهستند

یک فعال صنعت قطعه ســازی با بیان اینکه هم قطعه ساز و هم خودروساز 
مقصر افت کیفیت خودروهای داخلی اســت، اظهار داشــت: قطعه سازان 
ملزم به تولید و تحویل قطعات باکیفیت به خودروســاز و خودروسازان نیز 
مکلف به خرید قطعات مرغوب از شبکه تامین خود هستند.محسن رزمخواه 
عدم به روز رسانی تکنولوژی تولید قطعات خودرو را از مهم ترین دلایل افت 
کیفیت خودروهای داخلی عنوان و بیان کرد: متاســفانه قطعات خودرو در 
کشور ما بر اساس تکنولوژی و با ماشــین آلات دو دهه گذشته تولید شده و 
قطعه سازان معدودی از ماشین آلات و تکنولوژی های پیشرفته برای ساخت 
قطعات اســتفاده می کنند.وی ادامه داد: این در حالی است که قطعه سازان 
جهانی هر پنج ســال یک بار با به روز رســانی خطوط تولید خود قطعات را 
مطابق با دانش فنی روز دنیا تولید می کنند.این فعال صنعت قطعه ســازی 
در گفت وگو با خبرنگار کارنا، تحریم ها و قطع ارتباط صنعت خودرو کشور 
با خودروســازان جهانی را از دیگر عوامل موثر بر افت کیفیت خودروهای 
داخلی برشمرد و یادآور شد: با آغاز تحریم ها واردات تجهیزات و ماشین آلات 
پیشرفته قطعه سازی به کشــور متوقف و عملا از انتقال تکنولوژی روز دنیا 
به صنعت قطعه سازی و خودروســازی ممانعت شد.رزمخواه افزود: از سوی 
دیگر مشکلات کمبود ارز و تامین مواد اولیه، خودروسازان را ناچار به واردات 
قطعات از کشــورهای هند، چین و تایوان که از قطعه سازان تراز دوم و سوم 
دنیا هستند، کرده است.وی در پاسخ به این پرسش که از میان خودروساز و 
قطعه ساز کدام یک مقصر بی کیفیتی خودروهای تولید داخل هستند،گفت: 
قطعه ســازان ملزم به تولید و تحویــل قطعات باکیفیت به خودروســاز و 
خودروسازان نیز مکلف به خرید قطعات مرغوب از شبکه تامین خود هستند 
و قطعاتی که توسط خودروساز تولید می شود هم باید کیفیت مطلوبی داشته 
باشد. بنابراین خودروساز و  قطعه ساز  هر دو مقصر افت کیفیت خودروهای 
داخلی هستند.این فعال صنعت قطعه سازی، کیفی سازی خودروهای تولید 
داخل را مستلزم به روز رسانی و تقویت شــبکه تامین دانست و تاکید کرد: 
مادامی که قطعه سازان و خودروســازان امکان ارتباط بین المللی و تامین 
قطعات از قطعه ســازان تراز اول دنیا را نداشته باشند، تولید محصول نهایی 

مطابق با استانداردهای جهانی دور از ذهن خواهد بود.
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تعدادی از حساب های بانکی بسته شدند
براساس گزارشات و بررسی های انجام شده، سال گذشته ۴۵هزار 

حساب بانکی غیرشفاف ادارات و نهادهای دولتی بسته شد. علی 
کامیار، دادستان دیوان محاسبات روز جمعه گفت: »این اقدام در 

راستای انضباط مالی، شفافیت، پیش گیری و توجه به تکالیف الحاقی 
به عنوان یکی از وظایف دیوان محاسبات انجام شده است.« او بیان 

کرد برخی از دستگاه ها، ارگان ها، نهادها و سازمان های دولتی با هدف 
دیده نشدن در حسابرسی های سالیانه، با استفاده از فرصت مغفول 

مانده دیوان محاسبات، اقدام به افتتاح حساب های غیر خزانه ای 
می کردند. به گفته علی کامیار، دادستان دیوان محاسبات تمامی 

حساب های مسدود شده، به حساب های خزانه ای تبدیل شده است.

زار
ه

اد
رد
45خ هشدار سازمان بازرسی به بانک ها درباره سودسپرده ها10

 معاون اقتصادی سازمان بازرسی کل کشور با هشدار به شبکه بانکی 
در رابطه با رعایت نرخ سود سپرده های بانکی، از برخورد با مدیران 

عامل بانک های متخلف در صورت تخطی از بخشنامه های بانک 
مرکزی پیرامون سود سپرده بانکی خبر داد. ستار شیرعالی، معاون 

اقتصادی سازمان بازرسی کل کشور طی نامه ای مراتب الزام بانک ها 
به رعایت موارد مذکور را به تمامی بانک ها و موسسات اعتباری 

متذکر شد. افزایش نرخ سود سپرده های بانکی در برخی بانک ها 
و عدم رعایت مقررات ابلاغی بانک مرکزی در این رابطه علاوه بر 
اینکه موجب افزایش بهای تمام شده پول شده، رقابت ناسالم در 

شبکه بانکی را به منظور جذب حداکثری منابع افزایش داده است.

زمان پیش فروش بخش دوم بلیت های خردادماه آغاز شد
پیش فروش بخش دوم بلیت های خردادماه، بازه زمانی ۱۹ تا 

۳۱ خرداد، از پنجشنبه، ۱۰ خرداد آغاز  شد. براساس اعلام 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران، پیش فروش بلیت برای 

بازه زمانی یادشده در همه محور ها مسیر های رفت تا تاریخ 
۳۱خرداد و مسیر های برگشت تا یکم تیر، از ساعت 8صبح 
روز پنجشنبه ۱۰خرداد ماه از طریق سکو های مجاز فروش 

اینترنتی بلیت آغاز شده است. همچنین پیش فروش حضوری 
بلیت های این بازه زمانی، سه ساعت بعد، از ساعت ۱۱ روز 

پنجشنبه از طریق مراکز مجاز فروش حضوری و از میان 
بلیت های باقی مانده انجام شده است.

روز پنجشــنبه خبرگزاری تســنیم در خبری مدعی شد 
که واردات انواع و اقســام آيفون به کشــور ممنوع شده 
اســت. در اين خبر آمده بود در حالی کــه گمرک ايران 
به تازگی در بخشــنامه ای از ممنوعیت ورود برند تجاری 
اپل خبر داده اســت و از آنجايی که هیچ قیدی مبنی بر 
مدل های بالای 14 يا مدل های 12 و 13 آيفون نیاورده به 
نظر می رسد حتی مدل های 13 و پايین ترِ موبايل آيفون 
که پیش تر مجاز به ورود بودند، ممنوع شــده اســت. اما 
خبرگزاری ايســنا اين موضوع را با انتشار گزارش ديگری 
رد کرد. اين خبرگزاری نوشت پیگیری از سازمان توسعه 
تجارت نشان می دهد ممنوعیت واردات آيفون همچنان 
مربوط به مدل های آيفون 14 به بعد اســت و تغییری در 
اين رابطه ايجاد نشده است. آنطور که ايسنا نوشته اخیرا 
تصويب نامه هیات وزيران درخصــوص تعیین اصلاحات 
تعرفه ای  منتشر شــده بود که بر اســاس آن با توجه به 
ممنوعیت واردات تلفن همراه هوشــمند با نشان تجاری 
اپل، در صورت لغو ممنوعیت آن در آينده توســط مراجع 
ذيصلاح، سود بازرگانی آن به میزان ۹۶ درصد پیش بینی 
خواهد شد. بعد از انتشار اين تصويب نامه، گمرک ايران در 
نامه ای اعلام کرده که واردات تلفن همراه هوشمند با نشان 
تجاری Apple ممنوع اســت و در صورت لغو ممنوعیت 
ورود توسط مراجع ذيصلاح، سود بازرگانی آن به میزان ۹۶ 
تعیین شده است.  ايسنا با سوال از سازمان توسعه تجارت 
درمورد ممنوعیــت واردات مطرح شــده در اين نامه ها، 

نوشته که ممنوعیت مربوط به مدل های 14  به بعد است 
و ممنوعیت جديد در رابطه با ورود آيفون به کشور وضع 
نشده است. با اين حال آنطور که سازمان توسعه تجارت به 
خبرگزاری ايسنا اعلام کرده، سود بازرگانی ۹۶ درصد برای 
همه مدل های آيفون در نظر گرفته شــده است. اما آنچه 
ماجرا را پیچیده تر کرده و اثر خود را بر بازار آيفون گذاشته 
است، مصوبه ای اســت که دولت آن را هفته گذشته ابلاغ 
کرد. در اين مصوبه سود ۹۶ درصد مربوط به گوشی های 
آيفون 14 و 15 بود که در صورت آزاد شدن واردات به آن 
تعلق می گرفت. از طرف ديگــر مدل های قديمی آيفون، 
يعنی آيفون 13 که از مبادی رسمی ظاهرا کماکان قابل 
وارد شدن به کشور است، شامل حال موبايل های با قیمت 
بالای ۶00 دلار می شوند که تعرفه در نظر گرفته شده برای 

آنها 28 درصد است.

   رشد قیمت آیفون
با خبرهايی که درمورد گوشــی های آيفون منتشر شد، 
موبايل های اين برند شــاهد افزايش قیمت بوده اند. مثلا 
آيفون 13 بــا حافظه داخلــی 128 گیگابايت که يکی از 
محبوب ترين گزينه ها در بازار است، روز جمعه با قیمت 43 
میلیون و 850 هزار تومان فروخته می شد. اين در حالیست 
که قیمت تا روز پنجشــنبه 42 میلیون و 50 هزار تومان 
بود و در روزهای ششــم و هفتم خرداد يعنی اوايل هفته 

با قیمت 37 میلیون و 700 هزار تومان فروخته می شد. 

   دیجیتال
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یک میلیون و ۹۵۰ هزار

۱۰ میلیون و ۳۰۰ هزار

دو میلیون و ۶۳۵ هزار

پنج میلیون و ۳۰۰ هزار

سه میلیون و ۱۱۲ هزار

سه میلیون و ۳۹۵ هزار

سه میلیون و ۷۶۰ هزار

چهار میلیون و ۱۲۰ هزار

یک میلیون و ۴۹۲ هزار

یک میلیون و ۵۰۰ هزار

قیمت پرفروش ترین چای سازها

میگل

بویانت

میگل

گروندیگ

اسنوا

میگل

میگل

فکر

ویداس

سیماران

GTS 220 

Stylish

GTS 070 

TM4961

STM-GS1650WE

GTS 301

GTS 290

BESTEA

VIR-2083

STM-815P
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قیمت انواع تبلت ها

شیائومی

سامسونگ

شیائومی

لنوو

هوآوی

سامسونگ

سامسونگ

اپل

اپل

اپل

 Redmi Pad SE

 Galaxy Tab A8 10.5

 Pad 6

TAB M7

MatePad T10 

 Galaxy Tab A7 Lite

Galaxy Tab S6 Lite 2022
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  ارز دیجیتال

پنج ارز دیجیتال باوفا
ارزهای دیجیتالی که در یک هفته اخیر دل خریداران را به دست آوردند

بیت کوين هفته گذشته رشــد اندکی داشت. مهم ترين 
ارزديجیتال در بازار، کــه ارزش آن به بیش از 4میلیارد 
تومان می رســد در مدت 7روز کمتر از يک درصد رشد 
قیمت داشــت. درحالی که به طور کلــی هم بیت کوين 
در طول يک ماه اخیر 11درصد افزايش قیمت داشــته 
که در مقابــل برخی ديگر از رمزارزهايی که شــهرت و 
محبوبیت بیت کوين را ندارند، چندان نتوانسته قد علم 
کند. ۶ارز ديجیتال ديگر، بالای 5درصد در مدت 7روز 
سود داده اند؛ ســودی که رمزارز داگ ويف هت به جیب 
خريداران در همین مدت ريخته با تورم سالانه در ايران 

برابری می کند.

بیشترين سود هفته گذشته را کسانی برده اند که اقدام 
به خريد ارز ديجیتال داگ ويف هت کرده بودند. ســگی 
با کلاه صورتی نماد اين رمزارز اســت که خودش باعث 
می شود، چندان در بین برخی از خريداران جدی گرفته 
نشــود. اين ارزديجیتال در مدت يک هفته، رشــدی 
25درصدی داشته اســت. همچنین در طول يک ماه، 
3۶/7درصد سود داده که نزديک به نرخ تورم سالانه در 
ايران است. در ســه ماه اخیر داگ ويف هت که رنک 2۹ 
را در جهان دارد، رشدی 323درصدی را تجربه کرده و 
در مدت يک سال نزديک به 2هزار درصد سود به جیب  
خريداران ريخته است. هر واحد از چنین ارزديجیتالی 

نزديک به 20۶هزار تومان قیمت دارد و حجم مبادلات 
روزانه آن ۹77/2۹میلیون دلار اســت. بالاترين قیمت 
داگ ويف هــت در تاريخ 13فرورديــن 1403، معادل 
4/58 دلار بوده که اکنون نزديک به 25درصد ارزان تر 

از آن زمان است.
فلوکی شــهرت چندان زيادی ندارد اما در مدت 7روز 
اخیر توانســته نزديک به 17درصــد افزايش قیمت را 
تجربه کند. اين ارزديجیتال در مدت يک ماه 57/۶درصد 
رشد داشته و در ســه ماه اخیر 335درصد به قیمتش 
اضافه شده اســت. از طرف ديگر، کســانی که يک سال 
قبل فولکی خريده و آن را نگه داشته اند، در حال حاضر 

بیش از ۶40درصد به ارزش ســرمايه آنها اضافه شده. 
رنک فلوکی در بازار 47 اســت و هر واحد از آن حدودا 
15تومان قیمــت دارد. بالاترين قیمت فلوکی در تاريخ 
14 آبان 1400 بوده که هم اكنون، 21/27درصد پايین تر 
از آن زمان قرار دارد. يونی ســواپ بــا ارزش نزديک به 
۶20هزار تومان و رنک 1۹ در جهان در مدت يک هفته 
گذشته 14درصد سود به جیب خريداران ريخته است. 
در طول يک ماه خريداران اين ارزديجیتال که نماد آن 
يونیکورنی صورتی است، نزديک به 50درصد سود داده 
است. يونی ســواپ،  در مدت يک ماه، 3درصد از ارزش 
خود را از دست داده و در يک ســال، 107درصد گران 

شده. بالاترين قیمت يونی سواپ در تاريخ 15 ارديبهشت 
1400 بوده که اکنون 75/03درصد پايین تر از آن زمان 
قرار دارد. پپه که بــا نماد قورباغه ســبز خريدوفروش 
می شود و رنک 21 را دارد، با قیمت کمتر از يک تومان 
فروخته می شود. بالاترين قیمت پپه در تاريخ 8 خرداد 
1403 بوده که درحال حاضر بیش از 1۹درصد ارزان تر 
از آن زمان به فروش می رسد. اين ارز ديجیتال در هفته 
گذشته افزايش قیمت بیش از 7درصدی را تجربه کرده 
و در يک ماه اخیر بیش از ۹3درصد به جیب خريداران 
پول ريخته. در سه ماه پپه 3۶5/5درصد گران شده و آن 
گروه از افرادی که پارسال ريسک کرده و پپه را خريده 

بودند،  875درصد سود برده اند.
آرويو در جهــان رنــک 45 را دارد و ارزش آن در بازار 
درحال حاضر با قیمتی بیش از 2میلیــون و 577هزار 
تومان فــروش مــی رود. آرويو در مــدت 7روز بیش از 
7درصد افزايش ارزش داشته و در يک ماه گذشته بیش 

از 25درصد سود داده اســت. در طول 3ماه خريداران 
آرويو 41/4درصد سود کرده اند و در يک سال، سود آن ها 
به نزديک 500درصد رسیده است. بالاترين قیمت آرويو 
در تاريخ 14 آبان 1400 بوده کــه حالا، 52/15درصد 

پايین تر از آن زمان قرار دارد.
شــیبااينو با رنک ۹ در جهان، يک و نیــم تومان ارزش 
دارد. خريدارانی که هفته قبل، برای خريد شــیبا اقدام 
کرده بودند، 5/3درصد ســود برده اند. در طول يک ماه 
گذشته شــیبااينو 11/۶درصد گران شده و آن گروه از 
افرادی که يک ماه قبل سراغ خريد شیبااينو رفته بودند، 
11/۶درصد به ارزش ســرمايه آنها اضافه شده است. در 
طول 3ماه گذشته، ارزديجیتال شیبااينو ۹7درصد گران 
شده است. همچنین در مدت يک سال اخیر، نزديک به 
200درصد به ارزش شیبااينو اضافه شده است. بالاترين 
قیمت شیبااينو در تاريخ ۶ آبان 1400بوده که اين روزها 

بیش از ۶7درصد پايین تر از آن زمان فروخته می شود.

اینکه می گویند شغل آرایشگری زنانه سود 
خالص است، چقدر واقعیت دارد؟

اصلا واقعیت نــدارد؛ البته اگــر کارت فقط اصلاح 
صورت و درست کردن ابرو و کوتاهی مو باشد، شايد 
کمی به واقعیت نزديک باشــد؛ چــون برای خريد 
وکس صورت و موچین و قیچ و شانه و اسپری آبپاش 
هم هر چند وقت يک بار بايــد هزينه کنید. قیچی 
کوتاهی مو هم مثل قیچی های معمولی نیست که 
مثلا بدهید چاقوتیزکن برايتان تیز کند. قیچی که 
کند شود، بايد بیندازيد سطل آشغال و يک قیچی 
ديگر بخريــد. قیچی معمولی کوتاه کــردن مو زير 
۶00هزار تومان پیدا نمی شود. قیچی های پیتاژ هم 

از 700هزار تومان به بالاست.
ولی حداقل می توانیم این شغل را در ردیف 

شغل های پرسود قرار دهیم؟
بله، پرسود است. ولی بايد حسابی خاک بخوری و 
شناخته شوی تا به سود خوبی برسی. همین حالا در 
مجتمع ما 3سالن آرايش و زيبايی ديگر هم هست. 
در همین خیابان حداقل بین 15 تا 20 سالن زيبايی 

زنانه وجود دارد. اين ها جزو سالن هايی هستند که 
مجوز و تابلو دارند و به صورت قانونی کار می کنند. 
يک ســری از آرايشــگرها مدرک می گیرند و يک 
اتاق از خانه را آرايشــگاه می کنند. اين قدر دست 
در اين کار زياد اســت که در هیچ صنفی شبیهش 

پیدا نمی شود.
برای شناخته شــدن در کاری که این همه 

رقیب است، چه کار باید کرد؟
بايد اعتماد مشتری را جلب کرد و به مشتری روی 
خوش نشان داد. وقتی يک مشتری برای اولین بار 
می آيد، بايد طوری رفتار کنیم که ديگر دلش نیايد 

جای ديگری را انتخاب کند.
کیفیت کار یعنی اصلا مهم نیست. دستمزدی 

که برای هر کار می گیرید چه؟
چرا کیفیت کار هم خیلی مهم است. دستمزد هم 
اهمیت دارد. ولی اگر مشــتری در جايی احساس 
امنیت و خوشــحالی نکنــد، اين چیزهــا اصلا به 
چشــمش نمی آيد. مثلا بعضی از مشتری های من 
می گويند با اينکه مثلا از ســالن ايکس برای رنگ 

و مش بیشتر می گیری ولی به دلیل اينکه اخلاقت 
خیلی خوب است، تو را انتخاب می کنیم. يک وقت 
فکر نکنید که کار من بد است و فقط با اخلاق خوبم، 
مشتری جمع کرد ه ام؛ نه. من صدم را برای مشتری 
می گذارم و تا امروز اجازه نداده ام کســی ناراضی از 
سالنم بیرون برود. حتی بعضی وقت ها شده عروس 
يا مشتری از آرايش صورتش راضی نبوده و گفته اين 
مدل را دوست ندارم. آرايش را از اول، پاک کرده ام 
و دوباره کاری کرده ام که راضی باشد. برای کارهای 
ديگر هم همینطور اســت، با اينکه بعضی وقت ها 
می دانم فلان مدل مو، يا رنگ يا مش يا رنگ آرايش 
به مشــتری نمی آيد ولی هرچه خودش بخواهد را 
انجام می دهم. البته من نظرم را می دهم و بیشــتر 
اوقات قبول می کنند، ولی همیشه به حرف مشتری 

گوش می دهم.
اینجا چه کارهایی انجام می دهید؟

همه کارهــای مربوط بــه رنگ مو، مــش، آمبره، 
ســامبره، بالیاژ، هايلايــت. کارهای کــپ و انواع 
کوتاهی های مــدل دار کــه از روی ژورنال انتخاب 

می شــود. بافت مو. اصلاح صورت و ابــرو. آرايش 
صورت و آرايش عروس، براشینگ و ... .
مشتری کدام کار بیشتر است؟

در چند سال اخیر به طرز عجیبی رنگ و مش خیلی 
مشتری دارد. چون هر چند وقت  يکبار، مدل های 

مختلفی مد می شوند.
برای همین قیمت ها هم این قدر بالاســت؟ 
مگر یک مش ساده چقدر مواد و رنگ لازم دارد 
که بعضی از آرایشگاه ها برای یک موی متوسط 

بین ۵ تا ۱۰میلیون تومان می گیرند؟
برای اينکه مش کردن کار خیلی سختی است. بايد 
مو را با دکلره به پايه صفر برسانیم. هر مويی جنس 
خاص خودش را دارد. بعضی هــا قبل از مش، هزار 
مدل رنگ روی موهايشان گذاشــته اند. بعضی ها 
موهايشان به پايه نمی رسد و بايد چند بار اين کار را 

تکرار کنی. موادها هم ارزان نیستند.
باز هم این قیمت ها با توجــه به قیمت مواد 
دکلره و رنگ مو خیلی بالا نیســت؟ الان یک 
ظرف ۵۰۰گرمــی از بهترین مــارک دکلره، 

حدود 2میلیون تومان است. برای مش کردن 
حداقل ۳ تا ۵پیمانه نیاز است. مثلا ۳۰۰هزار 
تومان. رنگ نهایی هم مثلا اگر از بهترین رنگ 
مو باشــد، بالاتر از ۵۰۰هزار تومان که نیست. 
چرا یک دفعه پای صندوق مشــتری باید مثلا 
برای یک موی کوتاه، ۵ تــا ۱۰میلیون تومان 

بپردازد؟
پس زحمتی که می کشــم چه؟ يک کار تمیز مش 
يا هايلات حداقل بین 3 تا 5ســاعت زمان می برد. 
بعضی موها آن قدر مقاوم هستند که ممکن است در 
يک روز نتوانیم به نتیجه برسیم. يک روز مو را به يک 
پايه می رسانیم و بعد که می بینیم ديگر پوست سر 
قرمز شده و ممکن است به مشتری آسیب بزند، بقیه 
روند کار را می گذاريم بــرای روز بعد. يعنی ممکن 
اســت 2روز برای يک مش معمول وقت بگذاريم. 
ريسک کار هم خیلی بالاست. بايد مدام حواسمان 
به مو باشد. هر چند دقیقه يکبار بايد مقاومت مو را 
چک کنیم. بايد مو را بکشیم؛ اگر کش آمد، يعنی در 
مرحله آسیب ديدن است. سريع بايد مو را بشويیم 

و بگذاريم نفس بکشــد و بعد کار رنگ ساژ را انجام 
بدهیم. وقتی 5ســاعت سر پا هســتی و مدام بايد 
استرس داشته باشی که مو نســوزد و دقیقا همان 
رنگی که مشتری می خواهد در بیاوری، اين قیمت 
نمی ارزد؟ باور کنید که خود مشــتری هم می داند 

برای چه کار پرزحمتی هزينه می کند.
یعنی اصلا براساس تعرفه اتحادیه دستمزد 
نمی گیرید؟ چون نرخی که اتحادیه برای این 
کار در نظر گرفتــه، حداکثر حدود 2میلیون و 
۵۰۰هزار تومان است. ولی قیمت پایه کارهای 

شما دوبرابر نرخ اتحادیه است.
هیچکس نمی تواند براساس نرخ اتحاديه جلو برود. 
چون هر کس از يک مواد و رنگ خاصی اســتفاده 
می کند. قیمت رنگ و مواد دکلره خیلی مهم است. 
من از دکلره بد استفاده نمی کنم که موی مشتری 
بســوزد و از بین برود. البته بعضــی از همکاران از 
دکلره قیمــت پايین اســتفاده می کنند و حتی مو 
هم می ســوزد ولی ســريع ترفند می زنند. اول مو 
را با شــامپوی کراتین می شــويند. بعد کلی به آن 

روغــن آرگان و نارگیل می زنند و بعد سشــوار 
می کشند. مشــتری که از سالن بیرون می رود، 
 راضی است ولی وقتی موهايش را بشويد، تازه 
متوجه می شود که چه اتفاقی افتاده. تازه موهای 
سوخته، خودش را نشــان می دهد و با هر شانه 
کشــیدن مو از وســط نصف و خرد می شود و 
می ريزد. يعنی مشــتری هم موهايش سوخته، 

هم پولش دود شده و رفته.
هم دلش خیلی سوخته.

بله؛ من مشــتری هايی دارم کــه می آيند زار 
می زنند و می گويند اين مــو را يک کاری بکن. 
مويی که کاملا سوخته باشــد هم، چاره ای جز 
کوتاهی ندارد. مجبوريم تا جايی که دکلره روی 
مو هســت را کوتاه کنیم. برای همین است که 
وقتی شما می گويید اين قیمت ها زياد نیست؟ 
می گويم نه. شــما از من ســوال کرديد برای 
شناخته شدن در اين شغل چه کاری بايد انجام 
بدهیم. مهم ترينش همین است که به زيبايی و 
موی کسی آســیب نزنیم. بعضی ها طوری ابرو 
بر می دارند کــه طرف مجبور اســت برود ابرو 
بکارد. يا طوری اصــلاح صورت انجام می دهند 
که تا چند وقت صورتش کبود اســت يا بايد از 
پمادهای ضدجوش اســتفاده کند. مردم به ما 
اعتماد می کنند. صورت را که نمی شود پنهان 
کرد. مو زير روسری است کسی نمی بیند، ولی 
صورت چه؟ بعضی ها از موادهايی برای اصلاح 
صورت يا آرايش استفاده می کنند که طرف بايد 
تا چند وقت فقط خرج درســت کردن پوستش 
انجام بدهد. من می گويم آدم بايد کاری انجام 
بدهد که در آن تخصــص دارد. برای همین در 
ســالنم، فقط کارهايی که بلد هســتم، انجام 
می دهم. يعنی کارهايــی که دوره ديده ام. هیچ 
کاری مثل اکستنشــن مو و مــژه؛ فیبروز ابرو، 
تتوی ابرو، تتوی لب و چشم و ...، انجام نمی دهم. 
اصلا ما آرايشگرها برای اين کارها اجازه نداريم. 
کلینیک های زيبايی که مجوز کارهای تداخلی 
پزشــکی دارند، می توانند اين کارهــا را انجام 
بدهند. بعضی از همــکاران من خیلی راحت در 
سالنشــان اين کارها را انجام می دهند و چند 
برابر من هم درآمد دارند. ولی من از عاقبت کار 

می ترسم.
بعد از رنگ و مش، مشــتری کدام کار 

بیشتر است؟
انواع کوتاهی و براشینگ مو.

برای کوتاهی مــو و براشــینگ چقدر 
دستمزد می گیرید؟

بســتگی دارد که مدل مو چه باشــد. بعضی ها 
فقط برای موخوره گیــری و صاف کردن پايین 
مو، کوتاهــی انجام می دهند کــه بین 200 تا 

300هزار تومان دســتمزد می گیريم. بعضی ها 
مدل موی ژورنالی انتخاب می کنند که حداقل 
دو ساعت کوتاهی اين مدل موها وقت می گیرد. 
برای اين موهــا بین 500 تــا 800هزار تومان 
دســتمزد می گیريم. براشــینگ هم مشخص 
اســت، هر چه مو بلندتر و فرتر باشد، قطعا بايد 
دستمزد بیشتری بگیريم. بعضی از موها، سوخته 
و آسیب ديده هســتند و بايد با حرارت ملايم 
سشوار بکشــیم و از روغن آرگان و اسپری های 
دو فاز استفاده کنیم. اگر مو سالم و کوتاه باشد، 
200هزار تومان تا 300هــزار تومان، اما اگر مو 
آسیب ديده باشد، بین 400 تا ۶00هزار تومان 

برای براشینگ دستمزد می گیريم.
برسیم به بحث جالب آرایش عروس که 
بعضی از آرایشگاه ها دستمزدهای نجومی 
می گیرند. شما برای آرایش عروس چقدر 

دستمزد می گیرید؟
آرايش عروس خیلی متفاوت است. من کاری به 
هزينه های نجومی فلان آرايشگر اينستاگرامی و 
خانه زيبايی بهمان ندارم. بعضی از آرايشگاه ها، 
پول شــهرتی که در فضــای مجــازی دارند 
را می گیرنــد. آرايش عروس مــواد درجه يک 
می خواهد. از کرم آبرســان و پرايمر زيرسازی 
گرفته تا کرم پودر، ســايه، ريمل، خط چشم، 
هايلايتر، رژگونه و رژ همه بايد از بهترين برندها 
باشــد. مثلا از کرم پــودر اســتی لادر و نارس 
استفاده می کنم. کرم پودر استی لادر اصل زير 
4میلیون تومان نیست. نارس هم زير 5میلیون 
تومان پیدا نمی شــود. برای آرايش و زيرسازی 
صورت عروسی که از ساعت 11صبح تا 12شب 
مشــغول عکاســی و فیلمبرداری و حضور در 
مجلس اســت، نمی توانم از کرم پودر معمولی 
استفاده کنم که بعد از چند ساعت زير نور بودن، 
بريزد و آرايش عروس را خراب کند. بقیه لوازم ها 
هم همین شکلی اســت. ريمل لانکوم و بنفیت 
اســتفاده می کنم که قیمتش 2میلیون تومان 
اســت. بقیه لوازم هم لازم نیســت بگويم. يک 
چیزی هم خیلی مهم اســت. بعضی از عروس 
خانم ها پوســت خوبی دارند و ممکن اســت با 
يکی دو لايه زيرسازی، آرايش جواب بدهد. اما 
پوست بعضی ها خیلی خراب است. شايد باورتان 
نشــود ولی چند وقت پیش يک عروس داشتم 
که يک شیشــه کرم پودر نارس روی صورتش 
خالی کردم و برای کانتور هم از نصف کرم پودر 
استی لادر برنزه اســتفاده کردم. يعنی حدود 
7میلیون تومان فقط کــرم پودر روی صورتش 
زدم. با اين وضعیت چقدر بايد دستمزد بگیرم؟ 
خودتان بگويید. تازه مــن کاری به تمیزکاری 
پوست قبل از آرايش و شینیون و درست کردن 

موی عروس ندارم. آرايش عــروس، واقعا برای 
آرايشگر هزينه دارد وبه نظر من دستمزدی که 
می گیرد، حقش است. البته آرايش عروس برای 
ما آرايشگرها حکم ويدئوی تبلیغاتی هم دارد. 
آرايش عروس که خوب باشد، حداقل چند نفر 
در مجلس عروسی، اسم آرايشگر را می پرسند. 
بیشتر عروس هايی که پیش من می آيند، کارم 
را در مجلس عروسی نفرات قبلي ديده اند. چون 
من صفحه اينستاگرام ندارم. برای همین سعی 
می کنم عروســی درســت کنم که باعث شود 

اسمم شنیده شود.
حالا با همه ایــن توضیحــات برای هر 

عروس چقدر دریافت می کنید؟
گفتم بستگی دارد که صورت عروس خانم چقدر 
کار داشته باشد. بعضی ها صورت تمیز و بدون 
لک و جوش دارند و مواد کمتری لازم اســت. 
بعضی ها می خواهند موهايشان را رنگ يا مش 
کنند که هزينه رنگ و مش هم اضافه می شود. 
اگر بخواهم میانگین بگیرم، معمولا بین 10 تا 

12میلیون تومان.
چه کسانی بیشتر مشتری شما هستند؟

خانم های جوان 20 تا 40ســال. اين ها بیشتر 
دنبال رنــگ و مش هــای متفاوت هســتند. 
دختران جوان 15 تا 18ســال کوتاهی ژورنالی 
می خواهند. خانم های بالای 50سال هم برای 

رنگ مو و کوتاهی می آيند.
زمان شلوغی آرایشگاه ها بیشتر آخر هفته 

است یا وسط هفته هم مشتری دارید؟
بســتگی به ماهی دارد که در آن هســتیم. اگر 
قبل از ماه رمضان، محرم و صفر باشــد، چون 
عروســی و نامزدی و کلا جشــن، زياد داريم،  
همیشه آرايشــگاه شلوغ اســت. ولی بعضی از 
ماه ها وضعیت خیلی معمولی است و بیشتر آخر 

هفته ها سرمان شلوغ می شود. 
شــب عیــد هــم کــه مــال شــما 

آرایشگرهاست.
بله، ولی آن طور که درباره درآمد آرايشگرها در 
شب عید حرف می زنند و برای وقت دادن جوک 
درست می کنند، نیست. من نمی خواهم بگويم 
شب عید درآمدمان زياد نیست، ولی آنطور که 

مردم فکر می کنند، نجومی نیست. 
مثلا اگر بخواهیم ذهن مردم را روشــن 
کنیم، همین شــب عیدی که گذشت سود 

خالصی که داشتید، چقدر بود؟
بگذاريد يک موضوع مهم را برايتان روشن کنم. 
هزينه های ما خیلی مهم است. هزينه برق و آب 
و گاز يک واحد تجاری اصلا شوخی بردار نیست. 
سشوارهای ما برق زيادی مصرف می کنند. تازه 
فقط سشوار هم که نیست. اتوي مو هم هست، 

دستگاه های گرم کننده وکس صورت هم هست. 
خود روشنايی سالن به دلیل نورپردازی خاصی 
که داريم، کلی برق مصرف می کند. پول آب هم 
هست. ما چند سر شور داريم که حداقل روزی 
چندبار از آنها اســتفاده می کنیم. خريد لوازم 
آرايش و قیچی و شانه و بیگودی و مواد دکلره و 
انواع رنگ، پیشبند، کلاه مش،  دستکش و ... هم 
هســت. تازه من اينجا 4نیرو هم دارم که به من 
کمک می کنند و هرکدام تخصص خاصی دارند. 
حقوق اين چهار نفر بــه اضافه هزينه ها را با هم 
جمع کنیم، واقعا به سود نجومی که مردم فکر 

می کنند، نمی رسیم.
همین ســودی که می فرماییــد نجومی 
نیست، چقدر است؟ می دانم خیلی سخت 
است که بخواهید سود خالصتان را بگویید، 
ولی به طور میانگین که می توانید مثال بزنید 
که در ماه هایی که بازار داغ اســت، چقدر 
درآمد دارید و وقتی بازار کســاد اســت، 

درآمدتان چقدر می شود؟
به طور میانگین اگر بخواهم بگويم در ماه هايی 
که خیلی خوب کار می کنیــم و در ماه بین 10 
تا 12 عروس داريم، بیــن 150 تا 200میلیون 
تومان. امــا در بعضی از ماه ها ســود خالص به 

50میلیون تومان هم نمی رسد.
ولی خب درآمدتــان در بعضی ماه ها و 
شب عید طوری هست که کسادی بقیه ماه ها 

را جواب بدهد؟
گاهی اوقات اين شکلی است. ولی سال گذشته 
شــب عید با ماه رمضان همزمان بود و عروس 
خیلی نداشتیم. اما بازهم اوضاع طوری بود که 

فروردين کساد را پشت سر بگذاريم.
حالا که تا اینجا جلو آمدیم، بیشــترین 
درآمدی که در این ۴۰ســال آرایشگری 

داشته اید، چه زمانی بوده و چقدر؟
عید ســال 1400 چیزی حــدود 300میلیون 
تومان ســود کرديم. با اينکه هنوز کرونا وجود 
داشت و کمتر عروســی می گرفتند ولی کرونا 
کمرنگ شــده بود و بعد از آن رکود شديد سال 
۹8 و ۹۹، ســال 1400 ناگهان اوضاع بهتر شد 
و بعضی روزها تا ســاعت 2نیمه شــب هم کار 
می کرديم. آن ســال در اين 40ســالی که کار 
می کنم، واقعا نمونه بود. ولی اين را هم يادتان 
باشد، ما دوسال ســخت کرونا را هم پشت سر 
گذاشتیم. بســاط عروســی که به کل برچیده 
شده بود و مهمانی هم که برگزار نمی شد. روزی 
دو، سه تا مشــتری بیشتر نداشــتیم. خیلی از 
آرايشــگرهايی که اجاره می دادند، کارشان را 
جمع کردند و من چون ملــک برای خودم بود 

توانستم دوام بیاورم.

چقدر می گیری 
خوشگلم کنی؟

درباره آرایشگاه های زنانه که درآمد یک سالن 
معمولی تا 300میلیون تومان هم می رسد

اکرم احمدی| بعضی از کسب وکارها خیلی تو چشم هستند. مثل شغل پزشکی که وقتی 
در سالن انتظار می نشینی، حساب می کنی این پزشک در روز چقدر درآمد دارد، وضعیت 
آرایشگاه های زنانه هم به همین شکل است. همین طورکه منتظر نشسته ای تا نوبتت شود، 
حساب کارت هایی که کشیده می شود و مبالغی که به حساب آرایشگر می رود را هم داری. 
اما به قول خانم صابری که از ۱۸سالگی آرایشگری کرده و حالا حدود ۴۰سال است که سالن 
آرایش و زیبایی دارد، این ها همه ظاهر ماجراست. ظاهر ماجرا، سالن شلوغ و پر از مشتری 
و مبلغ های میلیونی است که پرداخت می شود اما در دل این کار سختی ها و استرس هایی 
هست که همه از پس آن بر نمی آیند. کسادی بازار در ماه هایی که عروسی برگزار نمی شود و 
هزینه های بالای نگهداری سالن و خرید لوازم مورد نیاز از یک طرف و رقابت با رقبایی که در 
چند متری هم سالن زده اند، از طرف دیگر. با این اوصاف خانم صابری اصلا منکر درآمد خوب 
این کار نمی شود، با اینکه اصلا رقم دقیق سود ماهیانه اش را نمی گوید، اما می گوید بیشترین 
سودی که از این کار به دست آورده مربوط به عید ۲سال پیش است که حدود ۳۰۰میلیون 
تومان سود خالص داشته. تازه این درآمد شب عید یک آرایشگاه خیلی معمولی است، ما 

اصلا درباره سود آرایشگاه های بالا شهر حرف نمی زنیم.
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در جلسه کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر رشت مطرح شد؛
صدور  برای  نما  شده  تایید  نقشه  اجرای  ضرورت 

پایان کار 
و  بیست  رشت- 
چهارمین جلسه کمیسیون 
شهرسازی و معماری شورای 
عصر  رشت،  شهر  اسلامی 
دوشنبه 7 خرداد 1403 به 
ریاست مسعود عباس نژاد در ساختمان شورا برگزار شد. مسعود 
و معماری شورا در  رئیس کمیسیون شهرسازی  نژاد  عباس 
ابتدای جلسه، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای انقلاب 
اسلامی به ویژه شهدای خدمت و رئیس جمهور شهید، اظهار 
داشت: تمامی مسئولیت ها گذرا هستند و آنچه باقی می ماند 
عملکرد است و خوش به حال کسانی که پس از پایان دوران 
مسئولیتشان اثرات مثبت و ماندگاری به یادگار می گذارند. وی 
با اشاره به آغاز دوره جدید مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: 
از نمایندگان گیلان خواهشمندیم دست مدیریت شهری شهر 
رشت را، به عنوان مرکز استان و یک مادر شهر که در حال 
خدمات رسانی به تمام استان است، بگیرند تا بتوانیم از منابع 
ملی برای پیشرفت شهر رشت و استان گیلان استفاده کنیم. 
عباس نژاد در بخش دیگری از سخنان خود به نقش موثر حوزه 
شهرسازی در شهرداری پرداخت و گفت: اگر حوزه شهرسازی 
به درستی عمل کند واحد مالی به درآمد می رسد و واحدهای 
خدمات شهری و عمرانی می توانند پروژه های خود را اجرا 
کنند. در همین راستا با ارائه بسته های تشویقی برای سرمایه 
گذاران حوزه مسکن به دنبال رونق ساخت و ساز و افزایش 
صدور پروانه هستیم. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شورا تصریح کرد: کمیسیون در نظر دارد وضعیت پروانه های 
صادر شده و نتیجه تصمیمات شورا را بررسی کند تا با آمار 
به درستی  ادامه مسیر  بتوانیم در  و اطلاعات کامل و دقیق 
تصمیم گیری کنیم. مسعود عباس نژاد با بیان اینکه شورای 
ششم کارهای زیربنایی و بزرگی نظیر برنامه راهبردی-عملیاتی 
و چشم انداز 20 ساله رشت را پیش برده است خاطر نشان کرد: 
ممیزی املاک نیز اتفاقی بزرگ در شهر رشت خواهد بود و با 
ممیزی املاک می توانیم برنامه ریزی بهتری برای توسعه رشت 
داشته باشیم و به همین خاطر از شهردار رشت می خواهیم این 
موضوع را با جدیت دنبال کند. عباس نژاد با اشاره به آمار مثبت 
صدور پروانه در مناطق شهرداری رشت اظهار داشت: در سال 
گذشته علی رغم مشکلات اقتصادی به ویژه در حوزه مسکن، 
آمارهای مثبتی در حوزه ساخت و ساز داشتیم. امسال نیز در 
سال رونق اقتصادی با مشارکت مردم، اعضای شورای شهر و 
کمیسیون شهرسازی آمادگی دارند قوانینی که مانع کار می 
شوند را اصلاح و مسیر را برای مردم و سازندگان هموار نمایند. 
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورا در خصوص کمیته 
نما بیان داشت: آبان ماه سال گذشته جلسات و تاکیداتی در 
این زمینه داشتیم. بعد از چند ماه اعضای کمیسیون در جریان 
نیستند که چه اتفاقی رخ داده است. از شهردار توضیح می 
خواهیم که چه جلساتی بعد از آن تاریخ گذاشته اند. در کل 
کشور در حال ضابطه مند کردن نما هستند. ما هم از جمله 
شوراهایی بودیم که در آغاز کمیسیون شهرسازی پیگیر بودیم 

اما به خروجی مناسبی نرسیده ایم.
در  پهنه  بررسی  خواستار  همچنین  نژاد  عباس  مسعود 
کمیسیون ماده 5 شد و گفت: به جای بررسی نقطه ای، به 
صورت پهنه در کمیسیون ماده 5 موارد بررسی شوند تا به 
عدالت نزدیک تر باشد و روند نیز تسریع شود و از رانت نیز 
جلوگیری شود. این شائبه وجود دارد اگر فردی نتواند رانتی 
ایجاد کند در ماده 5 موفق نخواهد شد. ایراد را از شهرداری 
می دانم که شاید گاهی به نمایندگی از مردم دفاع خوبی انجام 

نمی دهد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان:
شهید رئیسی، گفتمان خدمت بی منت و بدون حاشیه 

را در دولت پایه گذاری کردند
اهواز - سید رحمان محمدی: 
ارشاد  و  فرهنگ  کل  مدیر 
گفت:  خوزستان  اسلامی 
بی منت،  خدمت  و  همت 
بدون حاشیه و نگاه خادمانه و 
مردمی به دور از نگاه بالا به پایین در زمان ریاست شهید آیت الله 
رئیسی در دولت سیزدهم بنیانگذاری شد. مجید منادی  در 
آیین گرامیداشت هفتمین روز شهادت شهدای خدمت با حضور 
اصحاب فرهنگ، هنر، قرآن و رسانه در تالار آفتاب اهواز با اشاره 
به خدمات دولت سیزدهم در حوزه های مختلف ابراز امیدواری 
این روند خدمتگذاری که در دولت شکل گرفته است  کرد: 
استمرار یابد. وی افزود: حضور انبوه مردم در آیین تشیع شهید 
رئیسی نشان داد که مردم خادمان حقیقی خود را می شناسند. 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان، خدمت به مردم را 
عنصر اصلی دولت سیزدهم برشمرد و تاکید کرد: شهید رئیسی 
در طول مدت خدمت خود در کسوت ریاست جمهوری هیچگاه 
خود را درگیر حواشی و پاسخگویی به جفاکاران و طعنه زنندگان 
نکرد و علاوه بر این از همه اجزا و ارکان دولت نیز خواسته بود 
که از ورود به حواشی بپرهیزند. وی بیان کرد: سیره خدمتگذاری 
بدون وقفه و منت در این دولت به الگویی ماندگار تبدیل شد 
که امید است مسیر خدمت میدانی ادامه داشته باشد و توسط 
مدیران جهادی و انقلابی به مردم تقدیم شود. منادی به اقدامات 
موثر حوزه فرهنگ و هنر در دولت سیزدهم در استان خوزستان 
اشاره کرد و گفت: در این حوزه اتفاقات خوبی رقم خورد برخی 
طرح ها و رویدادهای که 20 سال بلاتکلیف و معلق بودند یا به 
بن بست رسیده بودند دوباره احیا شدند. وی بهره برداری از خانه 
هنرمندان را یکی از طرح های شاخص به بهره برداری رسیده در 
دولت سیزدهم عنوان کرد و افزود: با بهره برداری از این طرح، 
انجمن های هنری و بخش زیادی از هنرمندان که پیش از این 
از امکانات فیزیکی و مکان مناسبی برخوردار نبودند صاحب 
فضای کاری مناسب شدند. مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان در ادامه بهره برداری از چند فرهنگسرا از جمله در 
شهرستان های هفتکل و مسجدسلیمان را از دیگر اقدامات موثر 
دانست که نقش بسزایی در توسعه فعالیت های فرهنگی این 
شهرستان ها ایفا می کند. وی ادامه داد: میزان بودجه  در نظر 
گرفته شده برای نوسازی و بهسازی مجتمع های فرهنگی و 

هنری در سطح استان قابل توجه است.
عرب،  شاعر  شرهانی،  یوسف  گرامیداشت  آیین  این  در 
محدثه الماسی، فردین کورارند، زهرا شعبانی به شعر خوانی 

درباره شهیدان راه خدمت پرداختند.
اجرای سوگینه خوانی توسط علی تاجمیری و اجرای یک 
نمایش صحنه ای کوتاه از سوی هنرمندان انجمن نمایش امیدیه 

و اهواز از دیگر برنامه های این آیین بود.

ورزشکار بسیجی استان گلستان، پرچم دار کاروان 
ایران در المپیک شد

گرگان- »مهدی الفتی« اولین ژیمناست ایرانی راه یافته 
به المپیک، با تصمیم هیات اجرایی کمیته ملی به عنوان یکی 
از پرچم داران ایران در مراسم افتتاحیه المپیک 2024 پاریس 
انتخاب شد.به گزارش خبرنگار دفاع پرس از گلستان، با تصمیم 
هیئت اجرایی کمیته ملی المپیک »مهدی الفتی« عضو تیم ملی 
ژیمناستیک و »ندا شهسواری« عضو تیم ملی تنیس روی میز 
و به عنوان پرچمداران ایران در مراسم افتتاحیه المپیک 2024 
پاریس انتخاب شدند.»مهدی الفتی« ورزشکار بسیجی استان 
گلستان برای نخستین بار ژیمناستیک ایران را صاحب سهمیه 

المپیک کرد.

پیش بینی خرید ۵ هزار تن گندم مازاد بر مصرف 
کشاورزان یزدی توسط دولت 

افضلیان:  زهرا  یزد-  
رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
استان یزد گفت: قیمت خرید 
تضمینی گندم امسال به ازای 
ریال  هزار  کیلوگرم 175  هر 
خرید  و  برداشت  هماهنگی  کارگروه  جلسه  است.  شده  تعیین 
تضمینی گندم استان یزد با حضور محمدرضا پاکدل مدیر کل امور 
اقتصادی استانداری، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان، حاجی 
حسینی معاون تولیدات گیاهی سازمان و سایر اعضای کارگروه، 
در محل سالن کوثر استانداری برگزار شد. رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان یزد اظهار داشت: پیش بینی می شود امسال، از ۸ 
هزار و 500 هکتار گندم کشت شده، بیش از 5 هزار تن گندم مازاد 
بر مصرف کشاورزان استان خریداری شود. محمد علی حاتمی زاده 
اضافه کرد: این در حالی است که سال گذشته ۸ هزار و 550 تن 
گندم مازاد بر مصرف به ارزش هزار و 2۸0 میلیارد ریال از کشاورزان 
خریداری شده بود. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان یزد دلیل 
پیش بینی کاهش تحویل گندم مازاد کشاورزان را محدودیت منابع 
آب تخصیصی به گندمکاران و به بالطبع آن کاهش سطح زیر کشت 
این محصول بیان کرد. وی افزود: مراکز خرید و دستگاههای ذیربط 
آمادگی لازم برای خرید محصول گندم مازاد کشاورزان را دارند و 
هیچ مشکلی در زمینه خرید گندم در استان وجود ندارد. حاتمی 
زاده تصریح کرد: در سال زراعی جاری 750 تن بذر گواهی شده 
مادری و پرورشی تولید و بین گندمکاران استان توزیع شده است. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان یزد گفت: مقرر شده 12 مرکز 
خرید تضمینی گندم در شهرستان های ابرکوه، خاتم، مروست و 

بهاباد گندم مازاد بر نیاز کشاورزان را خریداری نمایند.

فرماندار گرگان:
دولت شهید رئیسی دولتی زنده و مردمی است

گرگان- »نادری« گفت: دولت سیزدهم اخلاق مدار بود، عدم 
وابستگی به باند ها و قدرت داشت و دولت شهید رئیسی دولتی بود که 
به راحتی می توان گفت دولتی زنده و مردمی است.به گزارش خبرنگار 
دفاع پرس از گلستان، »اسماعیل نادری« فرماندار گرگان امروز در 
مراسم سوگواری شهادت رئیس جمهور مردمی و هیئت همراه و 
گرامیداشت سی و پنجمین سالگرد ارتحال حضرت امام خمینی)ره( 
در آستان مقدس امامزاده عبدالله )ع( گرگان اظهار داشت: باید به 
نوعی برای دنیای خود تلاش کنیم که گویی مرگی وجود ندارد و برای 
آخرت خود به طوری زندگی کنیم که گویی فردا روز مرگ است.

فرماندار گرگان گفت: دنیا مزرعه آخرت است و این مزرعه نیاز به 
رسیدگی موثر دارد تا زمینه ساز آخرتی سعادتمند باشد.وی ادامه داد: 
رئیس جمهور شهید و همراهانش شهیدانی هستند که برای مردم و 
رسیدگی به امورات آنان خدمتگزار واقعی بودند و به سعادت جاودانه 
نیز رسیدند.نادری تاکید کرد: باید با الگو گرفتن از این بزرگواران در 
هر سمت و جایگاهی، خدمتگزار خوبی برای مردم باشیم.این مسئول 
خاطرنشان کرد: دولت سیزدهم اخلاق مدار بود، عدم وابستگی به 
باندها و قدرت داشت، در انتخابات مجلس شورای اسلامی از هیچ 
حزب، گروه و فردی حمایت نکرد و دشمن شناس بود، دولت شهید 
رئیسی دولتی بود که به راحتی می توان گفت دولتی زنده و مردمی 
است.وی با اشاره به انتخابات هشتم تیرماه، گفت: امتحان دشواری در 
پیش رو قرار دارد و باید برای شهید جمهور یک جایگزین انتخاب 
شود که دارای ویژگی های مثبت شهید جمهور باشد.فرماندار گرگان 
با بیان اینکه باید تمامی ویژگی های شهید رئیسی در فرد منتخب 
ملت ایران قابل لمس باشد، افزود: رئیس جمهور چهاردهم همچنین 
باید مانند شهید آیت الله رئیسی از ظرفیت های مردمی برای حل 
و  توقعات  از  رئیسی سطحی  کند، شهد  استفاده  مشکلات کشور 
انتظارات مدیریتی را ایجاد کرد و این موارد باید به عنوان شاخص های 

مدیریتی برای رئیس جمهور آینده کشور تعریف شود.

     رمزارز به زبان سادهخبر

دامنه نوسان؛ قفسی برای شاخص کل
سقوط آزاد بورس در نیمه اول هفته گذشته، باعث شد 
که محدوديت دامنه نوسان روی معاملات بازار سرمايه 
سايه بیاندازد. در ســه روز کاری اول هفته شاخص کل 
بیش از 50هزار واحد کاهش ارتفاع داشت و از دو میلیون 
و 114هزار به حدود دو میلیون و 58هزار واحد رســید 
ولی در ادامه با وجود صعودی شــدن روند، محدوديت 
دامنه نوسان اجازه رشد بیشتر نداد و نهايتا شاخص کل 
در محدوده دو میلیون و 86هزار واحد و بازدهی هفتگی 

منفی 1/33 درصد به کار خود پايان داد.

همزمان با کاهش شاخص کل، ســهامداران هم  دست 
به فروش سهام و خروج ســرمايه از بازار زده اند. به طور 
دقیق تر، روز شــنبه 610 میلیارد تومــان خروج، روز 
يکشــنبه 655 میلیارد تومان خروج، روز دوشنبه 365 
میلیارد تومان خروج، روز سه شــنبه 68 میلیارد تومان 
خروج و روز چهارشــنبه 53 میلیارد تومــان ورود پول 
را شــاهد بوديم که در نهايت برآيند منفی هزار و 645 
میلیارد تومانی را برای تــراز ورود و خروج پول در هفته 

گذشته به همراه داشت. 

بررسی نقشه بازار در هفته گذشته نشان می دهد گروه 
محصولات شیمیايی بیشترين ارزش معاملات را به خود 
اختصاص داده و مقــام اول برترين گروه صنعت را از آن 
خود کرده است. گروه فلزات اساسی در مقام دوم برترين 
گروه صنعت قرار گرفته و مقام ســوم به گروه استخراج 

کانه های فلزی اختصاص دارد. 

تغییرات هفتگیقیمت پایانینماد
منفی1/77درصد4803 ریالفولاد

منفی 0/14درصد7010 ریالفملی

منفی 1/07درصد2122 ریالوبملت

منفی 1/36درصد1013 ریالشستا

منفی 4/33 درصد65950 ریالبوعلی

منفی 0/54درصد2766 ریالخودرو

منفی1/98 درصد30220 ریالثفارس

منفی3/55درصد10050 ریالشبندر

منفی2/90درصد5350 ریالشپنا

منفی1/31 درصد2342 ریالخساپا

تغییرات هفتگیقیمت )جمعه(رمزارز

مثبت 1/33درصد67992 دلاربیت کوین

مثبت 2/37 درصد3732 دلاراتریوم

منفی 0/26درصد591/61 دلاربایننس کوین

مثبت0/70درصد166/25 دلارسولانا

منفی 0/77 درصد0/5190دلارریپل

مثبت 0/49درصد0/1588دلاردوج کوین

منفی 2/48درصد0/4474 دلارکاردانو

مثبت 4/08درصد 6/4 دلارتون کوین

مثبت 8/04درصد0/00002572دلارشیبا اینو

منفی 3/60درصد35/89دلارآوالانچ

تغییرات قیمت پرمعامله ترین نمادهای بورسقیمت محبوب ترین رمزارزها

      دیده بان بورس

احمدرضا نجفی| وتوصا از کسب وکار رمزارزی 
خود اطلاعیه منتشــر کرد. انگار که سود خوبی 
از ايــن کســب وکار نصیب يکی از شــرکت های 
ســرمايه گذاری زيرمجموعه وتوصا شــده است. 
طوری که قیمت فروش ايــن بیت کوين ها اکنون 
تقريبا 10برابر هزينه ای اســت کــه پیش از اين 
برای استخراج آنها خرج شــده است. البته دقیقا 
معلوم نیســت که بحث اســتخراج بوده يا خريد 
بیت کوين، اما به نظر می رســد اين ماجرا چندان 
به ماجرای بیت کوين در بورس تهران که در سال 
99 ســر زبان ها افتاد بود بی ربط نباشد. داستانی 
که احتمالا می تواند جزئیاتی از ســود استخراج و 

فروش بیت کوين را در اختیارمان بگذارد. 

   رونمایی وتوصا از یک معامله پرسود
گروه ســرمايه گذاری توســعه صنعتی ايران در 
اطلاعیه ای که در ســامانه کدال منتشــر شــده 
اعلام کرده: »پیرو انتشــار اطلاعیه شرکت فرعی 
سرمايه گذاری پاياتدبیر پارســا در سامانه کدال، 
مربوط به فروش کل موجودی بیت کوين متعلق به 
آن شرکت، مراتب ضمن اعلام آن به اداره محترم و 

سهامداران گرامی، به استحضار می رساند از محل 
اين واگذاری مبلغ 584هزار و 406میلیون ريال 
سود در دفاتر سال مالی شــرکت سرمايه گذاری 
پايا تدبیر پارسا شناسايی شده است.« موضوعی 
که اعلام آن در سامانه کدال، باعث شگفتی بعضی 

فعالان بورسی شده است. 

   پایاتدبیر پارسا کجاست؟
پاياتدبیر پارسا يا همان وپايا از شرکت های فرعی 
زيرمجموعه گروه سرمايه گذاری توسعه صنعتی 
ايران است که در بورس حضور ندارد، اما به واسطه 
شرکت بالادستی، اطلاعیه هايش در کدال منتشر 
می شود. يک نمونه از اين اطلاعیه ها درباره فروش 
رمزارز توسط اين شرکت اســت. در اين اطلاعیه 
آمده: »حسب تصمیم گیری هیات مديره مبنی بر 
واگذاری کل موجودی های بیت کوين، واگذاری از 
طريق بستر صرافی نوبیتکس انجام و مبلغ 642 
میلیون ريــال درآمد حاصل از ايــن واگذاری در 
دفاتر شرکت شناســايی گرديد. ضمنا با توجه به 
بهای تمام شده 58 میلیون ريالی بیت کوين های 
فروش رفته، سود اين واگذاری مبلغ 584 میلیون 

ريال حاصل گرديد.« موضوعی که حتی پای يکی 
از پلتفرم های رمزارز را هم بــه ماجرا باز می کند. 
شايد اين اولین بار باشد که نام يک پلتفرم تبادل 

رمزارز در کدال منتشر می شود.

   ماجرای ماینرهای وتوصا در سال 99
داستان بیت کوين های وتوصا اولین بار نیست که 
ســر زبان ها می افتد. پیش از اين هم در بهمن ماه 
سال 99 اين ماجرا داستان ساز شده بود. به طوری 
که وتوصا در مجمع عمومی ســالانه خود در آن 
زمان اعلام کــرد که 14میلیارد تومان دســتگاه 
ماينر خريده و توانسته با آنها 7 بیت کوين استخراج 
کند. آن زمان هر بیت کويــن حدود 700میلیون 
تومان قیمت داشــت که نشــان می دهد ارزش 
بیت کوين های در اختیار وتوصا حدود پنج میلیارد 
تومان است و هنوز سود چندانی از خريد ماينرها 
به دســت نیامده بــود. البته الان کــه قیمت هر 
بیت کوين به چهار میلیارد تومان رسیده، می توان 
گفت همان 7 بیت کوينی که در سال اول راه اندازی 
کســب و کار رمزارزی وتوصا استخراج شده بود، 
حدود 28میلیارد تومــان ارزش دارد که دو برابر 

هزينه ای اســت که برای ماينرها خرج شده. تازه 
اين بدون احتســاب بیت کوين هايی اســت که 
از ســال 99 تا حالا استخراج شــده است! اگر در 
ســال های 1400 تا 1402 هم ماينرها توانسته 
باشند حداقل سالی 7بیت کوين استخراج کنند، 
احتمالا ارزش موجودی بیت کويــن وتوصا الان 
بايد بیش از 100میلیارد تومان می بود. موضوعی 
که نشــان می دهد کســب وکار رمزارزی وتوصا 
محدود به همــان 64میلیارد تومــان بیت کوين 
فروخته شده توسط شرکت زيرمجموعه نمی شود 
و احتمالا موجودی بیت کوين وتوصا خیلی بیشتر 
از اين حرف ها باشــد. مگراينکه در اين ســال ها 
بخشی از موجودی های بیت کوين فروش رفته و 
به همین خاطر عدد اعلام شده با ارزش احتمالی 

بیت کوين های استخراج شده مطابقت ندارد. 

   استخراج بیت کوین چقدر سود دارد؟
ســود 10برابری شــرکت زيرمجموعــه وتوصا از 
فروش بیت کوين ما را به اين فکــر انداخت که آيا 
کســب و کار اســتخراج رمزارز آنقدرها می تواند 
پولساز باشــد؟  برای اينکار اول بايد سهم افزايش 
قیمت بیت کوين را از ايــن معادله حذف کنیم. به 
نظر می رســد اين5/8 میلیارد تومان هزينه ای که 
برای استخراج بیت کوين ها خرج شده، صرفا هزينه 
برق آنها باشــد. چراکه اگر بحث قیمت ماينرها به 
میان بیايد، اين عدد بايد حداقل 14میلیارد تومان 
می بود. مطابق همــان رقمی که در گزارش مجمع 
عمومی سال 99 ارائه شده است. اما وقتی صحبت 

از اعداد کمتر مثل 5/8 میلیارد تومان می شــود، 
می فهمیم کــه اين صرفا هزينه اســتخراج بوده و 
کاری به مسائل زيرساختی مثل ماينر و فارم ندارد. 
با فروش 64هزار میلیارد تومان بیت کوين، می توان 
مشــاهده کرد که با توجه به قیمــت حدود چهار 
میلیارد تومانی هــر بیت کوين، می توان حدس زد 
که پايا تدبیر پارسا حدود 16بیت کوين را فروخته 
است که هزينه اســتخراج آن  5/8میلیارد تومان 
اعلام شــده. به عبارتی اســتخراج هر بیت کوين 
معادل 362میلیون تومان برای اين شرکت هزينه 
داشته. شايد فکر کنید اينکه کسی بتواند با هزينه 
362میلیونی، بیت کوين چهار میلیاردی استخراج 
کند تجارت بسیار سودآوری است. البته که اينطور 
هم هست ولی بايد توجه داشت که اين بیت کوين ها 
در طول چهار ســال استخراج شــده اند و قیمت 
بیت کوين در اين مدت بیــن 700میلیون تا چهار 
میلیارد تومان بوده. طوری که می توان گفت تقريبا 
نصف اين سود مربوط به افزايش قیمت بیت کوين 
است و نصف ديگر آن به سود استخراج بیت کوين 

مربوط می شود. 
با اين حســاب اگــر قیمــت بیت کويــن همان 
700میلیون تومان باقی می ماند، يا وتوصا در همان 
زمان استخراج دســت به فروش بیت کوين می زد، 
احتمــالا الان نهايتا 11میلیــارد تومان نصیبش 
می شــد. با توجه به خرج5/8 میلیارد تومانی برای 
استخراج بیت کوين، کل سود اين استخراج می شد 
چیزی حدود پنج میلیارد تومان. شايد بگويید اين 
هم سود قابل توجهی است، ولی در جواب بايد اشاره 
کرد که اين شــرکت 14میلیارد تومان برای خريد 
دســتگاه ماينر پول خرج کرده و عملا اگر افزايش 
قیمت بیت کوين و دلار نبود، اين کار می توانســت 
ضرر 60درصدی برای شرکت زيرمجموعه وتوصا 

به همراه داشته باشد.

   به جای ماینر، بیت کوین بخرید
وتوصا در سال 99 حدود 14میلیارد تومان برای 
خريــد ماينر پول خرج کــرده تا امــروز بتواند با 
هزينه 5/8میلیارد تومانی حــدود 16بیت کوين 
در اختیار داشــته باشــد. درحالی که اگر همان 
زمان به جای ايــن هزينه 14میلیــاردی، خود 
بیت کوين را خريده بود، می توانست 20بیت کوين 
در اختیار داشته باشد و هزينه 5/8 میلیارد تومانی 
را هم در جیبش بگذارد. به همین خاطر است که 
می گويیم، خريد بیت کوين تجارت پرســودتری 
نسبت به استخراج آن است. احتمالا هیات مديره 
شرکت پايا تدبیر پارسا به همین خاطر تصمیم به 
فروش کل موجودی های بیت کوين گرفته است. 
طبیعتا هاوينگ بیت کوين و نصف شــدن پاداش 
اســتخراج کنندگان روی اين تصمیــم بی تاثیر 

نبوده است.

عمق بــازار در واقع تــوان يک بــازار بــرای انجام 
ســفارش های خريد يا فروش اســت. يعنــی تعداد 
خريداران و فروشندگان در يک بازار معاملاتی آنقدر 
بالا است که ســفارش های خريد و فروش به محض 
رسیدن به قیمت سفارش گذاری شده، انجام می شوند.

به اين ترتیــب، عمق بــازار بالا، تاثیر مســتقیم در 
نقدشــوندگی معاملات در يک بازار دارند. عمق بازار 
سطوح و گستردگی کلی سفارشات باز، پیشنهادات 
خريد و پیشنهادات فروش را برای يک دارايی يا سهام 

خاص در نظر می گیرد.
هرچه تعداد سفارش های خريد و فروش در محدوده 
قیمت بازار فعلی بیشتر باشد، عمق بازار بیشتر است. 
اين نکته را هم بايد در نظر داشــت کــه عمق بازار، 
داده های مربوط به سفارش های سريع را که با قیمت 
بازار در لحظه صورت می گیــرد، در نظر نمی گیرد و 
صرفا سفارش های خريد و فروش در نمودار عمق بازار 

نمايش داده می شوند.
حالا بايد ديد عمق بازار يــک دارايی با عمق بازار اين 
دارايی در صرافــی ارز ديجیتال چــه تفاوتی دارد و 

اهمیت عمق بازار در هر دو مورد چیست؟
ارز ديجیتال بیت کويــن را در نظــر بگیريد؛ تعداد 
ســفارش های خريد و فروش بیــت کوين در جهان، 
عمق بازار بیت کوين را نشــان می دهد. هر چه عمق 
بازار بیشتر باشد، سفارش های بزرگ خريد و فروش 
تاثیر کمتری در نوســانات قیمت يک دارايی دارند. 

البتــه معمولا دارايی هــای بزرگ مثــل بیت کوين 
و اتريوم عمق بازار بالايی نســبت به ســاير ارزهای 

ديجیتال دارند.
حال در يک اکسچنج يا پلتفرم تبادل رمزارز، تعداد 
کاربران فعال صرافی، تاثیر مســتقیم در عمق بازار 
يک دارايی مثــل بیت کويــن در آن صرافی دارد. 
اگر تعداد کاربران و به تبع آن تعداد ســفارش های 
خريد و فروش در صرافی پايین باشد، عمق بازار در 
اين صرافی پايین بوده و به اين ترتیب ممکن است 
سفارش های خريد و فروش با تاخیر زياد انجام شوند 
و يا حتی انجام نشوند. يعنی اگر سفارش خريدی يا 
قیمت معین در يک صرافی با عمق بازار پايین ثبت 
شود، ممکن است فروشنده ای در آن قیمت سفارش 
فروش ثبت نکرده باشــد و به اين ترتیــب با اينکه 
قیمت جهانی به قیمت ثبت ســفارش رسیده، اما 

معامله انجام نمی شود.
در اينجــا اهمیت عمــق بــازار بــالای صرافی در 
نقدشــوندگی دارای اهمیت پیدا می کند. صرافی ارز 
ديجیتال نوبیتکس که بیشــتر از پنج میلیون کاربر 
ايرانــی دارد، دارای عمــق بازار بالا و نقدشــوندگی 
فوری در همه رمزارزهايی اســت که در اين پلتفرم 
لیست شده اند. به اين ترتیب ســفارش های خريد و 
فروش در ايــن صرافی به محض رســیدن به قیمت 

سفارش گذاری شده، انجام می شوند.
اما ازسوی ديگر، با توجه به اينکه عمق بازار، به اندازه 

گیری عرضه و تقاضا در يک دارايی می پردازد، بررسی 
اين عرضه و تقاضا در نمودار عمق بازار، به معامله گران 
تحلیلی از وضعیت ارائه می دهد. يعنی آنها می توانند با 
بررسی عمق بازار و نسبت تقاضاهای خريد به فروش، 
جهت احتمالی قیمت ارز ديجیتال را پیش بینی کنند.

يک معامله گر ممکن اســت از داده هــای عمق بازار 
برای درک قیمت های پیشنهادی خريد و فروش يک 
رمزارز با توجه به حجم فعلی آن اســتفاده کند و بر 
اساس آن تصمیم بگیرد در کدام قیمت ها وارد شود 
و يا از کدام معامله خارج شود. معمولًا معامله گران به 
دنبال ديوارهای خريد يا فروش در نمودار عمق بازار 
می گردند و بر اساس اين بخش ها تصمیم به خريد يا 

فروش می گیرند.
در گذشــته صرافی ها اطلاعات مربوط به عمق بازار 
و ســفارش های خريد و فروش را در اختیار کاربران 
قرار نمی دادند يــا در ازای دريافت پول اين اطلاعات 
را به آنها می دادنــد، اما در حال حاضــر تقريبا همه 
صرافی های ارز ديجیتال در دنیــا اين اطلاعات را در 
اختیار کاربران قرار می دهند. فعــالان بازار ارزهای 
ديجیتال می توانند اطلاعات مربوط به عمق بازار انواع 
ارزهای ديجیتال را در بــازار معاملاتی نوبیتکس در 

سايت و اپ اين پلتفرم مشاهده کنند.
درک مفهوم عمق بازار به معامله گران در تحلیل بازار 
کمک می کند، اما نبايد اســتفاده از ســاير ابزارهای 

تحلیل را در کنار آن فراموش کرد.

داستانوتوصاوبیتکوینهایش
درسهایاستخراجرمزارزازاطلاعیهفروش64میلیاردتومانبیتکوین

چرا عمق بازار باید برایمان مهم باشد؟
نکاتی درباره شناوری و عمق بازارهای مالی
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   توئیت بازی
فساد در فوتبال به روایت عادل

کامنت ها

ماجرای پرونده فســاد بزرگ در فوتبال ایران در هفته های اخیر 
بازتاب زیادی در بسیاری از رسانه های مختلف داشته به طوری که 
کار به عزل و استعفای چند چهره کشیده شد. عادل فردوسی پور 
در ویژه برنامه اینترنتی »فوتبال 360« نیز درباره ساخت برنامه ای 
با موضوع بررسی ماجراهای اخیر فساد در فوتبال صحبت کرد. او 
در این زمینه گفت: »قضیه را پیگیری می کنیم و امیدوارم ممانعتی 
نکنند و کمک هم کنند که به سمت شفاف سازی در فوتبال برویم. 
کمک کنیم ریشه فساد را بزنیم. فسادی که خیلی رخنه کرده و در 
همه جا رسانه و تلویزیون هم رخنه کرده و خیلی ها ادعا می کنند 
هیچ اتفاقی رخ نداده و هیچی نبوده ولی قطعا ما پیگیری می کنیم 
و امیدوارم نهادهای مختلف هم کمک کنند.« به گزارش سایت 
خبر ورزشی،»هفته گذشته محمدحسین میثاقی مجری برنامه 
»فوتبال برتر« اعلام کرد   هر کسی سند یا مدرکی از دخالت عوامل 
این برنامه در فساد دارد، حتما به این برنامه بفرستد تا خود میثاقی 
آن را روی وال برنامه اش پخش کند. بعدتر هم مهدی توتونچی و 
محمد میر مجریان برنامه »شب های فوتبالی« واکنش مشابهی 
نشــان دادند.« فرجام ماجرا به کجا خواهد کشــید؟ برنامه های 
فوتبالی تلویزیون دست بالا را خواهند داشت یا   مجری برنامه برباد 

رفته »نود« که حالا در برنامه »فوتبال 360« فعال است؟

  وحید سعیدی:  اینکه عــادل فردوسی پور با این صراحت 
حرف از فســاد در فوتبال و نفوذ آن در تلویزیون می زند ، یعنی 
اینکه حتمــا چیزی هایی وجود دارد وگرنه در این شــرایط او 
اینقدر بی محابا به پرو پای رسانه ای که دل خوشی از او ندارد، 

نمی پیچید.

  احمد رنجبر:  پرداختن به فســادی که ابعاد عجیبی هم 
دارد، کار ســاده ای نیســت. با این حال از برنامه های مختلف 
فوتبالی تلویزیون انتظار می رفت  دورخیــز خود در این باره را 
خیلی وقت پیش شــروع کنند. نتیجه گزارش آنها )بر مبنای 
صداقت( شــمایی کلی به مخاطب می داد. درست مثل  موارد 
مشــابهی که بارها در »نود« پیگیری شد. شــاید این بار هم 
برنامه اینترنتی فردوسی پور پرچمدار واکاویِ دقیق یک پرونده 

جنجالی شود.

   آنالیز    رصد خانه

فصل دوم رئالیتی شو »جوکر« قرار است از چهارشــنبه 16 خرداد ماه انتشار خود را به شکل 
اختصاصی از پلتفرم »فیلیمو« شروع کند. از چهارشنبه هفته گذشته شرکت کننده های فصل 
اول به تدریج در حال معرفی شدن هستند که تا الان حضور بهرنگ علوی، نصرالله رادش، مجید 
مظفری، سید جواد رضویان، امیر حسین رستمی، نیما شــعبان نژاد و هادی کاظمی قطعی 
شده است. اما روز گذشته به شکل رسمی اعلام شــد که احسان علیخانی گرداننده   یا همان 
میزبان فصل دوم است. در واقع او در این فصل جایگزین سیامک انصاری شده است. با اجرای 
رئالیتی شو جوکر احسان علیخانی عملا به دوری سه ساله خود از عرصه اجرا هم پایان می دهد. 
او آخرین برنامه ای که اجرا کرد، فصل سوم مسابقه استعدادیابی »عصرجدید« بود. علیخانی 
برای نخستین بار است که به عنوان مجری در برنامه ای خارج از تلویزیون حضور پیدا می کند.

اواخر سال گذشــته منوچهر والی زاده یکی از پیشکسوتان عرصه دوبله به دلیل بیماری چند 
روزی را در بیمارستان بستری شد، او حالا با پشت سرگذاشتن دوران نقاهت قرار است فعالیت 
خود در عرصه دوبله را دوباره از سر بگیرد. والی زاده در گفت وگویی با باشگاه خبرنگاران جوان 
در اینباره گفته است :» دوبله فیلم  سینمایی هندی »بهولا« که با مدیریت خانم ناهید امیریان 
برای شبکه نمایش انجام می شود را برای یکی از نقش ها پذیرفتم. این فیلم را بعد از مدت ها قبول 
کردم چراکه درگیر بیماری بودم و نمی توانستم فعالیتی داشته باشم.« او در بخش دیگری از 
صحبت هایش به فاصله ایجاد شده بین دوبلورها بعد از کرونا هم اشاره کرده و گفته :»متاسفانه از 
زمان کرونا بین دوبلور ها فاصله افتاد و جوانان دوست داشتند کنار قدیمی ها باشند، اما به خاطر 

شرایط کرونا هر کدام نقش ها را جدا می گویند و همچنان این موضوع ادامه دارد.«

محمدرضا آهنج کارگردان سریال »روزی روزگاری برادر« در گفت وگویی که با خبرگزاری مهر 
انجام داده، اعلام کرده که   احتمالا تولید این سریال به فصل های بعدی می رسد. او در توضیح 
این مسئله گفته است :» ممکن است ایده اصلی داستان در فصل های دیگر ادامه پیدا کند. ما 
بازخوردهایی از سفارش دهنده و همچنین همکاران داشتیم که خوب بود. ایده اصلی داستان که 
مرتبط با ژنتیک است، می تواند در قصه های دیگری هم دیده شود که البته من فعلا برای همین 
فصل با این تیم همراه شدم و ممکن است فصل های بعدی را با کارگردان های دیگری بسازند. 
شخصیت ها هم می توانند بازیگران دیگری باشند و بنا به موضوعات تغییر کنند.« فصل اول این 
سریال مدتی پیش در هشت قسمت روی آنتن شبکه سه رفت . در این فصل علیرضا جلالی تبار، 

آشا محرابی، علی اوسیوند، محمد صادقی و... به ایفای نقش پرداخته بودند.

رسمی شد روز      احسان علیخانی گرداننده جوکر2

بازگشت روز      منوچهر والی زاده و از سرگیری فعالیت هایش

ادامه دار روز      روزی روزگاری برادر به فصل های بعدی می رسد

هفته پیش شایعاتی مبنی 
بر عدم برگزاری مناظره های 

انتخاباتی تلویزیون میان 
نامزدهای ریاست جمهوری 

به گوش رسید. رئیس سازمان 
صدا و سیما اما در یک 

گفت وگوی تصویری در بخش 
خبری ساعت 21 شبکه خبر به 

شایعات پایان داد.

هفته گذشته در جریان برگزاری جشنواره اقوام ایرانی هیات داوران این جشــنواره جایزه ویژه خود را به 
جمشید هاشــم پور برای بازی در فیلم »مســخ نرگس« اهدا کرد. بازیگری که نزدیک به یک دهه گیشه 
سینمای ایران را در تسخیر خود داشت. یکی از فیلم های پرفروش  کارنامه هاشم پور فیلم »زخمی«   محصول 
سال 1376 است ؛ یعنی اواخر دوره فیلم های اکشنی که این بازیگر در آن ها به ایفای نقش می پرداخت. زخمی 
در واقع به نوعی بازسازی فیلم »بت« ساخته شادروان ایرج قادری است. در آن فیلم بهروز وثوقی نقش اول 
داستان بود و در فیلم »زخمی« آن نقش را جمشید هاشم پور بازی می کند که در آن ایفاگر نقش کاراکتری 
به نام »یعقوب« است.  او برای پشتیبانی از شاگرد یک قهوه خانه به نام جمیل درگیر ماجرایی می شود که 
در آن جمیل با ضربات چاقو زخمی می شود و یعقوب او را به بیمارستان می رساند اما دیگر خیلی دیر شده 
است....« فیلم زخمی در اکران سال 1377 به نمایش درآمد و توانست با جذب 514 هزار مخاطب به گیشه 

849 میلیون تومان دست پیدا کند و در جدول فروش سالانه در رتبه پانزدهم جدول قرار بگیرد.

پیشنهاد ویژه
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 سریال 60 قسمتی »مادر سوجان« 
به کارگردانی حسین تبریزی این 

روزها  مراحل پایانی تصویربرداری 
خود را پشت سر می گذارد و به 

گفته کارگردانش تا دوماه آینده 
این سریال آماده پخش خواهد 

شد. در این سریال ثریا قاسمی، 
سیدمهرداد ضیایی، حمیدرضا 

نعیمی، غزاله اکرمی و... به ایفای 
نقش پرداخته اند.

 شبکه آی فیلم باکس ساعت 17 
خود را به پخش سریال قدیمی 
»طلسم شدگان« به کارگردانی 

داریوش فرهنگ اختصاص داده 
است. این سریال محصول سال 

1382 است که نخستین بار از 
شبکه تهران پخش شد. زنده یاد 

بیتا فرهی همراه با مهدی هاشمی، 
امین زندگانی، زیبا بروفه و... در این 

سریال بازی دارند.

مناظره های انتخاباتی تلويزيون

شبکهساعتقالب  برنامه

سه19هفته آخر لیگ برترپرسپولیس - مس رفسنجان
ورزش19هفته آخر لیگ برترپیکان – استقلال 

آنتن19هفته آخر لیگ برترنساجی مازندران – فولاد

آنتن19هفته آخر لیگ برترسپاهان – شمس آذر قزوین

آی فیلم21سریال ایرانیپژمان

سه22:30فینال لیگ قهرمانان اروپارئال مادرید – دورتموند

احمد رنجبر  
هفتصبح

موسیقی هنری مهم است که متاسفانه بارها قرائت هایی 
ناصواب از آن شده و قدرت واقعی آن مورد استفاده 
قرار نگرفته است. در ســال های نه چندان دور »شب 
کوک« شبکه نسیم می خواست گامی در اینباره بردارد 
که با وجود همه ضعف ها، ادامه نیافت. یا بخشــی از 
مسابقه »عصر جدید« به معرفی استعدادها اختصاص 
یافت که از دل آن خواننده های موفقی به جامعه معرفی 
شدند. این است قدرت رسانه که متاسفانه به شکل 
کامل در خدمت موســیقی نبوده. حالا در تازه ترین 
تلاش پلتفرم ها بــرای اهتمام به موســیقی، نوبت به 

»کنسرتینو« رسیده است.

   مورد اول| زنده باد موسیقی
این روزها فصــل دوم »صداتو« در پلتفــرم فیلیمو محبوب 
است؛ چون فارغ از هیجان مسابقه، رنگین کمانی از گونه های 
مختلف موسیقی در خود دارد. پیش تر مسابقات استعدادیابی 
»بند بازی« و »آوای جادویی« در شــبکه خانگی مورد اقبال 

قرار گرفتند؛ چون فرصتی به صداهای تازه داده شــد. برنامه 
ترکیبی »کنســرتینو« محصول جدید پلتفرم نماوا با اجرای 
علیرضا عصار اما اساســا متفاوت از نمونه های قبل است و بر 
دیدن و شنیدن موسیقی بنا شده. عصار همان ابتدا اشاره کرد 
که شبیه »کنسرتینو« در جهان ساخته شده که معروف ترین 
آن »موسیقی با جولز هالند« محصول شبکه بی بی سی جهانی 
است. این قالب حالا به خدمت موسیقی ایرانی درآمده و چه 

اتفاق خوبی.

   مورد دوم| لذت دیدن و شنیدن
فصل مشترک انتقادات از برنامه های موسیقایی تلویزیونی، عدم 
نمایش ساز است. اجرای پلی بک )غیر زنده( انتقاد دیگری است 
که مطرح می شود و البته رد این شیوه ناپسند را در کنسرت های 
برخی خوانندگان نیز شاهدیم. حالا استیج »کنسرتینو« با شعار 
پلی بک ممنوع، تبدیل به محلی برای نمایش توان خوانندگان 
و گروه ها شده. این تمهیدات، جذابیت برنامه را برای مخاطب 
نیز دوچندان کرده و گویی در حال تماشای یک کنسرت واقعی 
است. در قسمت اولِ »کنســرتینو« دو گروه موسیقی به اجرا 
پرداختند؛ در استیج شماره یک آرمان گرشاسبی چند قطعه از 
آلبوم خود را خواند و استیج شماره دو، میزبان گروه »اوهام« از 

باسابقه  ترین گروه های موسیقی راک در ایران بود. 

   مورد سوم| اتفاق ویژه
و اما شگفتانه دیگر قسمت اول »کنسرتینو« در لحظات پایانی 
به بار نشست؛ جایی که علیرضا عصار با هنرجویی نوجوان به 
اسم حنانه فدوی گپ و گفتی کوتاه انجام داد و سپس تصنیف 
محبوب »امید جانم« را همخوانی کردنــد. این اتفاق، توجه 
کاربران فضای مجازی و رســانه ها را به همراه داشت و تعبیر 
»هوای تازه در موســیقی ایران« برای آن مورد استفاده قرار 
گرفت. برخی رســانه ها نیز نظر رهبر انقلاب که خبرگزاری 
خبرآنلاین در تاریخ 11 آبان 1392 به نقل از فارس منتشــر 
کرده اســت را بازنشــر دادند: »اگر صداى زن )چه به صورت 
تک خوانی   یا همخوانی با زنان  یا با مردان( به صورت غنا نباشد 
و گوش دادن به صــداى او هم به قصد لذت و ریبه نباشــد و 
مفسده اى هم بر آن مترتّب نشــود، اشکال ندارد، اگر مفسده 
داشته باشــد  یا تحریک شــهوت بکند، جایز نیست.« برنامه 
»کنســرتینو« در واقع دارد همان کاری را درباره همخوانی 
بانوان با مردان انجام می دهد که در کنسرت ها مسبوق به سابقه 
است. در کنار این اتفاق خاص که منجر به گشایش خواهد شد، 
بخشی کوتاه هم به تک خوانی یک خواننده جوان مرد در پایان 
برنامه اختصاص می یابد تا استعدادها نیز فرصت شناسایی به 

دست بیاورند.

   مورد چهارم| عملکرد عصار
علیرضا عصار نیاز به معرفی ندارد؛ چهره ای که جزو نســل 
تازه ای از پاپ خوان های پس از انقلاب است و توانسته اینگونه 
موسیقایی را رنگ و جلایی دیگر ببخشــد. آثار   او همزمان 
مورد تایید صاحب نظران، مخاطبان و بدنه رسمی فرهنگی 
است. ناگفته پیداست برنامه هایی مثل »کنسرتینو« نیازمند 
چهره های موجه هستند تا به ســلامت به سرمنزل مقصود 
برسند. هر چند در این فرآیند دو نکته را نباید نادیده گرفت: 
عصار  سوای فعالیت فردی، دغدغه موسیقی دارد و این نکته 
در همکاری با برنامه های قبل و نیز فعالیت های دیگرش اثبات 
شده. او تسلطی کامل بر اجرا  داشت و با پرهیز از مطول گویی، 
حس و حــال یک کنســرت واقعی را حفظ کــرد. وانگهی؛ 
پرسش هایش هدفمند و به اندازه بود و در چند بخش که سراغ 
خاطره گویی رفت، منظوری مشخص داشت. مثل جایی که 
دورانی را یادآوری کرد که در مجلس عروسی می خوانده. این 

نکته، برای خیلی حرف دارد و امید می آفریند.

   مورد پنجم| تسهیل گری ساترا
یکی از مهمترین امتیازات »کنسرتینو« این است که باوجود 
تمام کلیشه  شکنی  ها و مواجهه مســتقیم با تابوها، صفر تا 
صد فرآیند تولید را تحت چارچوب  های نظارتی رسمی طی 
کرده و حالا به  عنوان یک محصول کاملا مجاز در دســترس 
مخاطبان قرار گرفته است. تولید و عرضه برنامه  هایی از این 
دست در شبکه خانگی نشان می  دهد ساترا از فاز تنظیم گری 
صِرف عبور کرده و وارد فاز تســهیل گری شــده است. این 
همان پیش  شرط لازم برای به بار نشســتن ایده  های نو در 
چارچوب  های قانونی است که حالا شبکه خانگی بستر اصلی 

آزمودن آن شده. 

درباره »کنسرتینو« که قسمت اول آن توانست توجه رسانه های مختلف و مخاطبان را به همراه داشته 
باشد. ویژگی های خاص این برنامه چیست؟ گزارش هفت صبح را بخوانید

همه  آواهای دلنشین سرزمین من

پیمان جبلی رئیس صداوسیما درباره برنامه های انتخاباتی رادیو و تلویزیون در چهاردهمین           منظر اول|  خبر رسمی
انتخابات ریاست جمهوری گفت: »کمتر از یک ماه دیگر انتخابات ریاست جمهوری را در پیش داریم. انتخاباتی که از 
دیدگاه ها و سلیقه ها و رویکردهای مختلف این بار به جهت فوریت آن از پیچیدگی هایی هم برخوردار است. اگر نگوییم 
بزرگترین رویداد سیاسی کشور، انتخابات ریاست جمهوری یکی از مهمترین عرصه های مشارکت اجتماعی و تعیین 
سرنوشت کشور است.« به گزارش تسنیم جبلی بیان کرد: »صداوسیما در کنار برگزاری مناظره های میزگرد برنامه های 
گفت وگومحور، کارنامه محور و گفت وگو با مخاطبان به تعداد استان های کشور از قالب های جدید استفاده خواهد کرد. 
همه این اتفاقات در حالی خواهد افتاد که نامزدها در فضایی عادلانه از فرصت های رسانه ای استفاده کنند.« مناظره های 

تلویزیونی نامزدهای انتخاباتی در دوره قبل نتوانست انتظارات را برآورده سازد .

همزمان با اعلام رسمی برگزاری مناظره های نامزدهای ریاست جمهوری، گمانه زنی           منظر دوم| گزينه های اجرا
درباره مجری شروع شده. کانال چارسو فرهنگ در این باره نوشت: »در میان این حدس و گمان ها اسامی آشنایی چون 
مرتضی حیدری مجری که اجرای مناظره های انتخاباتی پیشین ریاســت جمهوری را به عهده داشته، محمدجعفر 
خســروی مجری قدیمی تلویزیون، کامران نجف زاده خبرنگار قدیمی و مجری این روز های برنامه »برمودا«، المیرا 
شریفی مقدم مجری و گوینده تلویزیون و مهدی مهدی قلی مجری تلویزیون به چشم می خورد. البته ستاد انتخاباتی 
صداوسیما هنوز به جمع بندی درباره گزینه اصلی مجری مناظرات انتخاباتی نرسیده  و این اسامی در حد یک گمانه زنی 
است و شاید فردی دیگر اجرای این برنامه را با صلاحدید ستاد انتخاباتی صداوسیما به عهده بگیرد.« اسم محمد دلاوری 

که این روزها »بی واسطه« را روی آنتن دارد هم توسط چند صفحه مجازی تکرار شده. 
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اولین همکاری پژمان 
جمشیدی با مسعود 
اطیابی در سال 1396 
و با فیلم سینمایی 
»تگزاس« رقم خورد 
که بعدها در 5 پروژه 
دیگر تکرار شد.

آنالیز تاثیر بر گیشه: فقط کافی است عملکرد فیلم »تگزاس3« در چند روز ابتدایی اکران 
را مرور کنید تا متوجه شوید نام پژمان جمشیدی چقدر هنوز می تواند در گیشه یک فیلم 
تعیین کننده باشد. جمشیدی از ابتدای دهه 1400، تبدیل به یکی از ستاره های گیشه در 
سینمای ایران شده است. او همین سال گذشته در »هتل«  به عنوان دومین فیلم پرفروش 

سال، نقش آفرینی داشت و امسال هم از مدعیان صدرنشینی است.

اولین همکاری رضا 
عطاران با مسعود 
اطیابی در سال 1386 
و با فیلم سینمایی 
»خروس جنگی« رقم 
خورد که بعدها در 
فیلم های  »اخلاقتو 
خوب کن« و »انفرادی« 
تکرار شد.

اولین همکاری احمد 
مهران فر با مسعود 
اطیابی در سال 1397 
و با فیلم سینمایی 
»دینامیت« رقم خورد 
که بعدها در فیلم 
سینمایی »انفرادی« 
تکرار شد.

سال گذشته و زمانی که با سريال »دفتر يادداشت« به  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
شــبکه نمايش خانگی آمد، ثابت کرد که هنــوز ظرفیت بالايی بــرای هنرنمايی با 
شمايل های متفاوت دارد و به تعبیر ساده تر هنوز دوره اش تمام نشده است. رضا عطاران 
از آن بازيگرانی است که در تمام ســال های فعالیتش همواره از سروصدا و هیاهو در 
فضای رسانه به دور بوده اما صرفا به پشتوانه تجربه هايش، به خصوص در قاب تلويزيون، 
همواره جايگاهی منحصر به فرد در میان مردم داشــته است. بازيگر و کارگردانی که 

شايد در سینما به اندازه تلويزيون موفق نبوده اما محبوبیتش همچنان برقرار است.

مسعود اطیابی تنها يک سال بعد از اولین فیلم  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
کارنامه اش يعنی  »مصائب دوشیزه« تصمیم به ساخت يک فیلم کمدی گرفت و »خروس 
جنگی« را با فرمولی متفاوت از جريان غالب کمدی سازی در آن سال های سینما، مقابل 
دوربین برد. فیلمی که هنوز و بعد از سال ها از ساخت، جز کمدی های محبوب گروهی از 
مخاطبان سینما محسوب می شود. رضا عطاران انتخابی درجه يک برای نقش اصلی آن فیلم 
بود. بعد از اين همکاری، رضا عطاران در دو پروژه ديگر نیز مقابل دوربین اطیابی به ايفای 

نقش پرداخت؛ يکی »اخلاقتو خوب کن« و ديگری »انفرادی«.

در فیلم سینمايی »خروس جنگی« بازيگر مقابل  چههمکارانمشترکیداشتند؟
رضا عطاران، مريلا زارعی بود که به واسطه حضور درخشانش در همین فیلم، در 
اين پرونده باکس مجزايی را به او اختصــاص داده ايم. عطاران در فیلم »اخلاقتو 
خوب کن« برای اولین بار با جواد رضويان هم بازی شد و تجربه متفاوتی در کارنامه 
هر دو به ثبت رسید. در »انفرادی« اما شــرايط خاص تر بود و اطیابی حالا نه يک 
زوج که يک تیم ســه نفره را به عنوان محور داســتانش انتخاب کرده بود. مهدی 

هاشمی و احمد مهران فر در کنار رضا عطاران اين تیم سه نفره را تشکیل دادند.

آنالیز تاثیر بر گیشه:مگر می توان صحبت از معادلات گیشه کرد و درباره تاثیرگذاری برند »عطاران« 
دچار تردید شد. فقط کافی است به یاد بیاوریم همین ســال گذشته دو فیلم »ویلای ساحلی« و 
»روشن« برخلاف فاکتورهای تعیین کننده در گیشه، صرفا به پشتوانه حضور رضا عطاران توانستند 
گلیم خود را از آب اکران بیرون بکشند. نقش آفرینی های رضا عطاران در فیلم هاي مسعود اطیابی 

هم همواره با پاسخ مثبت مخاطبان مواجه بوده است.

آنالیز تاثیر بر گیشه:احمد مهران فر تا به امروز در فیلم های پرفروش هم حضور داشته و حتی 
در قاب تلویزیون هم جزو بازیگران خوش سابقه و خاطره ساز بوده است اما ماجرای معادلات 
گیشه متفاوت است و به سختی می  توان او را جزو چهره های گیشه پسند به حساب آورد. 
با این همه، هر دو همکاری او با مسعود اطیابی، در گیشه پرفروش بوده اند؛ یکی به پشتوانه 

پژمان جمشیدی و دیگری با رضا عطاران!

رضا عطاران

احمد مهران فر

پژمان جمشیدی

اولین همکاری کامبیز 
دیرباز با مسعود اطیابی 
در سال 1388 و با فیلم 
سینمایی »شرط اول« 
رقم خورد که بعدها در 
فیلم سینمایی »ماه 
گرفتگی« تکرار شد.

آنالیز تاثیر بر گیشه:کامبیز دیرباز دو همکاری با مسعود اطیابی داشته که یکی از آن ها 
اساسا فرصت عرضه در چرخه اکران عمومی را به دست نیاورده است و فیلم اول هم به رغم 
حال وهوای کمدی، عملکرد موفقی در گیشه نداشت. »شرط اول« ترکیب قابل قبولی از 
بازیگران دارد اما نفروخت، »ماه گرفتگی« هم همچنان در توقیف به ســر می برد. البته 

دیرباز فارغ از این دو تجربه هم بازیگر تعیین کننده ای در گیشه نبوده است.

کامبیز دیرباز

اولین همکاری حسین 
یاری با مسعود اطیابی 
در سال 1401 و با فیلم 
سینمایی »بخارست« 
رقم خورد که بعدها در 
سریال »نیسان آبی2« 
هم تکرار شد.

اولین همکاری مریلا 
زارعی با مسعود 
اطیابی در سال 1386 
و با فیلم سینمایی 
»خروس جنگی« رقم 
خورد و تا به امروز این 
همکاری دیگر تکرار 
نشده است.

آنالیز تاثیر بر گیشه:حسین یاری هرچند بازیگر توانمندی است و اتفاقا هم در عرصه سریال و 
هم در فیلم های سینمایی تا به امروز تجربه های موفق و ارزشمندی را به یادگار گذاشته است اما 
در تمام دوران فعالیت خود، هیچ گاه چهره ای تعیین کننده در گیشه نبوده است. »بخارست« هم 
هرچند بیش از 54 میلیارد تومان فروخت، اما این فروش را مدیون پژمان جمشیدی بود نه حسین 

یاری و دیگر بازیگران.

آنالیز تاثیر بر گیشــه:  در ســال ملتهب 88 که فیلم ســینمایی »اخراجی ها2« عنوان 
پرفروش ترین فیلم ســال را از آن خود کرد، فیلم »خروس جنگی« توانست جایگاه دوم در 
جدول پرفروش ترین های سال را از  آن خود کند که بی شک بخش عمده ای از این فروش را باید 
به پای ترکیب بازیگران اصلی فیلم دانست. این فیلم یک میلیارد و 600 میلیون تومان فروش 

داشت و توانست یک میلیون مخاطب را به سینماها بکشاند.

اولین همکاری ژاله 
صامتی با مسعود اطیابی 
در سال 1397 و با فیلم 
سینمایی »تگزاس2« 
رقم خورد که بعدها در 
قسمت سوم همین فیلم 
تکرار شد.

آنالیز تاثیر بر گیشه: یکی از بهترین نقش آفرینی های سینمایی ژاله صامتی که انتظار می رفت 
به پشتوانه شهرت و محبوبت »عصر جدید« عملکرد خوبی هم در گیشه داشته باشد، »سرهنگ 
ثریا« بود. فیلمی که در گیشه شکست خورد تا باردیگر ثابت شود، بازیگر خوب، الزاما بازیگر 
بفروش نیست. صامتی در همکاری با مسعود اطیابی اما تا به امروز با دو قسمت »تگزاس« گیشه 

بسیار خوبی را تجربه کرده است.

ژاله صامتی

مریلا زارعیحسین یاری

اولین همکاری محسن 
کیایی با مسعود اطیابی 
در سال 1397 و با فیلم 
سینمایی »دینامیت« 
رقم خورد که بعدها در 
فیلم سینمایی »هتل« 
تکرار شد.

آنالیز تاثیر بر گیشه: فیلم های پرفروشی را در ژانرهای مختلف در کارنامه خود دارد اما محسن 
کیایی هم جزو بازیگرانی است که نمی توان حضورش در یک فیلم را تضمین کننده گیشه آن 
فیلم دانست. فیلم »دینامیت« بعد از دو سال توقیف و در سایه سنگین کرونا، فرصت اکران 
عمومی به دست آورد و پرفروش ترین فیلم سال شد. »هتل« هم سال گذشته هر چند از پس 

»فسیل«  برنیامد اما فروشی تاریخی را تجربه کرد.

محسن کیایی

سال گذشته هم ابتدا شاهد ترک تازی »فسیل« در گیشه ها 
بودیم و بعد نوبت به مسعود اطیابی و فیلمش یعنی »هتل« 

رسید. امسال هم بهار را با درخشش »تمساح خونی« 
و شگفتی آفرینی »مست عشق« سپری کردیم تا نوبت 

به »تگزاس3« رسید. مسعود اطیابی حالا با خیال راحت 
فیلم هایش را روانه پرده سینماها می کند و گویی دیگر هم 

برای خودش و هم برای همه تحلیل گران این واقعیت از 
پیش پذیرفته شده که او فیلم پرفروش ساختن را بلد است. 
جالب اینکه او با همه فیلم های پرفروشی که در این سال ها 
ساخته، هنوز کارگردان گرانی هم نیست و به شدت معتقد 

است فیلمسازی را با هدف حال خوب مخاطب دنبال می کند 
و نمی خواهد به واسطه فروش خوب ساخته هایش، کیسه ای 

برای خود بدوزد. مسعود اطیابی حالا »تگزاس3« را با همراهی 
سیدابراهیم عامریان روانه پرده سینماها کرده است. همان 
تهیه کننده جوان و کاربلدی که یک سال پیش، »فسیل« را 
تبدیل به پدیده سینماها کرد و باید دید در همکاری مجدد 

با مسعود اطیابی آیا می تواند عنوان پرفروش ترین فیلم سال 
را از اولین ساخته بلند جواد عزتی یعنی »تمساح خونی« 

پس بگیرد! همزمان با اکران تازه ترین فیلم مسعود اطیابی، از 
زاویه ای متفاوت سراغ کارنامه اش رفتیم. اطیابی در تمام این 

سال ها استفاده ای هنرمندانه و درست از ظرفیت بازیگران 
فیلم هایش کرده است و مانند یک شطرنج باز حرفه ای، هر یک 
از آن ها را به گونه ای در ترکیب نهایی قرار داده که خروجی اش 

به لذت مخاطب و تضمین گیشه منتهی شده است. رمز و راز این 
توفیق چیست و از مهره های شانس او، چه می دانیم؟

مسعود اطیابی هرچند از 
نیمه دوم دهه 90 و با ساخت 

»تگزاس« تبدیل به کارگردانی 
پولساز شد اما بد نیست بدانید 

این کارگردان تا به امروز 16فیلم 
بلند سینمایی را کارگردانی 

کرده است که از آن میان تنها 
نیمی از فیلم ها توانسته اند 

گلیم خود را از آب گیشه بیرون 
بکشند و باقی آثار شکست 

خورده اند.

رقابت در گیشه حسابی داغ 
شده است و حالا »تگزاس3« 

جدی ترین مدعی ای است 
که فیلم هایی مانند »تمساح 

خونی« و »مست عشق« را هم 
به هم آوردی فرامی خواند. فیلم 

تازه مسعود اطیابی، در اولین 
آخرهفته خود توانسته بالغ بر 20 

میلیارد تومان فروش را تجربه 
کند که رقمی قابل توجه است.

هر چند در میانه راه هر کدام 
فعالیت هایی مستقل از همدیگر 

هم داشته اند اما بی راه نیست 
اگر زوج مسعود اطیابی و ابراهیم 

عامریان را پول سازترین زوج 
کارگردان و تهیه کننده در یک 

دهه گذشته سینمای ایران 
بدانیم. »تگزاس3« پنجمین فیلم 
مشترک این دو محسوب می شود.

اینکه یک فیلمساز در فرآیند 
فعالیت های خود به درک 
و دریافت مشترک با یک 

فیلمنامه نویس برسد، اتفاق 
بسیار ویژه ای است؛ مانند آنچه 

میان مسعود اطیابی و حمزه 
صالحی شکل گرفته است. 

»تگزاس3« بعد از فیلم های 
»تگزاس2«، »دینامیت«، 
»انفرادی« و »بخارست« 

پنجمین همکاری مشترک این 
دو محسوب می شود.

در یک نگاه کلی می توان کارنامه 
فیلمسازی مسعود اطیابی را 

به سه دوره تقسیم کرد. دوره 
اول که مربوط به ورود او به 

فیلمسازی می شود. دوره اي 
که ناگهان به سمت کارگردانی 

فیلم های خاص و بی مخاطب 
مانند »ریسمان نزدیک تر از رگ« 

و »خاک و مرجان« رفت و دوره 
سوم که بازگشت او به سینمای 
تخصصی اش یعنی کمدی های 

اجتماعی بود.

سال گذشته حضور پرواکنشی را در فصل دوم سريال  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
»زخم کاری« تجربه کرد. حضــور او در نقش يک چهره متنفــذ و پرقدرت، چندان 
نتوانست رضايت مخاطبان اين سريال را به دست بیاورد اما روند داستان در همان فصل 
به گونه ای بود که می توان پیش بینی کرد در فصل سوم اين سريال هم همچنان کامبیز 
ديرباز يکی از بازيگران اصلی خواهد بود. بازيگری که بخش عمده ای از مخاطبان عام 
سینما او را با »اخراجی ها« به ياد می آورند و در قاب تلويزيون هم با سريال هايی چون 

»در چشم باد« و »نابرده رنج« خاطره سازی کرده است.

حسین ياری از بازيگرانی است که شمايل های متنوعی  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
را در دوره های مختلف از او به ياد می آوريم، از سینمای دفاع مقدس گرفته تا فیلم های 
ملودرام اجتماعی. با اين همه اما معروف ترين و ماندگارترين نقش آفرينی اش را بايد 
ايفای نقش حیدر در سريال »شــب دهم« دانســت. کاراکتری که هنوز بسیاری از 
مخاطبان، ياری را با ارجاع به آن به ياد می آورند. او در سال های اخیر علاقه ويژه ای به 
حضور در فیلم های کمدی پیدا کرده است و می توان گفت بی علاقه نیست که چه در 

سینما و چه در شبکه خانگی شمايل يک کمدين را به خود بگیرد.

اگر بگويیم اين روزها يکی از ســتاره های شــبکه  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
نمايش خانگی است، بی راه نگفته ايم. بعد از درخشــش مريلا زارعی در سريال 
»جیران« او همین روزها دو سريال در حال پخش دارد. يکی »افعی تهران« که در 
نقش يک قاتل ســريالی در آن ظاهر شــد و ديگری »جنگل آسفالت« که نقش 
مادری نامتعادل را در آن ايفا می کند. زارعی از بازيگرانی است که مسیر حرفه ای 
خود را تا به امروز با هوشمندی طی کرده و در اين مسیر برای »سربازهای جمعه«، 

»زير سقف دودی« و »شیار 143« موفق به شکار سیمرغ هم شده است.

حالا که زمزمه ســاخت فصــل تازه ای از ســريال  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
»پايتخت« به گوش می رسد، با قطعیت بیشتری می توان گفت که احمد مهران فر قرار 
نیست به اين زودی ها از سايه سنگین ارسطو خارج شود. بازيگر توانمندی که ريشه 
تئاتری دارد و در سینما هم تجربه های موفق بســیاری داشته اما شهرتش را مديون 
تلويزيون است. همین روزها قرار است قســمت دوم فیلم موفق »خجالت نکش« با 
نقش آفرينی احمد مهران فر در کنار شبنم مقدمی روانه پرده سینماها شود و دور از 

انتظار نیست که اين فیلم بتواند در فهرست کمدی های موفق امسال قرار بگیرد.

از معدود بازيگرانی اســت که دورخیزی حساب شده و  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
به قاعده برای ورود به دنیای سینما و تلويزيون، اجرا داشت و بعد از توفیق فصل اول »صداتو«، 
اين روزها شاهد اجرای درست او در فصل دوم اين مسابقه در شبکه نمايش خانگی هستیم. 
محسن کیايی ابتدا بازيگر فیلم های برادرش، مصطفی بود و هم زمان دستی هم به قلم داشت 
و فیلم نامه نويسی را مشق می کرد. او حالا اما يک بازيگر تمام عیار است و اتفاقا به پشتوانه 
نقش آ فرينی هايش در دو سريال »هم گناه« و »بی گناه« که در طراحی داستان هر دو هم 

سهم داشته، جايگاه تثبیت شده ای در میان مخاطبانش پیدا کرده است.

بعد از ســال ها ســابقه نقش آفرينــی روی صحنه و  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
درخشش در نقش های فرعی در فیلم های سینمايی، ژاله صامتی هم بالاخره در قاب 
تلويزيون درخشــید و به شــهرت رســید. هرچنــد او تــا پیــش از »زيرخاکی«  
نقش آفرينی های مهمی در کارنامه خود ثبت کرده بود اما با حضور در اين سريال به 
کارگردانی جلیل ســامان، توانست در کنار پژمان جمشــیدی يکی از بانمک ترين و 
جذاب ترين زوج های تلويزيونی را خلق کنند و به شهرت برسند. در اين مسیر داوری 
صامتی در »عصر جديد«  هم به چشم آمد و بیشتر از سوی مخاطبان عام، شناخته شد.

بهترين دوران فعالیت حرفه ای خود را دارد تجربه  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
می کند. پژمان جمشیدی را در ماه های اخیر، هم در قاب تلويزيون به صورت مکرر 
ديده ايم و هم بر پرده سینماها. او در شبکه نمايش خانگی هم حضور دارد و اين 
يعنی نام و اعتبار او هنوز در کانون توجــه کارگردانان و تهیه کنندگان قرار دارد. 
اعتباری که حتی پای او را به آگهی های بازرگانی تلويزيون هم باز کرده اســت. 
جمشیدی در سال های اخیر سهم ويژه ای از گیشه سینماها داشته و اين روزها 

هم سه فیلم با حال و هوايی متفاوت را هم زمان روی پرده دارد.

»شرط اول« را می توان يکی از سه فیلمی  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
دانست که در مقطعی مسعود اطیابی به دنبال تجربه نوعی از کمدی معناگرا، در 
قالب آن ها بود. فیلم هايی که رگه هايی از باور به عالم غیب در  آن ها جريان داشت 
اما در عین حال نمی خواست نسبت خود با جريان سینمای گیشه را هم قطع کند. 
کامبیز ديرباز يکی از بازيگران جوانی بود که در آن مقطع برای نقش اصلی فیلم 
»شرط اول« انتخاب شد و مقابل دوربین رفت. اين همکاری سال های بعد در فیلم 

»ماه گرفتگی« که سرنوشت عجیبی هم در کارنامه اطیابی داشت، تکرار شد.

بعد از توفیق نسبت  فصل اول »نیسان آبی«  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
و پذيرش حسین ياری به عنوان يک کمدين در کنار مهران غفوريان، مسعود اطیابی تصمیم 
گرفت در فیلم »بخارست« او را در کنار کمدين محبوب خودش يعنی پژمان جمشیدی قرار 
دهد. فیلم »بخارست« از اساس جزو تجربه های ناموفق اطیابی در سال های اخیر محسوب 
می شود اما حسین ياری اين فرصت را پیدا کرد تا سال ها بعد از تجربه ای همچون »دنیای 
وارونه« بارديگر با يک فیلم کمدی روی پرده سینما ديده شــود. اطیابی در گام بعدی، 

عهده دار کارگردانی »نیسان آبی2« شد تا همکاری اش با ياری تمديد شود.

مريلا زارعی تنها يک همکاری با مســعود  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
اطیابی داشته اما به دلیل اهمیت اين همکاری نتوانستیم آن را ناديده بگیريم. اطیابی زمانی 
که هنوز تبديل به يک کمدی ساز تمام عیار در سینمای ايران نشده بود، فیلم »خروس 
جنگی« را کارگردانی کرد و برای نقش های اصلی آن سراغ دو ستاره رفت. حضور مريلا 
زارعی و رضا عطاران در نقش  زوج اصلی اين فیلم، سهم ويژه ای در توفیق آن داشت و هنوز 
هم »خروس جنگی« برای طیفی از سینمادوستان از کمدی های خانوادگی تروتمیز در 

سینمای ايران محسوب می شود و بازپخش آن در تلويزيون هم مخاطب دارد.

اولین همکاری مشترک مسعود اطیابی  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
و احمد مهران فر در سینما با فیلم »دينامیت« شکل گرفت. فیلمی که مهران فر 
بازی مشترک در کنار پژمان جمشیدی را در آن تجربه کرد. هر چند اين فیلم با 
تاخیر زيادی فرصت اکران عمومی به دست آورد اما برای هر دو طرف آن قدر تجربه 
خوبی بود که راضی به تکرار آن شوند. »انفرادی« را به فاصله دو سال بعد، اطیابی 
با حضور رضا عطاران در نقش اصلی کارگردانی کرد و يکی از نقش های مکمل اما 

کلیدی را هم به مهران فر سپرد تا موفقیت ديگری را در گیشه تجربه کنند.

اولین همکاری مشترک محسن کیايی و  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
مسعود اطیابی در فیلم »دينامیت« شکل گرفت. فیلمی که داستان دو طلبه جوان را 
روايت می کرد که برای اجاره نشــینی، ناگزير از ورود به يک آپارتمان می شــوند که 
ساکنانش چندان سنخیتی با آن  دو ندارند. محسن کیايی ايفاگر نقش يکی از همین 
ساکنان است، که بعدها گفته شد سکانس هايی از بازی او در نسخه نهايی سانسور شده 
است. اين همکاری سال گذشته بازهم تکرار شد و اين بار محسن کیايی ايفاگر يکی از 
دو نقش اصلی فیلم »هتل« شد و توانست تجربه متفاوتی را در کارنامه خود رقم بزند.

مســعود اطیابی زمانی که تصمیم گرفت  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
داستان »تگزاس« را بدون حضور حمید فرخ نژاد به عنوان محور روايت قسمت اول، بسط 
و ادامه دهد، بهترين راهکارش، باز کردن پای خانواده ساسان و بهرام به قصه بود. سوری، 
در واقع مادر ساسان با بازی سام درخشانی است که از قسمت دوم با نقش آفرينی ژاله 
صامتی به داستان اضافه شد و اولین همکاری مسعود اطیابی با صامتی اينگونه رقم خورد. 
همین کاراکتر حالا در قســمت ســوم »تگزاس« هم حضور دارد. ســوری با بابک با 

نقش آفرينی مهدی هاشمی، که پدر بهرام محسوب می شود ازدواج کرده است.

مسعود اطیابی زمانی که تصمیم گرفت سبک  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
و سیاق خاص خود در ساخت کمدی های بفروش را پايه گذاری کند، با مشاوره ابراهیم عامريان 
در مقام يک تهیه کننده خوش فکر، سراغ يک زوج موفق تلويزيونی رفت و پژمان جمشیدی 
و سام درخشانی که به پشتوانه سريال »پژمان« جايگاه مستحکمی در میان مخاطبان عام 
داشتند را به سینما آورد. فیلم »تگزاس« اولین همکاری مشترک پژمان جمشیدی و مسعود 
اطیابی بود اما اين همکاری علاوه بر سه گانه »تگزاس« در سه فیلم »دينامیت«، »بخارست« 

و »هتل« هم تکرار شد و حالا او رکورددار همکاری با اين کارگردان است.

فیلم ســینمايی »شــرط اول« يکی از فیلم های  چههمکارانمشترکیداشتند؟
پربازيگر مسعود اطیابی محسوب می شود اما شاخص ترين بازيگر حاضر در اين ترکیب 
را بايد اکبر عبدی دانست. کامبیز ديرباز که پیش تر و در فیلم »اخراجی ها« همکاری 
مشترک موفقی را با اکبر عبدی تجربه کرده بود، در اين فیلم هم در کنار او قرار گرفت. 
الناز شاکردوست هم از ستاره های زن آن روزهای سینمای ايران بود که معمولا تاثیر 
مثبتی بر گیشه فیلم ها داشــت و اطیابی برای نقش اصلی زن فیلمش سراغ او رفت. 

زنده ياد سیروس گرجستانی هم از بازيگران فیلم »شرط اول«  بود.

»بخارست« تا به اينجا آخرين تجربه سینمايی حسین  چههمکارانمشترکیداشتند؟
ياری بوده است. فیلمی که علی طلوعی تهیه کنندگی آن را برعهده داشت و فیلم نامه نويس 
محبوب مســعود اطیابی يعنی حمزه صالحی هم فیلمنامه آن را نوشته بود. در ترکیب 
بازيگران اما حسین ياری برای اولین بار در قاب همین فیلم بود که در کنار پژمان جمشیدی 
قرار گرفت. يکی از ويژگی های جمشیدی در بازيگری، توانمندی  بالايش در زوج سازی است 
و اتفاقا به همین بهانه هم بود که هم زمان با اکران »بخارست« در پرونده ای مفصل به اين 

موضوع پرداختیم. امیرحسین آرمان و هادی کاظمی هم از بازيگران اين فیلم بودند.

مريلا زارعی »خروس جنگی« را در همان سالی بازی  چههمکارانمشترکیداشتند؟
کرد که در فیلم سینمايی »دعوت« برای ابراهیم حاتمی کیا مقابل دوربین رفته بود و در 
ادامه هم تبديل به يکی از بازيگران ثابت آثار اين کارگردان شد اما همکاری اش با مسعود 
اطیابی که لااقل به استناد گیشه، همکاری موفق تری بود، دنباله دار نشد. فیلمی که قربان 
محمدپور فیلم نامه آن را نوشته بود و اطیابی برای اولین بار تهیه کنندگی اش را هم خودش 
برعهده گرفت. رضا عطاران هم بهترين پارتنر برای زارعی می توانســت باشد تا يکی از 

تجربه های موفق خود را در سینمای کمدی به يادگار بگذارد.

»دينامیت« سرنوشت عجیبی پیدا کرد. از آنجايی  چههمکارانمشترکیداشتند؟
که دو کاراکتر اصلی فیلم، دو جوان مشغول به تحصیل علوم دينی و حوزوی بودند، قرار 
گرفتن آن ها در موقعیتی نامتعارف، زمینه ساز سوءتفاهم هايی درباره فیلم شد. مسعود 
اطیابی اين فیلم را به پشتوانه تهیه کنندگی ابراهیم عامريان به سرانجام رسانده بود و 
ترکیب قابل قبولی از بازيگران هم در آن ايفای نقش می کردند. مهران فر در اين فیلم در 
کنار پژمان جمشیدی ايفاگر نقش های اصلی بودند و محسن کیايی و نازنین بیاتی را هم 

می توان از ديگر چهره های اين فیلم دانست؛ فیلمی که به برکت کرونا، رفع توقیف شد!

هم در فیلم »دينامیــت« و هم در فیلم »هتل«  چههمکارانمشترکیداشتند؟
بازيگر نقش اصلی فیلم پژمان جمشیدی بود و می توان گفت محسن کیايی در اين 
دو فیلم علاوه بر مسعود اطیابی همکاری مشــترک خود با جمشیدی را هم تکرار 
کرده است. اين دو بازيگر پیش تر در فیلم »لونه زنبور« همکاری مشترک داشتند و 
اتفاقا يک زوج کمدين موفق هم بودند. احمد مهران فر هم ضلع سوم اين ترکیب در 
»دينامیت« بود که کیايی بازی مشترک با او را هم در »رد خون« تجربه کرده بود. 
کیايی در »هتل« اما حضور پررنگ تری داشت و بازيگر مقابلش هم مه لقا باقری بود. 

مهدی هاشمی ايفاگر نقش مقابل ژاله صامتی در  چههمکارانمشترکیداشتند؟
هر دو قسمت »تگزاس« بوده و بايد اعتراف کرد که زوج بانمکی را هم در کنار يکديگر 
خلق کرده اند. ابراهیم عامريان تهیه کننده مشترک هر دو فیلم بوده و متن فیلمنامه را 
هم حمزه صالحی نوشته است و از اين منظر می توان اين دو تجربه همکاری صامتی و 
اطیابی را به طور کامل در راســتای يکديگر و عملا يک تجربه توصیف کرد. از منظر 
ترکیب بازيگران هم ژاله صامتی در امتداد درخشش مشترکی که در »زيرخاکی« در 

کنار پژمان جمشیدی داشت، در اين دو فیلم هم بايکديگر همکاری داشته اند.

اصلی ترين همکار مشترک پژمان جمشیدی و مسعود  چههمکارانمشترکیداشتند؟
اطیابی تا به اينجا سام درخشانی بوده است که در همین پرونده به تفصیل به او و عملکردش 
خواهیم پرداخت اما نمی توان سهم ابراهیم عامريان در مقام تهیه کننده را هم ناديده گرفت. 
حمزه صالحی هم فیلمنامه نويسی است که در سال های اخیر بیشترين همکاری را با عامريان 
داشته و اتفاقا در همین فیلم های پرفروش اطیابی با نقش آفرينی جمشیدی هم نگارش 
فیلمنامه برعهده او بوده است. در قسمت اول »تگزاس« حمید فرخ نژاد حضوری پررنگ 

داشت که البته نمی  توانیم سهمی برای او در فروش فیلم قائل شويم.

دو همکاری

سه همکاریشش همکاری

اولین همکاری مهدی 
هاشمی با مسعود 
اطیابی در سال 1397 
و با فیلم سینمایی 
»تگزاس2« رقم 
خورد که بعدها در 
فیلم های »انفرادی« و 
»تگزاس3« تکرار شد.

آنالیز تاثیر بر گیشه: همان ابتدا اشاره کردیم که مهدی هاشمی تجربه های متنوعی را در عرصه 
بازیگری پشت سر گذاشــته و از فیلم های تلخ اجتماعی تا کمدی های بفروش را می توان در 
فهرست نقش آفرینی هایش دید. او در این مسیر فیلم های موفقی همچون »همسر« را هم در 
گیشه سینماها داشته اما هیچ گاه بازیگری تعیین کننده در معادلات گیشه نبوده است. او در 

سال های اخیر، پرفروش ترین فیلم هایش را برای مسعود اطیابی بازی کرده است.

مهدی هاشمی

يکی از متنو ع ترين کارنامه هــا را در میان بازيگران  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
سینمای ايران دارد. مهدی هاشمی از دهه 40 بازيگری را در تئاتر آغاز کرد و در دهه 
50 بود که مقابل دوربین هم قرار گرفت. او يکی از اولین چهره  های خاطره ساز در قاب 
تلويزيون محسوب می شود و با تجربه هايی همچون »سلطان و شبان« همواره حضوری 
دوست داشتنی در حافطه مردم داشته است. او در سینما هم از  »همسر« تا »سیانور« 
خاطره ساز بوده و در سال های اخیر حضور جدی تری در کمدی ها داشته است. البته 

اين اعتبار و محبوبیت، متضمن توفیق او در گیشه نبوده است.

او بابک کشکولی، پدر بهرام با بازی پژمان  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
جمشیدی است. کاراکتری که مانند سوری، يعنی مادر ساسان، از قسمت دوم »تگزاس« 
وارد جهان داستانی اين فیلم شــدند و حالا در قسمت سوم هم حضوری پررنگ دارند. 
مهدی هاشمی اجرايی شیرين در نقش بابک دارد و هرچند مختصات حضورش چندان 
شبیه يک کمدين نیســت اما در خلق لحظات کمدی، در کنار ژاله صامتی، حضوری 
دوست داشتنی در اين فیلم دارد. »انفرادي« ديگر فیلمی است که مهدی هاشمی برای 

مسعود اطیابی در آن ايفای نقش کرده و اتفاقا همه تجربیاتش هم موفق بوده است.

اصلی ترين پارتنر مهدی هاشمی در هر دو قسمت  چههمکارانمشترکیداشتند؟
»تگزاس« ژاله صامتی بوده اســت و می توان اين زوج را يکــی از زوج های موفق در 
سینمای کمدی سال های اخیر دانست. البته هاشمی در اين فیلم نقش  آفرينی در کنار 
پژمان جمشیدی و سام درخشانی را هم ايفا کرده است. در قسمت دوم »تگزاس« او 
به نوعی ضلع سوم اين ترکیب بود و بخشی از موقعیت های کمیک فیلم، با محوريت او 
شکل می گرفت. در هر سه تجربه مشترک هاشمی و اطیابی، نگارش فیلمنامه را حمزه 

صالحی برعهده داشته و تهیه کننده هم ابراهیم عامريان بوده است.

سه همکاری

اولین همکاری سام 
درخشانی با مسعود 
اطیابی در سال 1396 
و با فیلم سینمایی 
»تگزاس« رقم خورد 
که بعدها در دو 
قسمت بعدی همین 
فیلم تکرار شد.

آنالیز تاثیر بر گیشه: سخت می توان سهمی مجزا برای او یا پژمان جمشیدی، در توفیقات 
مشترکی که به دست آورده  اند، قائل شد. البته که در تجربه های مستقل از هم، جمشیدی 
عملکرد بسیار بهترین نسبت به درخشانی در گیشه داشته اما در فیلم هایی که در کنار 
یکدیگر حضور داشــته  اند، گویی بیش از هركدام از آن ها، ترکیبشان جواب داده است؛ 

پرفروش شدن »تگزاس« را هم از همین زاویه می توان دید.

سام درخشانی

از چهره های برخاســته از قاب تلويزيون اســت که  ازکارنامهاشچهمیدانیم؟
به پشتوانه همین شهرت تلويزيونی فضای حضورش در ســینما هم متفاوت شد. او 
ســال ها به عنوان يکی از بازيگران فیلم ها و سريال های ملودرام شناخته می شد اما از 
جايی به بعد به ســمت کارهای کمدی کشیده شــد که اوج اين فضا را در دو سريال 
»نابرده رنج« با همراهی کامبیز ديرباز و سريال »پژمان« با همراهی پژمان جمشیدی 
تجربه کرد. سام درخشــانی حالا يکی از موفق ترين پارتنرها برای زوج سازی کمدی 
محسوب می شود که تا به اينجا عملکرد موفقی هم در اين قبیل نقش ها داشته است.

مسعود اطیابی با همراهی ابراهیم عامريان  چههمکاریهاییبااطیابیداشتهاست؟
و حمزه صالحی، اساســا »تگزاس« را بر مبنای حضور زوج پژمان جمشــیدی و سام 
درخشانی طراحی کردند. زوجی که حضورشان در سريال »پژمان« به کارگردانی سروش 
صحت، حسابی مورد اقبال قرار گرفته بود و آن ها را تبديل به يک زوج محبوب کرده بود. 
قسمت اول »تگزاس« اولین تجربه همکاری مشترک سام درخشانی با مسعود اطیابی 
بود اما از آنجايی که ساخت اين فیلم تا به امروز و تا قسمت سوم، ادامه پیدا کرده، همکاری 

آن ها هم تمديد شده است. درخشانی همکاری ديگری با اطیابی داشته است.

حلقه اتصال سام درخشــانی به سینمای مسعود  چههمکارانمشترکیداشتند؟
اطیابی و مشخصا سه گانه »تگزاس«، بی ترديد پژمان جمشیدی بوده است. زوج موفقی 
که هرچند، چند سال پیش از اين گفته بودند که ديگر نمی خواهند در کنار يکديگر ايفای 
نقش کنند، اما استقبال مخاطبان از  »تگزاس3« نشان می دهد که ترکیبشان هنوز هم 
جذاب است و می تواند منجر به حضور مخاطبان در سالن سینما شود. در اين فیلم ژاله 
صامتی، نقش مادر سام درخشانی را برعهده دارد و بخشی از کل کل های جذاب فیلم هم 

میان درخشانی و مهدی هاشمی به عنوان همسر تازه مادرش رد و بدل می شود.

دو همکاریسه همکاری

 یک همکاریدو همکاریدو همکاریدو همکاری
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پیش درآمد

زودتر از آنچه پیش بینی می کرديم، از  تمساحخونی|جوادعزتی
نفس افتاد! فیلم سینمايی »تمساح 
خونی« که بی راه نیســت اگر آن را 
يکی از پديده هــای چهل ودومین 
جشــنواره فیلم فجر بدانیم، اولین 
فیلم جواد عزتی در مقام کارگردان 
است که توانست ســیمرغ بلورين 
بهترين کارگردانی در بخش »نگاه 
نو« جشــنواره فجر را برايش بــه ارمغان بیاورد. فیلمی ســرپا و 
پرهیجان که در ژانر کمدی اکشن، تبديل به پیشنهادی متفاوت 
برای کمدی سازی در سینمای ايران شده است. مطابق پیش بینی ها 
اين فیلم در ترکیــب اکران نــوروزی قرار گرفت اما نتوانســت 
عملکردی مشــابه »فسیل«  در نوروز سال گذشــته داشته باشد. 
فروش آن چند هفته ای اســت با 2/5میلیــون مخاطب، در مرز 

150میلیارد تومان متوقف مانده است.

کار سختی نیست!
درباره سه فیلم صدرنشین گیشه 1403 که »تگزاس3« 

باید با آن ها رقابت کند

حتی خوش بین ترين تحلیلگران هم  مستعشق|حسنفتحی
تصور نمی کردند که در شرايط امروز 
سینمای ايران، يک فیلم کاملا جدی 
و غیرکمدی، توان عرض اندام داشته 
باشد. »مست عشق« اما معادلات را 
برهم زد و در يک ماه چنان فروشی 
داشت که فیلم های شاخص کمدی 
را هم پشت سر گذاشت. بازی شهاب 
حسینی و پارســا پیروزفر در نقش های اصلی را برخی اصلی ترين 
عامل اقبــال مخاطبان دانســته اند اما نمی تــوان از تاثیر حضور 
چهره های شاخص ســینمای ترکیه در آن هم چشم پوشی کرد. 
حســن فتحی در يکی از موفق ترين تجربه های ســینمايی خود، 
توانسته با قصه ای از عشق شــمس و مولانا، بالغ بر يک میلیون و 
600هزار مخاطب را به سالن بکشــاند و 93میلیارد تومان فروش 

داشته باشد.

يکی از رقبايی که احتمالا خیلی  سالگربه|مصطفیتقیزاده
زود از کورس رقابــت کنار خواهد 
رفت و جای خود را به »تگزاس3« 
خواهــد داد، همین فیلم »ســال 
گربه« اســت. فیلمی که از ابتدا هم 
شــروع امیدوارکننده ای نداشت و 
برخلاف انتظارات، به صرف حضور 
بهــرام افشــاری در نقــش اصلی، 
نتوانست تجربه »فسیل« را در گیشــه تکرار کند. اين فیلم اولین 
تجربه کمدی ســازی برای مصطفی تقی زاده محسوب می شود و 
سعید خانی در مقام تهیه کننده، شايد تاثیر بیشتری بر شکل گیری 
معادلات فروش فیلم داشته باشد اما در مجموع جزو کمدی هايی 
محسوب می شود که معدل فروشی کاملا معمولی تا به امروز داشته 
و شواهد هم نشان می دهد که با فروش 51میلیاردی، ديگر توان 

چندانی برای رقابت ندارد.
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   گزارش

هانسی فلیک سرمربی آلمانی، پس از نمايش بسیار 
خوبی که در بايرن مونیخ داشت، رســما به بارسلونا 
پیوست. فلیک يکی از 2 ســرمربی در اروپاست که 
توانســته در يک ســال، ۶ عنوان قهرمانی را به خود 
اختصاص دهد. در ادامه چند نکته درباره فلیک را با 

يکديگر مرور می کنیم. 
  فلیک کیست؟ 

هانس ديتر فلیــک در تاريخ 24 فوريــه 19۶5 در 
هايدلربرگ آلمان، شهری با 150 هزار نفر جمعیت 
در 300 کیلومتری مونیخ بــه دنیا آمد؛ جايی که در 
اين شــهر کار خود را به عنوان بازيکن و سپس مربی 

آغاز کرد.
او در باشگاه محلی SV Sandhausen فعالیت خود 
را آغاز کرد و در 20 ســالگی به بايرن مونیخ پیوست. 
فلیک بیش از 100 بــازی در بوندس لیگا انجام داد و 
چند  قهرمانی متوالی به دست آورد. در سال 1978 
به فینال رقابت های جام باشگاه های اروپا رفت که در 

اين بازی، بايرن مونیخ در برابر پورتو شکست خورد.
اودو لاتک، نخستین سرمربی او در بايرن مونیخ بود 
که 2 دوره هدايت اين تیم را برعهده داشــت و پس 
از اينکه فلیک به کلن پیوســت، بــار ديگر به عنوان 
سرمربی او شــروع به کار کرد. او در بايرن مونیخ زير 
نظر ســرمربی ديگری به نام يــوپ هاينکس  به کار 
مشــغول بود. همچنین در کلن  با 2 سرمربی ديگر 
به نام های اريــش روتمولر و رويگ برگــر کار کرد. 
مصدومیت باعث شــد فلیک در 28 سالگی ناچار به 

خداحافظی از فوتبال شود. او در طول دوران حضور 
خود در بايرن مونیخ )1985 تا 1990( و کلن )1990 
تا 1992( در کل 148 بازی در بوندس لیگا انجام داد.

با وجود اينکــه دوران بازی فلیــک چندان طولانی 
نبود اما در بايرن مونیخ بــا بازيکنانی مانند ژان ماری 
فاف، لوتار ماتیوس، ديتر هوينس، کلاوس اوگن تالر، 
آندرياس برمه و يورگن کهلر همبازی بود. فلیک در 
کلن شانس حضور کنار بودو ايلگنر و پیر لیتبارسکی 

را داشت. 
او در عرصه مربیگری ملی، بیشــتر به خاطر هدايت 
تیم آلمان در سال 2022 به شــهرت رسیده. با اين 
وجود فلیک در سال های 2008 تا 2014 در تیم ملی 
آلمان، به عنوان دستیار يواخیم لو مشغول به کار بود. 
قهرمانی در جام جهانی 2014 از افتخارات او به عنوان 

دستیار مربی در تیم آلمان است. 
از نظر فنی، نخســتین تجربه مربیگری او در سطح 
حرفه ای، مربوط به ســال 2008 در بــازی تیم ملی 
آلمان در برابر پرتغال بود که به عنوان دستیار لو، کار 
خود را آغاز کرد. در اين بــازی آلمان با نتیجه 3 بر 2 
شکست خورد و  میروسلاو کلوزه و بالاک 2 گل آن ها 

را به ثمر رساندند.
فلیک به دلیل کسب شش گانه با بايرن مونیخ در سال   
که با رکورد پپ گوارديولا در سال 2009 برابر است، 

به شهرت بیشتری دست پیدا کرد.
 متکی به غرایز به جای آمار

فلیک به عنوان يک فرد تغییر کرده به دنیای مربیگری 
برمی گردد. او بعد از جراحی لگن از دردی که سال ها 
حرکتش را محدود کــرده و خوابــش را ربوده بود، 
خلاص شده است.  آمادگی بدنی بازيافته به او کمک 
می کند با دوستان قديمی اش از جمله پپ گوارديولا 
در منچسترسیتی، همکار ســابقش دنی رول )عامل 
تحــول شــفیلدونزدی( و روبرتو دزربی، ســرمربی 

برايتون ملاقات کند. 
گوارديولا و دزربی روی فوتبال مالکانه و کنترل بازی 
تاکید دارند اما ايده های فلیک شامل فوتبال مالکانه 
با اصرار کمی بیشتر روی بازی مستقیم است. مربیان 
فعلی بیشتر و بیشتر روی اطلاعات و آمار تکیه دارند. 
فلیک اعتقاد زيادی به غرايزش دارد و اين را در فصل 
قهرمانی بايــرن مونیخ در لیــگ قهرمانان )2020( 

نشان داد.
او به عنوان سرمربی جديد بارسا مشکلی برای آشنايی 
و تطبیق با اسپانیا نخواهد داشت چون حدود 15 سال 
اخیر برای تعطیلات به جزيــره کوچک فورمنترا در 
اسپانیا رفته است. او هنوز کاملا به اسپانیايی مسلط 
نیســت و  انتظار می رود به زودی بتواند با اين زبان 

ارتباط برقرار کند.

رســیدیم به هفته آخر لیگ بیست و سوم؛ جایی که 
تکلیف قهرمان و دیگر تیم سقوط کننده به لیگ یک 
مشخص می شود. در هفته های پایانی حساسیت در 
بالا و پایین جدول به اوج رسید و جایگاه ها تغییر کرد و 
حالا باید منتظر باشیم تا در نهایت فصل به پایان برسد 
و همه چیز مشخص شود. چهار بازی شنبه شب برای 
تیم ها تعیین کننده است و چهار بازی بعدی از لحاظ 

جدولی کاملا تشریفاتی هستند.
   ملوان-آلومینیوم اراک

يکی از دو بازی تشريفاتی امشب که نتیجه اش در جدول تاثیر 
چندانی ندارد اما برای کادر فنی و بازيکنان دو تیم مهم است 
که فصل را خوب و با برد تمام کنند. به خصوص ملوان که در 
5 بازی آخرش پیروز نشــده و با 3 باخت متوالی از فرم خوب 
خودش فاصله گرفته اســت. هر دو تیم می توانند فصل را در 
رده پنجم تمام کنند که اين می تواند يــک پايان فوق العاده 

برای شان باشد.
   گل گهر-ذوب آهن

تیم سیرجانی هفته گذشته اســتقلال را برای پیروزی جان 
به لب کرد و نمايش خوبی داشــت اما مدت هاست که رنگ 
پیــروزی را نديــده   و نیازمند يک پايان خوش اســت. ولی 
ذوب آهن نتايج پرنوسانی گرفته و البته آن تیم خوب نیم فصل 

اول نیســت. تیم اصفهانی هم از نظر رياضی شانس ايستادن 
در رده پنجم را دارد که يک دســتاورد خوب برای اين تیم و 

محمد ربیعی است. 
   صنعت نفت-تراکتور

تیم تبريزی خوش شانس است که امشب مقابل بی انگیزه ترين 
تیم جدول قرار می گیرد. البته ممکن اســت آبادانی ها برای 
اعاده حیثیت هم که شده مقابل تراکتور بجنگند اما تیمی که 
هرگز نتوانست امیدهای بقا را در دل عاشقانش زنده کند، کار 
ســختی برای اعاده حیثیت دارد. تراکتور هم برای اين بازی 
انگیزه خاصی ندارد و برای آســیايی شدن چشم به قهرمانی 

سپاهان در جام حذفی دارد.
   سپاهان-شمس آذر

ســومی ســپاهان در اين فصل قطعی اســت اما شمس آذر 
می تواند فصل را در رده پنجم هم بــه پايان ببرد. با اين حال 
سپاهانی ها کاملا هم بی انگیزه نیستند. آنها در بازی رفت به 
شکلی جنجالی و البته با اشتباه داوری که گل سالم اين تیم را 
آفسايد گرفت مقابل شمس آذر بازنده شدند و حالا می خواهند 
انتقام آن بازی عجیب و پرحاشــیه را بگیرند و فصل را با برد 

تمام کنند. 
   نساجی-فولاد

تیم قائمشهری با معجزه ساکت الهامی بقايش را در لیگ برتر 

قطعی کرد و امشــب مقابــل تیمی قرار می گیــرد که برای 
اطمینان از بقا فقط بايد پیروز شود. هرچند فولاد ممکن است 
با مساوی يا باخت هم در لیگ برتر بماند اما عاقلانه نیست که 
امتیاز از دست بدهد و منتظر باخت استقلال خوزستان بماند. 
به همین دلیل شاگردان ويسی امشب در قائمشهر انتحاری 

بازی خواهند کرد.
   استقلال خوزستان-هوادار

يک تیم در معرض ســقوط ديگر در مقابل يک تیم بی انگیزه 
و به شدت بی روحیه! هوادار در 3 بازی قبلی خود باخته و در 
جام حذفی هم کیسه گل شده   و بی انگیزگی عجیب بازيکنان 
اين تیم بهترين فرصت برای استقلال خوزستانی است که در 
هفته های اخیر خوب کار کرده و برای بقا در لیگ برتر امیدوار 
شده اســت. البته سرنوشــت اين تیم در گرو باخت فولاد و 

پیکان است.
   پیکان-استقلال 

تنها بازی امشب که برای هر دو طرف به شدت مهم و حیاتی 
است. تیم میزبان اگر نبرد، در صورت پیروزی فولاد و استقلال 
خوزستان به لیگ يک سقوط خواهد کرد و تیم میهمان اگر 
نبرد، با هر نتیجه ای در بازی پرســپولیس و مس رفسنجان، 
شانسی برای قهرمانی نخواهد داشت. پیکان در 7 بازی آخر 
خود پیروز نشــده و از فرم خوب اواسط نیم فصل دوم فاصله 

گرفته و به همیــن دلیل به جمع تیم های فانوس به دســت 
سقوط کرده اســت. شــاگردان رضا عنايتی فقط در صورت 
پیروزی بر اســتقلال اســت که می توانند از بقا در لیگ برتر 
مطمئن شــوند اما از نظر فنــی خیلی روی فرم نیســتند و 
البته برای بقا، به شــدت تحت فشار هم هســتند. استقلال 
هم همانطور کــه گفتیم، اگر پیکان را نبــرد، حتی با باخت 
پرسپولیس مقابل مس رفسنجان هم، قهرمان نخواهد شد. 
به نظر می رسد بیشتر از هر بازی ديگری، چشم ها امشب به 
همین بازی است که به لطف برنامه ريزی فدراسیون فوتبال و 

سازمان لیگ، تماشاگر هم نخواهد داشت.
   پرسپولیس-مس رفسنجان

صدرنشین جديد لیگ برتر، حالا اختیار قهرمانی را در دستان 
خودش می بیند. شــاگردان اوســمار با يک پیروزی يک بر 
صفر هم قهرمانی را به دست خواهند آورد و با توجه به روند 
فوق العاده اين تیم، اصلا بعید نیســت که نهمین برد در 10 
بازی اخیر برای اين تیم به دست بیايد. ستاره های اين تیم به 
موقع اوج گرفتند و درخشش بازيکنانی مثل کنعانی زادگان، 
اسماعیلی فر، اورونوف، آل کثیر و ... باعث شد تا پرسپولیس 
در آخرين فرصت ها از استقلال سبقت بگیرد و حالا قهرمانی را 
در مشتش داشته باشد. اما حريف، اگرچه انگیزه خاصی برای 
اين بازی ندارد ولی با توجه به حضور محرم نويدکیا، می تواند 
برای پرسپولیس دردسر ايجاد کند و رويای قهرمانی اين تیم را 
به کابوس نايب قهرمانی و البته قهرمانی استقلال تبديل کند. 
حضور چند استقلالی سابق هم هواداران اين تیم را امیدوار 
کرده است. آنها منتظرند تا نويدکیا نقش مجید جلالی را در 
لیگ هشتم برای آنها ايفا کند و با شکست تیم صدرنشین، به 

قهرمانی استقلال در لیگ بیست و سوم کمک کند.

بااوسمارتمدیدمیکنند؛
حتیبدونجام

اوسمار ويرا با در نظر گرفتن بازی مقابل شمس آذر از 1۶ بازی به 
عنوان سرمربی در پرسپولیس به صورت میانگین 2/38امتیاز گرفته 
است. اتفاقی که او در مقاطع قبلی سرمربیگری اش در برزيل موفق به 
کسب آن نشده بود. البته که در نگاه اول اين آمار و اين رکورد بیشتر 
از اينکه برای پرسپولیس مهم به نظر بیايد، برای خود اوسمار اتفاقی 

چشمگیر به حساب می آيد اما واقعیت اينکه در پرسپولیس آمار او 
قابل اعتناست.

اوسمار از پس استقلال و سپاهان بر نیامد و دو بار به آلومینیوم در 
اراک باخت. او به سادگی يک جام را در اراک جا گذاشت و در شکست 

حیرات انگیز به ايرالکو در يک هشتم نهايی جام حذفی تقصیرکار بود اما 
به نظر می رسد حتی اگر در رقابت میلیمتری با استقلال جام دوم را هم 

از دست بدهد نیز سرمربی پرسپولیس باقی خواهد ماند و اختلالی در 
روند مذاکرات تمديد قرارداد با او به وجود نخواهد آمد.

با توجه به اين مهم قرار بود قرارداد اوسمار در همین روزها تمديد شود 
اما حساسیت بازی های فشرده سه هفته پايانی رقابت برای قهرمانی اين 
مهم را به تعويق انداخت. ديروز يک مقام مسئول در باشگاه پرسپولیس 
اعلام کرد ادامه مذاکرات و تمديد قرارداد با اوسمار به بعد از پايان فصل 
موکول شده است. اوسمار احتمالًا فردای بازی با مس رفسنجان فارغ از 
اينکه يا نهايتاً دو روز بعد از اين بازی مذاکرات نهايی اش با رضا درويش 

را انجام داده و با توافق نهايی يا حتی امضای رسمی قرارداد فصل بعد در 
آن دو روز انجام خواهد شد.

جدا از بحث نتیجه گیری و کسب جام، مديران باشگاه پرسپولیس برای 
تمديد قرارداد با اين مربی برزيلی به دو سه آيتم مهم ديگر نیز اشاره 
می کنند و در مسئله تمديد قرارداد برای آنها اهمیت بسیاری دارد. 

نکته اول شخصیت و پرستیژ اين مربی است که در طول پنج ماه اخیر 
نشان داده با وجود بروز انواع و اقسام حاشیه ها پیرامون تیم خود هرگز 

وارد اين حواشی نشده و حتی در تقابل با رسانه ها به گونه ای پاسخ 
می دهد که هم از جواب دادن طفره نمی رود هم از دايره ادبیات حرفه ای 

خود خروج نمی کند.
نکته دوم که باعث شده مديران باشگاه پرسپولیس به ادامه همکاری 
با اين مربی رغبت داشته باشند، رقم مناسب قرارداد اوست. مديران 

باشگاه پرسپولیس دنبال جذب سرمربی ايرانی نیستند و يقین دارند در 
بازار فعلی و آنچه در زمستان تجربه اش کردند مربی خارجی مناسب و 

شاخصی هم قیمت با اوسمار پیدا نخواهند کرد. پیش بینی می شود رقم 
قرارداد فصل جديد اوسمار با پرسپولیس حدود 400 هزار دلار باشد اما 
اگر قرار شود باشگاه دنبال مربی خارجی جديد برود زير 700 هزار دلار 

نمی تواند گزينه مناسبی پیدا کند.
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ایننتیجهندانمکاریشماستاساتید!
همین حالا که داريد اين مطلب را می خوانید، ممکن است ورزشگاه میزبان بازی پیکان و استقلال عوض شده باشد 
و البته اين احتمال هم وجود دارد که در همان ورزشگاه خانگی پیکان يعنی دستگردی برگزار شود. واقعیت اين 
است که پیکان حق دارد در ورزشگاه خانگی خود مقابل استقلال به میدان برود. همانطور که همه تیم های ديگر 
اين حق را دارند. اما نکته ای که نبايد ناديده گرفته شود، اين است که چطور ممکن است آخرين بازی فصل که يک 
پای آن تیم دوم جدول است که هواداران زيادی دارد که در دو بازی آخر خانگی، همه بلیت  ها را خريده اند و خود 
همین تیم هم، از نظر رياضی شانس قهرمانی را دارد، بايد در ورزشگاهی برگزار شود که ابتدايی ترين و بديهی ترين 
امکانات يک استاديوم معمولی يعنی امکان حضور هواداران روی سکوها را نداشته باشد؟ اصلا کاری به حق استقلال 
نداريم. مسئولان فدراسیون و سازمان لیگ، چطور روی شان می شود آخرين بازی فصل را اين شکلی برگزار کنند؟ 
يک لحظه به عمق فاجعه فکر کنید دوستان! اين بازی در بالاترين سطح فوتبال ايران يعنی لیگ برتر برگزار می شود. 
چطور ممکن اســت به همین راحتی خودتان را به آن راه بزنید؟ انگار نه انگار که اتفاقی رخ داده! چرا استقلال و 
هوادارانش بايد تاوان ندانم کاری شــما را بدهند؟ مگر خودتان قبل از شــروع فصل به باشگاه ها مهلت نمی دهید 
که وضعیت ورزشگاه های خانگی شان را درست کنند؟ مگر تهديد نمی کنید که اگر استانداردها را رعايت نکنند، 
نمی توانند در ورزشگاه خانگی شان بازی کنند؟ نتیجه آن همه تهديد و بگیر و ببند اين است؟ واقعا خسته نباشید!

اشتباهینداشتی؟ناامیدمانکردی!
پنجشنبه در يک مطلب نسبتا بلندبالا نوشتیم که  هواداران استقلال خواهان اخراج جواد نکونام شده اند و خب نکونام 
مستحق چنین رفتاری نیست. دلايلی هم داشتیم که شمرديم. اما قرار نیست که چشم مان را به روی واقعیت ببنديم 
و ضعف ها و اشتباهات نکونام را نبینیم. يا ببینیم و به روی خودمان نیاوريم. نکونام در طول فصل اشتباهاتی مرتکب 
شد که احتمالا تاوانش قهرمان نشدن استقلال خواهد بود. فعلا به مســائل فنی و تاکتیکی و بازی هايی مثل تراکتور 
در تبريز و نساجی در قائمشهر کاری نداريم اما او از ابتدای فصل به شکلی عجیب و غیرحرفه ای بنای ناسازگاری را با 
علی خطیر  گذاشت و اختلافاتش با او را علنی کرد و کار به جايی رسید که مجبور شدند آنها را آشتی بدهند. اما همه 
می دانستند که آن آشتی دوامی نخواهد داشت و در نهايت ديديم که نکونام چقدر از برکناری خطیر ذوق زده شده و 
آن را پنهان هم نکرد. جذب نکردن اورونوف به دلیل اينکه مديرعامل باشگاه قبول نکرد، دو بازيکن موردنظر نکونام هم 
به اين تیم اضافه شوند، يک اشتباه بزرگ و مرگبار بود که نتیجه اش رسیدن پرسپولیس به صدر جدول با درخشش 
کم نظیر اورونوف بود. مصاحبه های عجیب و جنجالی و پرداختن بیش از حد به جنگ روانی و اتهام زنی به داوران و ... 
از اشتباهات ديگر نکونام بود. اما بزرگ ترين اشتباه نکونام را در نشست خبری او بعد از بازی با گل گهر ديديم. جايی 
که او مدعی شد در تمام طول فصل اشتباهی نکرده است. اين يعنی متاسفانه قرار نیست او ضعف هايش را ببیند و در 

آينده بهتر و قوی تر شود!

تاریخسازبزرگ
دربارسلونا

هانسی فلیک در بارسلونا 
روزهای بزرگ و دشواری در 

پیش دارد

خاص ترین شنبه
امشب یکی از هیجان انگیزترین و پرحاشیه ترین ادوار لیگ برتر به پایان می رسد

کمپانیرسماًجانشینتوخلدربایرنمونیخشد
باشگاه بايرن مونیخ عصر چهارشنبه به طور رســمی، ونسان کمپانی را به 
عنوان سرمربی جديد اين تیم و جانشــین توماس توخل معرفی کرد. اين 
مربی بلژيکی که بعدازظهر ديروز وارد شهر مونیخ شد و سپس برای امضای 
قرارداد با اين باشگاه بوندس لیگايی راهی محل تمرين بايرن شد؛ با امضای 
قراردادی سه ساله هدايت اين تیم را برعهده گرفت. گفته می شود باشگاه 
بايرن مونیخ با باشگاه برنلی برســر پرداخت رقم 12 میلیون يورو به عنوان 
غرامت فسخ قرارداد ونسان کمپانی به توافق رسیده است.  کمپانی به واسطه 
اينکه زمانی برای هامبورگ بازی می کرد، شناخت خوبی از بوندس لیگا دارد 
و به زبان آلمانی هم مسلط است. مدافع پیشین منچسترسیتی با وجود اينکه 
اين فصل نتوانست مانع سقوط برنلی از لیگ برتر به لیگ دسته اول انگلیس 
شود، سبک کاری اش بســیار مورد توجه قرار گرفته است. بايرن مونیخ اين 
فصل با توماس توخل نتوانست عنوانی به دست بیاورد، اتفاقی که برای اولین 
بار از فصل 12-2011 افتاد و همان طور که طرفین اخیراً توافق کرده بودند، 

با پايان يافتن فصل مسیرشان را از هم جدا کردند.

مورینیودریکقدمینیمکتفنرباغچه
ژوزه مورينیو که از زمان اخراج شــدنش از ســرمربیگری تیم فوتبال رُم 
در اواسط ماه ژانويه هدايت تیمی را برعهده نداشــته، در آستانه بازگشت 
به عرصه مربیگری اســت. فابريتزيو رومانو خبرنگار سرشناس ايتالیايی و 
کارشناس نقل وانتقالات فوتبال اروپا اعلام کرد   باشگاه فنرباغچه در آستانه 
توافق با ژوزه مورينیوی ۶1 ســاله برای انتخاب او به عنوان سرمربی جديد 
اين تیم ترکیه ای است. طبق ادعای رومانو، قرارداد او با فنرباغچه دو ساله 
با قابلیت تمديد برای سال ســوم خواهد بود. روزنامه پرتغالی »آبولا« هم 
گزارش داد؛ آقای خاص به پیشنهاد فنرباغچه پاســخ مثبت داده و توافق 
اولیه پابرجاست و  ژرژ مندز مدير برنامه های مورينیو در حال حاضر در حال 

بازبینی قرارداد ارائه شده از سوی اين باشگاه ترکیه ای است. 

غایبمهمرئال:لونینواقعاآنفلوآنزادارد
روز پنجشنبه در اسپانیا ادعا شد که آندری لونین،  دروازه بان اوکراينی رئال 
مادريد، به آنفلوآنزا مبتلا شــده و مديران  باشگاه از ترس سرايت بیماری او 
به ديگر بازيکنان قصد دارند لونین را  با هواپیمای تیم به لندن نفرستند.  با 
اين حال ساعتی پیش از پرواز اختصاصی رئال مادريد به لندن  برای حضور 
در فینال لیگ قهرمانان، زمانی که کارلو آنچلوتی فهرست  بازيکنانش برای 
سفر به لندن را منتشر کرد نام لونین در اين فهرست  25 نفره ديده می شد. 
 اما وقتی بازيکنان رئال مادريد از مجموعه تمرينی شــان والده بباس  سوار 
اتوبوس شده و در فرودگاه مادريد به هواپیمای اختصاصی  باشگاه به مقصد 
لندن سوار شدند اثری از آندری لونین نبود تا شايعه  مبتلا شدن او با آنفلوآنزا 
تقويت شود. با اين حال رسانه های مادريد می گويند لونین با پروازی جداگانه 
به لندن  می رود و به اردوی رئال ملحق خواهد شد. در روزهای گذشته و قبل 
از مطرح شدن گزارش ها درباره مشکل  لونین، گفته می شد آنچلوتی قصد 
دارد در ويمبلی از کورتوا استفاده  کند. برخی هواداران از اين موضوع ناراحت 
بوده و می گفتند رئال در  اين فصل و در روزهــای طولانی غیبت کورتوا به 
لطف درخشش لونین  به فینال رســیده و بازی کردن در ويمبلی حق اين 

دروازه بان اوکراينی  است.  

تلاشبرایرساندندوستارهبهبازی
آخراستقلال

آرمین سهرابیان و محمدحســین مرادمند دو مدافع باتجربه استقلال که 
در هفته های گذشته به دلیل مصدومیت در ترکیب تیم خود غايب بودند، 
به بهبودی نزديک شده اند. مرادمند و سهرابیان از نظر مصدومیت چندان 
مشکل جدی ندارند و زير نظر پزشــکان به صورت اختصاصی کار می کنند 
تا به آمادگی مطلوب برسند. با توجه به شــرايطی که مرادمند و سهرابیان 
دارند، احتمال حضور آنها مقابل پیکان در هفته سی ام لیگ برتر قوت گرفته 
و پزشکان در تلاش هستند تا اين دو مدافع يا حداقل يکی از آنها را در اختیار 
کادرفنی قرار بدهند. هنوز به طور صد درصد مشــخص نیست که مرادمند 
و سهرابیان می توانند در لیست استقلال مقابل پیکان قرار بگیرند يا نه، اما 

امیدواری هايی بابت حضور آنها وجود دارد.

رومانوانتقالسرداربهسویاراتاییدکرد
خبرنگار مشــهور ايتالیايی درباره آينده ســردار آزمون شفاف سازی کرد. 
آزمون بعد از يک فصل حضور در رم و به ثمر رساندن سه گل برای اين تیم 
ايتالیايی حالا در مســیر ترک پايتخت ايتالیا قرار گرفته است. بازيکنی که 
مورد علاقه دنیله ده روسی سرمربی رم هم بود اما عدم توافق مالی اين باشگاه 
با بايرلورکوزن مانع از ماندگار شدن او در جالوروسی شد. فابريزيو رومانو، در 
مورد وضعیت سردار آزمون نوشت: »سردار آزمون پس از پايان حضور قرضی 
در آ اس رم که اين هفته به اتمام می رسد، فصل جديدی را آغاز خواهد کرد. 
بعد از مذاکراتی که ژانويه انجام شد، سويا همچنان به جذب او علاقه نشان 
می دهد و احتمال نهايی شدن اين انتقال وجود دارد. همچنین باشگاه های 
بیشتری نیز وجود دارند و ممکن اســت او در سریA بماند.« گفتنی است 
سويا در زمستان گذشته نیز به جذب آزمون علاقه نشان داده بود اما در آن 
مقطع خود سردار تمايلی به جدايی نشان نداد اما حالا به نظر می رسد اين 

ستاره ايرانی درمسیر انتقال به لالیگا قرار گرفته است.

رقابتاورونوفوبلانکوبرایکسبیکعنوان
گوســتاوو بلانکو و اوســتون اورونوف ســتاره های هجومی سرخابی های 
پايتخت در هفته  پايانی عــلاوه بر اينکه تلاش می کنند تــا تیم خود را به 
قهرمانی برسانند برای کسب يک عنوان فردی به دنبال گلزنی خواهند بود. 
برخلاف سال های گذشته، لیگ بیست و سوم گلزنان خارجی برجسته ای 
ندارد و ستاره های خارجی استقلال و پرسپولیس بهترين گلزنان خارجی 
لیگ هستند و هرکدام با شش گل در جدول گلزنان حضور دارند. بلانکو و 
اورونوف شانس اين را خواهند داشــت تا با گلزنی در ديدار  نهايی تیم خود 
عنوان گلزن ترين خارجی لیگ را به دست آورند و بالاتر از ديگر مهاجمان 
و بازيکنان هجومی خارجی لیگ قرار بگیرند. اورونوف اين تعداد گل را در 
بازی های کمتری به ثمر رســانده و عملکرد بهتری در گلزنی داشته است، 
او 11 بازی برای پرسپولیس انجام داده و اين در حالی است که 19 بازی به 

عنوان بازيکن ثابت و 4 بار هم به جانشین به میدان آمده است.

استقلالواردبازارنقلوانتقالاتشد
سرمربی استقلال در بخشی از نشست خبری خود اعلام کرد برای فصل بعد 
با چند بازيکن گفت وگوهايی داشته است. نکونام در اين خصوص گفت: »من 
با باشگاه استقلال قرارداد سه ســاله دارم. در مورد مديريت نیز از روزی که 
تغییرات صورت گرفته، حداقل چیزی که حس می کنیم اين است آرامش 
داريم و می دانیم بايد تمرکز ما روی فوتبال باشد. اينکه سال بعد چه اتفاقی 
برای استقلال رخ خواهد داد، بايد بگويم ما جلســاتی داشته ايم و حتی با 
برخی از بازيکنانی که مدنظرمان اســت نیز صحبت کرده ايم. قطعا بعد از 
بازی با پیکان تلاش می کنیم قرارداد آنهــا را نهايی کنیم. اگر حريفان ما و 
تیم های بالای جدولی در سال قبل نیاز به چهار بازيکن داشته باشند، ما به 

8 بازيکن نیاز داريم.«

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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قتل مرد جوان با شلیک گلوله در فشافویه
مرد جوانی که در فشــافویه با سلاح گرم 
مرتکب جنایت شده بود، توسط کارآگاهان 

اداره دهم پلیس آگاهی دستگیر شد.
اوایل خردادماه امسال کارکنان انتظامات 
بیمارســتان فاطمه زهــرا)س( از طریق 
تماس تلفنی مرگ مشــکوک مرد جوانی 
را روی تخت بخــش اورژانس بــه مرکز 

فوریت های پلیســی 110گزارش دادند. 
طولی نکشــید کــه ماجرای ایــن مرگ 
مشکوک در بی سیم های کارآگاهان اداره 
دهم پلیــس آگاهی پیچیــد و خیلی زود 
تیم بررسی صحنه جرم پای در سردخانه 
بیمارستان گذاشتند و با جسد مرد جوانی 
مواجه شــدند که بر اثر درگیــری به قتل 

رسیده بود. 
کارآگاهــان اداره دهم پلیــس آگاهی در 
جریان تحقیقات ابتدایی متوجه شدند که 
مقتول بر اثر درگیری در روستای کلین با 
سلاح گرم به قتل رســیده و عامل جنایت 

پس از ارتکاب جرم متواری شده است.
تیم جنایی در نخستین گام با بهره گیری 

از شیوه های کشــف نوین جرم و اقدامات 
اطلاعاتی متوجه شدند که متهم در حوالی 
صحنه جرم حضور دارد که همین ســرنخ 
کافی بود تا مرد جنایتــکار در یک قدمی 

بازداشت قرار بگیرد.
کارآگاهان در گام بعدی با هماهنگی های 
لازم بــا مرجع قضایی مخفیــگاه متهم را 

شناســایی کردند و موفق به دســتگیری 
وی در یک عملیات منســجم شدند.متهم 
پس از انتقال بــه اداره دهــم صراحتاً به 
جرم خود مبنی بر قتل مرد جوان اعتراف 
کرد.با صدور قرار قانونی از ســوی مرجع 
قضایی، متهم برای کشف جرائم احتمالی و 

تحقیقات بیشتر به دادسرا اعزام شد.

فاطمه شیخ علیزاده| پسر جوان که در 
دعوا بر سر بازی مافیا دست به جنایت زده 
بود پای میز محاکمه ایستاد و از اولیای دم 
خواست تا به پدر و مادرش رحم کنند و از 
قصاص  صرف نظر کنند.رســیدگی به این 
پرونده از شامگاه بیست و نهم شهریور ماه 
سال 1۴0۲ به دنبال وقوع درگیری خونین 
در یکی از خیابان هاي شهر ری آغاز شد .در 
این درگیری که پســر جوانی به نام ایلیا از 
ناحیه گردن چاقو خورده بود به بیمارستان 
منتقل شــد.ایلیا تحت عمل جراحی قرار 

گرفت اما دو روز بعد تسلیم مرگ شد.

   ردیابی متهم
با مرگ پســر جوان ماموران بــه تحقیق 
پرداختند و دریافتند قربانی از چند روز قبل 
بر سر بازی مافیا با پسری به نام پرهام درگیر 
بوده اســت. به این ترتیب پرهام که قصد 
داشت از کشور خارج شود ردیابی و بازداشت 
شد و به درگیری خونین اعتراف کرد.متهم 
به بازسازی صحنه جرم پرداخت و در شعبه 
دهم دادگاه کیفری یک استان تهران پای 

میز محاکمه ایستاد .

   در دادگاه
در ابتدای جلســه اولیای دم درخواســت 
قصاص را مطرح کردند. پدر و مادر داغدار 
در حالی که به شــدت اشــک می ریختند 
گفتند بــه هیچ قیمتی حاضر به گذشــت 
نیستند .سپس متهم ۲۲ســاله روبه روی 
قضات ایســتاد و گفت: درگیری من و ایلیا 
از چندین روزقبل از قتل شــروع شده بود.

من و  دوستانم به کافه ای در جنوب تهران 
می رفتیم و آنجــا با هم بــازی مافیا انجام 
می دادیم. ماحدود ۲۵نفــر بودیم که با هم 
بازی می کردیم .آخرین بــار دختر جوانی 
کنار ایلیا نشســته بود کــه در میان بازی 
جایش را عوض کــرد و روی صندلی کنار 
من نشست. بعد از پایان بازی متوجه شدم 
در اینستاگرام برایم پیغام فرستاده و از من 
خواسته تا او را دنبال کنم.من درخواستش 
را پذیرفتم اما چند دقیقــه بعد با پیام ایلیا 
روبه رو شــدم و فهمیدم او با ایلیا در ارتباط 
بوده است و به همین خاطر هر دوی آنها را 
آنفالو کردم .متهم ادامه داد: چند روز بعد که 
دوباره برای بازی به کافه رفته بودم گرداننده 

بازی به من اعتراض کرد و گفــت نباید با 
دختر جوان طرح دوستی می ریختم. به او 
گفتم اشتباه می کند و او برایم پیام ارسال 
کرده بود. اما همان موقع متوجه شدم ایلیا 
و چند نفر دیگر از دوســتانش پشت سرم 
حرف می زنند. می خواستم به ایلیا ماجرا را 
توضیح دهم اما دوست او دعوا را شروع کرد. 
دوست من به نام پیمان نیز شروع به داد و 
فریاد کرد و همیــن موضوع باعث درگیری 
شد. من کافه را ترک کردم اما پیمان گفت با 
ایلیا و دوستانش قرار دعوا گذاشته است .به 
همین خاطر ما به محل قرار رفتیم اما ایلیا و 
دوستانش نیامدند.متهم در حالیکه سرش 
را پایین انداخته بود گفت: می  خواســتم به 
خانه برگردم.به همین خاطر موتورم را در 
پارکینگ پارک کردم که دوســتم پیمان 
دنبالم آمد و گفت باید ســر قــرار بروم. او 
برای دعوا اصرار داشــت .بــه همین خاطر 
همراهش رفتم اما وقتی ایلیا و دوستانش سر 

رسیدند دوستم پیمان با آنها صحبت کرد  
و حتی دســتش را دور گردن ایلیا انداخت 
و من فهمیدم پیمان با آنها دوســت بوده و 
من فریب او را خــورده ام .همان موقع ایلیا 
به رویم چاقو کشــید و  من عقب رفتم .اما 
روی زمین افتادم و چاقوی ایلیا به دســتم 
برخورد کرد .من که ترسیده بودم چاقو را از 
یکی از دوستانم  که شاهد ماجرا بود گرفتم 
.می خواستم آنها را بترســانم .اما نمی دانم 
چطور شد که چاقو با گردن ایلیا برخورد کرد 
و او روی زمین افتاد و من از ترسم فرار کردم 
.همان شب یکی از دوســتانم سراغم آمد و 
گفت بهتر اســت به ارومیه برویم و از آنجا 
به ترکیه فرار کنیم .او هم می خواســت به 
بهانه ای از کشور خارج شود. اما قبل از فرار 
دستگیر شــدم.متهم در ادامه گفت: قبول 
دارم چاقوی من با گردن ایلیا برخورد کرد 
اما نمی خواســتم ایلیا را بزنم. من شرمنده 
پدر و مادر او هســتم و از آنهــا تقاضا دارم 

به پدر و مادرم رحم کنند و مرا ببخشــند.
سپس وکیل پرهام روبه روی قضات ایستاد و 
گفت :ایلیا در بیمارستان تحت عمل جراحی 
قلب قرار گرفته و به نظر می رسد در مرگ 
او قصور پزشکی نیز رخ داده است .از این رو 
تقاضا دارم این موضوع در پزشــکی قانونی 
بررسی شود. از طرفی موکلم از ناحیه دست 
آســیب دیده و برای دفاع از خودش چاقو 
کشیده و در دفاع مشروع دست به قتل زده 
است.در این میان وکیل اولیای دم برخاست 
و به ایــن موضوع اعتراض کــرد. وکیل در 
توضیح گفت:پزشکی قانونی صراحتاً اعلام 
کرده ضربه چاقو به گردن موجب مرگ شده 
اســت و همچنین ادله موجــود در پرونده 
نشــان می دهد که درگیری نیز با تصمیم 
قبلی صورت گرفته است .قربانی چاقویی در 
دست نداشته و ادعای دفاع مشروع درست 
نیســت.با پایان دفاعیات دو وکیل، قضات 

وارد شور شدند تا رای صادر کنند.

از  قتل همبازی بعد 
در شهرری  بازی مافیا 

 دعوا بر سر یک دختر بود که دوستان دو طرف،
 آتش دعوا را بیشتر کردند

قتل محیطبان ماهنشانی در زمان استراحت
مدیرکل حفاظت محیط  زیست استان زنجان گفت: محیطبان ماهنشانی روز 
پنجشنبه در زمان استراحت و خارج از محیط کاری خود به قتل رسید.محمدرضا 
یافتیان روز جمعه افزود: برخلاف مطالب مطرح شده، قتل این محیطبان در حین 
خدمت نبوده است.علت قتل توسط پلیس در دست بررسی است. این مسئول 
گفت: این قتل هیچ ارتباطی به محیطبانی نداشــته و در باغ های اطراف محل 
سکونت این محیط بان به وقوع پیوسته است.وی با بیان اینکه این محیطبان ۲۴ 
سال و ۲ سال سابقه کاری داشت، گفت: به صراحت اعلام می کنم که فوت این فرد 
هیچ ارتباطی به شغل محیطبانی او نداشته است. اخباری در فضای مجازی درباره 
قتل یک محیطبان در ماهنشان به دلیل درگیری با پسرعموی خود در یکی از 

باغات روستای سریک این شهرستان منتشر شده بود.

پایان اسارت دختر 20 ساله  در شیراز
فرمانده انتظامی استان فارس گفت: فردی ۳0 ساله که دختری جوان را در شیراز 
ربوده و در یکی از بخش های اطراف شیراز حبس کرده بود، با اقدام موثر و به موقع 
پلیس شناسایی و دستگیر شد.ســردار رهام بخش حبیبی افزود:فردی هفتم 
فروردین ماه امسال با تهدید اسلحه وینچستر در یکی از خیابان های شهر شیراز 
یک سواری پراید متعلق به مردی جوان را سرقت کرد و متواری شد.این سارق 
متواری که هیچ سرنخی از خود به جا نگذاشته بود، بیست و چهارم اردیبهشت 
ماه در یکی از محله های شهر شیراز دختری ۲0 ساله را به دلیل اختلافات قبلی 
ربود و به مکان نامعلومی منتقل کرد.کارآگاهان پلیس آگاهی اســتان در ادامه 
پیگیریِ پرونده، روز پنجشــنبه با اقدامات فنی از محــل اختفای متهم مطلع 
شدند و با هماهنگی مرجع قضایی، سریعا به محل اختفای متهم که در یکی از 
شهرستان های اطراف شــیراز بود مراجعه و متهم را دستگیر کردند. وی اظهار 
داشت: در بررسی های تکمیلی مشخص شد متهم از اراذل و اوباش سطح یک و 
دارای سوابق متعدد کیفری از جمله سرقت مسلحانه، خرید و فروش مواد مخدر، 
نزاع دسته جمعی، قدرت نمایی با سلاح سرد، ایراد ضرب و جرح عمدی و تهدید و 
تمرد نسبت به مامورین است.حبیبی با بیان اینکه در پیگیری بعدی دختر ربوده 
شده در یکی از بخش های اطراف شیراز به صورت صحیح و سالم آزاد و تحویل 
خانواده اش شد، گفت: در بازرسی از منزل متهم، یک قبضه اسلحه وینچستر و 
سواری پراید مسروقه کشف شد.وی گفت:متهم برای سیر مراحل قانونی روانه 

دادسرا شد.

قتل دختر ۶ ساله با پرتاب سنگ برادرش در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: دعوای کودکانه ۲ خواهر و برادر در یکی 
از روستاهای این استان منجر به فوت دختر ۶ ساله شد.سرهنگ امیر مختاری 
در تشریح این خبر اظهار کرد: روز پنجشنبه پسر بچه 1۳ ساله در حال بازی با 
خواهر ۶ ساله اش اقدام به پرتاب سنگ به سمت خواهر خود می نماید.این حادثه 
تلخ منجر به برخورد سنگ به سر دختر و بیهوشی وی می شود که متاسفانه به رغم 
انتقال وی به بیمارســتان و با وجود تلاش کادر پزشکی شاهد فوت این کودک 
بودیم. فرمانده انتظامی شهرســتان قم با ابراز تاسف از این حادثه گفت: گاهی 
دعوای کودکانه و به صورت ناخواسته منجر به اتفاقات ناگوار می شود بنابراین 
نظارت کامل بر رفتار کودکان جزو وظایف والدین است. شایان ذکر است هر دو 

کودک از اتباع غیر ایرانی ساکن قم بودند.

  خرده حادثه 
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اسکله موقت ۳۲۰ میلیون دلاری آمریکایی ها در غزه که تبلیغات بسیاری برای آن صورت گرفت، دچار نقص و در نتیجه بلااستفاده شد. رسانه ها این اتفاق را 
استعاره ای از سیاست خارجی دولت بایدن دانستند. کارتونی از کابوی استیت دیلی

  سایت نگار جهان

تلاش پکن برای تبدیل شدن به میانجی گر؛ 
لاوروف: چین می تواند کنفرانس صلح درباره 

جنگ اوکراین را برگزار کند
 سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه روز پنجشنبه ۳۰ مه از 

برگزاری یک کنفرانس صلح درباره جنگ اوکراین با مشارکت 
مسکو و کی یف توسط چین حمایت کرد. او در گفت وگو با 
خبرگزاری ریانووستی تأکید کرد کرد   پیشنهاد برگزاری 

چنین کنفرانسی به معنای ادامه تلاش های پکن برای 
حل و فصل بحران اوکراین خواهد بود. وزیر خارجه روسیه در 

ادامه گفت   مسکو با پکن هم نظر است که پیش از هر چیز باید 
به علل ریشه ای این مناقشه پرداخت و منافع مشروع همه 

طرف ها را تضمین کرد و سپس بر اساس »اصل امنیت برابر و 
غیرقابل تقسیم« به توافق هایی دست یافت. لاوروف همچنین 

گفت: »اجازه دهید یک بار دیگر تأکید کنم، این مستلزم 
احترام به واقعیت های رخ داده روی زمین و اراده مردمی است 

که در آنجا زندگی می کنند.« روسیه بارها خواستار مذاکره 
با این پیش شرط شده است که کی یف و غرب دستاوردهای 
ارضی این کشور در خاک اوکراین را به رسمیت بشناسند، 

خواسته ای که با مخالفت کی یف مواجه شده است. لاوروف 
در این گفت وگو با انتقاد از آمریکا به دلیل کمک هایش به 
اوکراین، گفت   واشنگتن »شریک جنایات کی یف« است. 
او تأکید کرد که روسیه ارسال جنگنده های »اف-۱۶« به 

اوکراین را به عنوان یک »پیام« از سوی ناتو در حوزه هسته ای 
در نظر خواهد گرفت. لاوروف گفت: »آن ها تلاش می کنند 

تا به ما بگویند که آمریکا و ناتو در اوکراین از هیچ چیزی 
دریغ نخواهند کرد.« همزمان با حمایت وزیر خارجه روسیه 
از برگزاری کنفرانس صلح درباره جنگ اوکراین با مشارکت 

مسکو و کی یف توسط پکن، شی جین پینگ، رئیس جمهوری 
چین در آیین گشایش دهمین نشست وزیران مجمع همکاری 

این کشور و کشورهای عربی خواستار برگزاری نشست صلح 
بین المللی »در مقیاس بزرگ تر، معتبرتر و مؤثرتر« برای 
خاورمیانه شد. چین پس از آنکه در سال گذشته میلادی 

توانست به یک میانجی گر موفق در آشتی میان ایران و 
عربستان سعودی تبدیل شود، به طور فزاینده ای در حال 

افزایش نفوذ دیپلماتیک خود در منطقه خاورمیانه است. شی 
جین پینگ در این نشست که در پکن برگزار شد، گفت تمایل 

چین برای همکاری با کشورهای عرب به این دلیل است که 
روابط دو طرف به معیاری برای تضمین صلح و ثبات جهانی 
تبدیل شود. او همچنین در بخش دیگری از سخنان خود در 

این نشست گفت که چین درنظر دارد در چندین عرصه، مانند 
»میادین نفت و گاز« و »سرمایه گذاری در مقیاس بزرگ تر« با 
کشورهای عربی همکاری کند. چین که خود تولیدکننده نفت 

است حدود ۴۰ درصد از انرژی مورد نیاز خود را از عربستان 
سعودی تأمین می کند. این کشور نسبت به رقیبش، آمریکا 

تلاش کرده است تا خود را به عنوان یک میانجی گر بی طرف تر 
در مناقشه خاورمیانه نشان دهد. )یورونیوز(

 ناتو لغو محدودیت های استفاده اوکراین 
از تسلیحات غربی برای حمله به روسیه را 

بررسی می کند
 به گزارش خبرگزاری فرانسه، سازمان پیمان آتلانتیک شمالی 
)ناتو( تحت فشار برخی از اعضای خود از جمله فرانسه، جهت 
تصمیم گیری درباره لغو محدودیت های استفاده از تسلیحات 

غربی ارائه شده به اوکراین برای حمله به خاک روسیه، در 
روزهای پنجشنبه و جمعه ۳۰ و ۳۱ مِه )۱٠ و ١١ خرداد(، در 
پراگ تشکیل جلسه می دهد. وزرای امور خارجه کشورهای 

عضو ناتو، همچنین قصد دارند که در جریان این نشست 
غیررسمی، درباره ارائه تسلیحات و مهمات جدید به اوکراین 
از جمله سامانه های دفاع هوایی در بحبوحه حملات سنگین 
روسیه به خارکیف، مذاکره کنند. بر اساس این گزارش، بحث 

پیرامون لغو محدویت های استفاده اوکراین از تسلیحات غربی 
همچون موشک های دوربرد برای حمله به خاک روسیه، 

اعضای ناتو را با چالش روبه رو کرده است. ینس استولتنبرگ 
دبیر کل سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو(، موافقت خود 

را با رفع موانع و محدودیت های موجود بر سر راه استفاده 
اوکراین از سلاح های ارائه شده از سوی کشورهای غربی، اعلام 
کرده است. دبیرکل ناتو با اشاره به این محدودیت ها، تأکید کرد 

که چنین موانعی منجر به تضعیف اوکراین در دفاع از خود در 
برابر حملات ارتش روسیه شده است. این در حالی است که 

چندین کشور متحد اوکراین از جمله آمریکا تمایلی به لغو این 
محدودیت ها نشان نداده اند و از درگیری مستقیم با روسیه 
می هراسند. از سوی دیگر، امانوئل ماکرون رئیس جمهوری 

فرانسه، در جریان سفر اخیر خود به برلین تأکید کرد که »باید 
به کی یف اجازه داده شود تا پایگاه های نظامی روسیه را که از 
آنها برای حمله موشکی به خاک اوکراین استفاده می شود، 
خنثی کند«. همزمان اولاف شولتس صدراعظم آلمان در 
جریان کنفرانسی مطبوعاتی با همتای فرانسوی خود در 

برلین، اظهار داشت: »باید به صراحت گفت   اوکراین همانطور 
که مورد حمله قرار گرفته، می تواند از خود دفاع کند«. )رادیو 

فرانسه(
 وال استریت: اگر ترامپ رئیس جمهور شود، 

ماسک را مشاور خود می کند
روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال روز چهارشنبه ۲۹ ماه مه 
)۹ خردادماه( به نقل از » چند منبع آگاه« نوشت دونالد ترامپ 
قصد دارد در صورت پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری در 
آمریکا، ایلان ماسک را به عنوان مشاور خود منصوب کند. این 
گزارش می افزاید ترامپ و ماسک در هفته های اخیر چند بار با 
هم گفت وگو کرده اند. منابع آگاه گفته اند که ترامپ و ماسک، 

نخستین بار در اوائل ماه مارس گذشته )اسفند ۱۴۰۲( در 
محل اقامت نلسون پلتز، میلیاردر معروف آمریکایی در فلوریدا 

با هم دیدار کردند و از آن زمان تا کنون با یکدیگر چندین 
تماس تلفنی داشته و از جمله درباره امور مربوط به مهاجرت 
و برنامه فضایی آمریکا با هم گفت وگو کرده اند. گفته می شود 
که در این ملاقات همچنین در مورد طرح مشترک ماسک و 
پلتز برای سرمایه گذاری در پروژه ای مبتنی بر داده ها برای 

جلوگیری از تقلب در انتخابات صحبت شده است.
وال استریت ژورنال در عین حال می افزاید که هنوز نقش 

ماسک در دولت احتمالی ترامپ مشخص نیست اما حضور 
احتمالی ماسک در دولت ترامپ، به نفوذ رسمی او بر امور 

مربوط به سیاست اقتصادی و امنیت مرزی آمریکا می انجامد. 
ایلان ماسک به درخواست این روزنامه برای واکنش درباره 
این موضوع پاسخ نداد و سخنگوی کارزار انتخاباتی ترامپ 

نیز تنها به این موضع گیری بسنده کرد که انتخاب مشاوران 
در دولت احتمالی ترامپ، تنها برعهده خود ترامپ خواهد 
بود. ایلان ماسک، مالک شبکه اجتماعی ایکس، شرکت 

فضایی اسپیس ایکس و شرکت خودروسازی و انرژی تسلا 
است. به نوشته وال استریت ژورنال، این دو در ماه های اخیر 

رابطه نزدیک تری با یکدیگر برقرار کرده اند به طوری که ماهانه 
چندین بار تلفنی صحبت می کنند و ماسک مستقیماً با تلفن 

همراه خود با ترامپ تماس می گیرد. روابط ماسک و ترامپ 
در سال های گذشته فراز و نشیب های زیادی داشته است؛ از 
جمله آنها، ایلان ماسک به رغم حمایت از کمپین انتخاباتی 

هیلاری کلینتون، در زمان ریاست جمهوری ترامپ در شورای 
مشورت اقتصادی دولت حضور داشت. با این حال در تابستان 
سال ۲۰۱۷، پس از اعلام ترامپ مبنی بر اینکه آمریکا از توافق 

زیست محیطی پاریس خارج می شود، ماسک از عضویت در 
این شورا استعفا کرد. انتخابات ریاست جمهوری آمریکا روز 
پنجم نوامبر سال جاری میلادی برگزار می شود. جدیدترین 
نظرسنجی ها از رقابت تنگاتنگ و نزدیک جو بایدن و دونالد 

ترامپ در انتخابات پیش رو خبر می دهند. )دویچه وله(

فیل بزرگ در چنگ قانون
پاسخ به تمام پرسش ها درباره محکومیت ترامپ در دادگاه نیویورک

رامتین لطیفی | ۱۲ عضو هیات منصفه 
دادگاه منهتن نیویورک که دونالد ترامپ 
را به ۳۴ مورد جنایت در جعل ســوابق 
تجاری محکوم کــرد، محاکمه جنجالی 
و پربحــث چند هفتــه ای رئیس جمهور 
ســابق را به پایان رســاند. گفتنی است 
ترامپ   هنگام قرائــت نظر هیات منصفه 
در دادگاه حضور داشت. صدور این حکم 
تاریخی ســبب شــد تا ترامپ اکنون در 
موقعیت منحصربه فردی قــرار بگیرد و 
نام او به عنوان اولین رئیس جمهور سابق 
ایالات متحده که به جرم جنایت محکوم 

می شود، بر جریده تاریخ ثبت شود.
   موضوع این دادگاه چه بود؟

موضوع اصلــی در این محاکمــه، اعلام 
جرم دادســتانی نیویورک است که طی 
آن دونالد ترامپ بــه پرداخت مبلغ ۱۳۰ 
هزار دلار به استورمی دنیلز، ستاره سابق 
فیلم هــای پورنوگرافی، مدتــی قبل از 
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سال 
۲۰۱۶ با هدف عدم افشای رابطه جنسی 
خود با او متهم شده است. ترامپ در این 
پرونده به ارتــکاب ۳۴ مورد بزهکاری در 
دستکاری و جعل اسناد تجاری متهم شده 
  که به گفته دادســتانی، هدف آن پنهان 

کردن پرداخت حق السکوت بوده است. 
    حکم نهایی چه زمانی صادر 

می شود و ترامپ چه خواهد کرد؟
ترامپ ید طولایی در طولانی کردن روند 
قضایی به وســیله افزایش درخواســت 
تجدید نظرهای متعدد دارد و به احتمال 
فراوان بــه این محکومیــت نیز اعتراض 
خواهد کرد کــه می تواند بــه طور قابل 
توجهی صــدور حکم او را کــه در حال 
حاضر برای ۱۱ جــولای)۴۰ روز دیگر( 
تعیین شــده اســت، به تعویق بیندازد. 
جالب است بدانید روز ۱۱ جولای، ۳ روز 

قبل از برگزاری گردهمایــی انتخاباتی 
جمهوری خواهان است.

   حکم احتمالی ترامپ چیست؟
با توجه بــه قانون آمریــکا، قاضی خوان 
مرچــن می توانــد ترامپ را بــه حبس 
مشــروط در حــد فاصل ۴ تا ۲۰ ســال 
زندان ایالتی محکوم کند. در حال حاضر، 
رئیس جمهور سابق در حالی که در انتظار 
صدور حکم است، خارج از زندان خواهد 
ماند. دادستان ها هم از ترامپ درخواستی 
برای ارســال وثیقه نکردند. اندکی پس 
از اعلام محکومیت ترامــپ، وکیل او تاد 
بلانچ از قاضی مرچان خواست تا موکلش 
به رغم صدور حکم مجرمیت، از اتهاماتش 
تبرئه شــود. البته قاضی این درخواست 

را رد کرد.
    آیا ترامپ همچنان می تواند به 
عنوان رئیس جمهور انتخاب شود؟

به طور خلاصه باید بگوییم بله. ریچارد ال. 
هاسن، اســتاد حقوق دانشگاه کالیفرنیا، 
یکی از کارشناسان برجســته کشور در 

زمینه قانون انتخابات در این رابطه گفته 
اســت که هیچ چیز در قانون اساســی 
ایــالات متحده یک مجــرم محکوم را از 
کاندیداتوری برای بالاترین مقام کشــور 
منع نمی کند. گفتنی اســت بر اســاس 
قانون اساسی آمریکا، نامزدهای انتخابات 
ریاســت جمهوری تنها باید ۳ شــرط را 
احراز کنند؛ دست کم ۳۵ سال سن داشته 
باشــند، در آمریکا متولد شــده باشند و 
دست کم ۱۴ سال در این کشور سکونت 

داشته باشند.
    آیا این محکومیت به قیمت لغو 

حق رای ترامپ تمام خواهد شد؟
به طور خلاصه باید بگوییم بله. بر اساس 
قوانین آمریکا افراد سابقه دار که مرتکب 
جرایم کیفری شــده اند، از حق رای در 
انتخابات محروم می شوند و ترامپ هم از 
این قاعده مستثنا نیست و به رغم حضور 
به عنوان نامزد در انتخابات، نمی تواند رای 

خود را به صندوق بیندازد. 
    این اتفاق برای سایر پرونده های 

جنایی ترامپ چه معنایی دارد؟
محکومیــت ترامــپ برای ســه پرونده 
جنایی دیگر او معنــای چندانی ندارد و 
روند قضایی در پرونده های دیگر به طور 
مستقل پیگیری خواهد شد. گفتنی است، 
پرونده جنایی او بــرای دخالت در روند 
انتخابات  درحالی متوقف شده است که 
دیوان عالی ایالات متحده به ادعای وی 
مبنی بر مصونیت ریاســت جمهوری در 
آن پرونده رســیدگی می کند. به علاوه، 
قاضی ناظر بر پرونده اســناد طبقه بندی 
شــده وی در فلوریدا نیز دادگاه را برای 
مدت نامعلومی به تعویق انداخته اســت. 
در نهایت، پرونده مداخلــه در انتخابات 
جورجیا در بلاتکلیفــی قانونی قرار دارد 
چرا که ترامپ و چند تــن از متهمان این 
پرونده تلاش می کنند تا دادستان منطقه 
آتلانتا به دلیل روابط احساسی و جنسی با 

بازپرس پرونده، رد صلاحیت کنند.
    واکنش ترامپ چه بود؟

ترامپ پس از خروج از دادگاه اعلام کرد   
این رای  ننگ آور  و  متقلبانه  است و شک 
ندارد که دادگاه از کاخ ســفید دســتور 
گرفته است. او با اشاره به انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا در چند ماه آینده گفت 
که »حکم واقعی پنجم نوامبر از ســوی 

مردم ارائه خواهد شد.«
   حامیان ترامپ چه کردند؟

همانطور که پیش بینی می شد، صدور این 
حکم موجب همگرایی بیش از پیش در 
اردوگاه هواداران ترامپ شد. دقایقی پس 
از اینکه هیات منصفه در منهتن نیویورک 
دونالــد ترامپ را به دلیل جعل ســوابق 
تجاری مجرم شناخت، سیل کمک های 
مالی به کمپین ریاست جمهوری  او باعث 
شد که وب سایت اهدای کمک های مالی 

به طور موقت از دسترس خارج شوند.

   شاخص

یک گزارش جدید نشــان می دهد سالانه میلیاردها 
دلار طلا از آفریقا به خارج قاچاق می شــود و بیشتر 
آن به امارات متحده عربی، ترکیه و سوئیس می رسد. 
گزارش منتشر شده توسط »سوئیس اید«، یک گروه 
کمک و توسعه مستقر در سوئیس می گوید بیش از 
۳۰ میلیارد دلار طلا در سال ۲۰۲۲ به خارج از قاره 
آفریقا قاچاق شد. در ســال ۲۰۲۲، غنا بزرگ ترین 
تولید کننده طلا در آفریقــا بود. در این گزارش آمده 
اســت که امارات متحده عربی مقصــد اصلی طلای 
قاچاق بوده و حدود ۴۰۵ تن از تولیدات اعلام نشده 
از آفریقا به آنجا می رســد که ارزش آن در یک دوره 

۱۰ ساله بین سال های ۲۰۱۲ تا ۲۰۲۲، ۱۱۵ میلیارد 
دلار تخمین زده شده است. نویسندگان این گزارش 
می گویند هدف شان شفاف  سازی تجارت طلای آفریقا 
و تحت فشــار قرار دادن نقش آفرینــان این صنعت 
برای انجام اقدامات بیشــتر در ردیابی ذخایر طلا و 
مسئولیت پذیر کردن زنجیره های تأمین است. ایوان 
شــولز، یکی از نویســندگان گزارش، به خبرگزاری 
آسوشیتدپرس گفت: »امیدواریم که نتایج گزارش 
به بهبود شــرایط زندگی مردم محلی و شرایط کار 
معدنچیان در سراســر آفریقا کمک کند.« )صدای 

آمریکا(

امارات، مقصد اصلی قاچاق سالانه میلیاردها دلار طلا از آفریقا است

فشار هواداران تیلور سوئیفت به منظور حمایت او از 
فلسطینیان

  بر اساس مشاهدات، طرفداران تیلور سوئیفت به این خواننده فشار 
می آورند تا درباره جنگ اسرائیل و حماس صحبت کند و ضمن تقبیح 

جنایات اسرائیل، مردم جهان را به حمایت از غزه و مردم مظلوم 
فلسطین تشویق کند. این فشارها حتی تا تور جهانی کنسرت های 

سوئیفت در اروپا پیش رفته و برخی از طرفداران او با پرچم فلسطین 
در استادیوم هایی که کنسرت در آن برگزار می گردد، حاضر می شوند. 

به علاوه، در فضای مجازی نیز کاربران با هشتگ »سوئیفتی برای 
فلسطین«، کارزاری راه انداختند تا این خواننده محبوب بیش از پیش 
به این امر ترغیب شود. البته سوئیفت هنوز در این مورد موضع گیری 

نکرده   اما چندین نفر از همکارانش پرچم فلسطین را در شبکه های 
اجتماعی به اشتراک گذاشته اند و مواضع ضد اسرائیلی اتخاذ کرده اند 
و این نشان می دهد که ممکن است این خواننده هم به زودی موضعش 

را اعلام کند. )تی ام زد(

ون
و ز

یل

موتور یک هواپیمای جت در فرودگاه 
آمستردام یک مسافر را بلعید

در فرودگاه اسخیپول آمستردام، فردی توسط یک هواپیمای جت که آماده 
پرواز بود، به درون موتور کشیده شد و جان داد. وزیر زیرساخت های هلند 
گفته شوکه شده است. شماری از مســافران که شاهد این صحنه مرگبار 
بوده اند تحت مراقبت هستند. بر ا ساس گزارش رسانه های هلند، در فرودگاه 
اسخیپول آمستردام، فردی توسط یک هواپیمای جت که آماده پرواز بود به 
درون موتور کشیده شد و جان داد. شرکت هواپیمایی کاال ام هلند، اعلام 
کرده این هواپیما در حال برخاستن به مقصد بیلوند در دانمارک بوده که 
این حادثه رخ داده است. این شرکت هواپیمایی هیچ اطلاعاتی در مورد فرد 
قربانی ارائه نداده است و معلوم نیست   فرد قربانی یک مسافر بوده یا کارمند 
فرودگاه. پلیس مرزی هلند که مسئولیت حراست از فرودگاه اسخیپول 
آمستردام را بر عهده دارد، می گوید   مسافران از یک هواپیما خارج شدهاند، 
ولی هنوز جزئیات این حادثه در دســت بررسی است. مارک هاربرز، وزیر 
زیرســاخت های هلند نیز به این حادثه واکنش نشان داد . او در پستی در 
شبکه ایکس نوشته است: »به بســتگان قربانی و شاهدان حادثه تسلیت 

می گویم«. )دویچه وله(

  حادثه روز

  گالری   

روز دویست و سی و هشتم جنگ غزه؛ 
ده ها شهید و مجروح در ادامه حملات 

اسرائیل به رفح
با وجود دستور دیوان بین المللی دادگستری، دادگاه عالی سازمان ملل، 

مبنی برتوقف تهاجمات، حملات اسرائیل به شهر رفح در جنوب غزه 
ادامه دارد. به گفته پزشکان حاضر در منطقه، حمله هوایی نیروهای 
اسرائیلی به رفح، دست کم ١٢ کشته بر جا گذاشته و درگیری ها در 

چندین منطقه دیگر از غزه نیز جریان دارد. منابع فلسطینی می گویند 
خدمات ارتباطی در رفح قطع شده است. یک روز پس از آنکه ارتش 

اسرائیل اعلام کرد نیروهایش کنترل منطقه حائل در امتداد مرز نوار غزه 
و مصر را به دست گرفته اند، حملات این کشور به شهر رفح ادامه پیدا 

کرد. بنا بر اعلام تل آویو، تصرف منطقه حائل از سوی ارتش این کشور، 
مسیر مورد استفاده حماس برای قاچاق اسلحه به غزه در طول بیش 

از هفت ماه جنگ  را مسدود کرده است. در همین حال منابع پزشکی 
غزه اعلام کردند   روز پنجشنبه در حمله هوایی اسرائیل به مرکز شهر 

رفح در جنوب غزه، ١٢ غیرنظامی فلسطینی کشته و تعداد نامشخصی 
زخمی شده اند. بر این اساس، یک غیرنظامی فلسطینی دیگر نیز در 
حمله هوایی اسرائیل به اردوگاه آوارگان الشطی در شمال نوار غزه، 

جان خود را از دست داده است. شرکت مخابرات فلسطینی جاوا هم با 
انتشار بیانیه ای اعلام کرد   خدمات ارتباطی در رفح قطع شده است. 
حملات اخیر اسرائیل به رفح، بسیاری از مناطق شهر را کاملا ویران 

کرده و نگرانی ها از وقوع قحطی را افزایش داده است. ارتش اسرائیل، 
درگیری ها در جنوب، مرکز و شمال غزه را تایید کرده اما هنوز در مورد 
تلفات گزارش شده در رفح، جایی که صدها هزار فلسطینی آواره در آن 

پناه گرفته اند، اظهار نظر نکرده است. )گتی ایمیجز(

     آتشفشان ایسلند که در سال ۲۰۲۱ پس از ۸۰۰ سال دوباره فعال شد، دو روز پیش و برای 
بار هشتم فوران کرد و موجب تخلیه مردم از حوالی این کوه شد. )آسوشیتدپرس(

   
 نیمار جونیور، بازیکن 

برزیلی باشگاه الهلال که 
بخش عمده این فصل را 
به دلیل مصدومیت روی 

نیمکت گذراند، شاهد 
قهرمانی تیمش در لیگ 

پادشاهی عربستان 
سعودی بود. او تصمیم 

گرفت در قالب یک 
شوخی و پس از جشن 

قهرمانی هم تیمی هایش، 
لاستیک ماشین  آنها را 

با چاقو پنچر کند. این 
اقدام نیمار مورد انتقاد 

بسیاری از کاربران فضای 
مجازی قرار گرفت. 

)اینستاگرام(

   
 آلبرت رودی برنده ۲ جایزه اسکار برای تهیه کنندگی »پدرخوانده« و »عزیز 

میلیون دلاری« در لس آنجلس درگذشت. رودی که از خالقان »قهرمانان 
هوگان« و »واکر، تگزاس رنجر« نیز بود، ۹۴ سال سن داشت. پس از موفقیت 

کمدی »قهرمانان هوگان«، رودی تهیه کنندگی »فاوس کوچولو و هالسی 
بزرگ« و »ساختن آن« را انجام داد و سپس تهیه کننده فیلم »پدرخوانده« 

فرانسیس فورد کاپولا شد که نامزد ۱۱ جایزه اسکار شد. آل پاچینو در بیانیه ای 
گفت: رودی در تمام مدت فیلم »پدرخوانده« برای من شخصیتی زیبا بود. 

حتی وقتی آنها من را نمی خواستند، او مرا می خواست. او در زمانی که بیش از 
هر چیزی به آن نیاز داشتم این باور را به من هدیه داد و هرگز آن را فراموش 

نخواهم کرد. او با کلینت ایستوود هم کار کرد و تهیه کننده فیلم برنده اسکار 
»عزیز میلیون دلاری« در سال ۲۰۰۴ شد و بعد از آن هم در سال ۲۰۲۱ فیلم 

دیگر او »گریه کن ماچو« را ساخت. ایستوود نیز در بیانیه ای از رودی یاد 
کرد و گفت: او دوست بزرگ من بود و من عمیقاً دلم برایش تنگ خواهد شد. 
هیلاری سوانک بازیگر »عزیز میلیون دلاری« هم با گرامیداشت یاد او گفت: 
بهترین زمان کار با ال بود. او در یاد من و همه یک افسانه خواهد ماند. از دیگر 
فیلم های او می توان به »طولانی ترین فاصله«، »ماتیلدا«، »وداع با پادشاه«، 

»کفش دوزک«، »مین ماشین«، »زندانیان بهشت«، »لسیتر« و »سابوتاژ« 
اشاره کرد. )گتی ایمیجز(

     ویل اسمیت، بازیگر و خواننده آمریکایی در مراسم فرش قرمز فیلم »پسران بد« به سراغ 
هوادارانش رفت و با آنها عکس یادگاری انداخت. )گتی ایمیجز(

    
 هایلی بیبر، مدل 
مشهور و همسر 

جاستین بیبر که 
در روزهای اخیر 
خبر بارداری اش 

به شایعات جدایی 
این زوج پایان 
داد، عکسی از 
خود در صفحه 
اینستاگرامش 

منتشر کرد که در 
آن حلقه جدید 

و ۱/5 میلیون 
دلاری اش به 

چشم می خورد. 
)اینستاگرام(

  کیوسک هفته 

رقابت آمریکا و چین، وضعیت شکننده کشورهای اروپایی در مناسبت جهانی، انتخابات آمریکا و ...
مجلات جهانی این هفته به چه مطالبی پرداختند؟

1   مجله هندلسبلات آلمان طرح روی جلد 
این شماره خود را به جنگ و رقابت آمریکا و چین، 

دو قدرت بلامنازع جهان اختصاص داد و تبعات 
آن را طوفانی دانست که اروپا را دچار تلاطم و 

بحران کرده است. در سال های اوج گیری چین 
و تبدیل شدنش به تنها رقیب آمریکا، قدرت 
کشورهای اروپایی به شدت افول کرده است.

4   مجله نیویورک به سراغ ماجرای عجیب 
کمک های مالی مردمی به کمپین انتخاباتی دونالد 

رفته است. هرچه کار ترامپ بیشتر در دادگاه ها 
گره می خورد و وضعیت او پیچیده تر می شود، 

کمک های مالی به کمپین او افزایش می یابد. در 
عکس روی جلد این مجله، تصویر الیزابت ویل، 

بزرگ ترین حامی مالی کمپین ترامپ را می بینیم. 

2   مجله اکسپرس فرانسه طرح روی جلد این 
شماره خود را به بازی شطرنج دولتمردان این کشور 

به منظور افزایش نفوذشان در مناسبات جهانی به 
ویژه بحران های مهم نظیر جنگ اوکراین، موضع 

فرانسه در قبال روسیه، جنگ غزه و موضع فرانسه 
در قبال اسرائیل اختصاص داد و از عزم فرانسه برای 

بازیابی قدرت گذشته اش نوشت.

5   مجله ونتی فیر عکس روی جلد این شماره 
خود را به بازیگر جوان و محبوب این روزهای 

سینمای آمریکا و جهان، کریس همسورث اختصاص 
داده است. همسورث همه جا حضور دارد و می توان او 
را در سینمای اکشن و تجاری و نیز در جشنواره کن 
و فیلم های قابل اعتنا دید و این عاملی است که ونتی 

فیر به بررسی کارنامه او پرداخته است. 

3   مجله اشترن آلمان در این شماره خود 
به سراغ یکی از معضلات مهم اجتماعی در این 

کشور رفته و مسئله فرزندان طلاق را بررسی کرده 
است. این مجله معتقد است که این کودکان در 

معرض شدیدترین  آسیب ها قرار دارند و از والدین 
خواست به رغم جدایی شان، از متخصصان امر 

برای بازیابی روحیه فرزندان شان کمک بگیرند.

6   مجله هالیوود ریپورتر عکس روی جلد خود 
را به بازیگران زن مشهور سینما و تلویزیون آمریکا 
اختصاص داد و آنها را »ملکه های درام« نامید. در 
این تصویر چهره نیکول کیدمن، جنیفر آنیستون، 

جودی فاستر، نایومی واتس، سوفیا ورگارا، آنا 
ساوای و بری لارسن به چشم می خورند در حالی 
که همگی لباس هایی به رنگ سفید بر تن دارند.

%

وسیم کیلان، معاون مدیر 
برنامه مبارزه با دخانیات 
در وزارت بهداشت عراق 

گفت   هر ۱۰ دقیقه یک نفر 
به دلیل مصرف دخانیات 

فوت می کند. )میدل ایست 
نیوز(

10
براساس داده های سازمان 
آمار ترکیه، تولید ناخالص 

داخلی کشور از اول 
ژانویه تا پایان ماه مارس 
سالجاری نسبت به سه 

ماهه اول سال ۲۰۲۳ رشد 
5/7درصدی را ثبت کرده 

است.)آناتولی(
5.7

1.8
بانک جهانی می گوید 

تعداد اوکراینی هایی که در 
فقر زندگی می کنند از سال 

۲۰۲۰ تا کنون به میزان 
۱/۸میلیون نفر افزایش 

یافته است. )فردا(

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

سفر بشار اسد به ایران و دیدارش با رهبر انقلاب 

مرگ آناستازیا زاوروتنیوک، بازیگر محبوب و جوان روسیه

مسابقه فوتبال بین تیم های سن اتین و منتز 

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های کروزیرو و یونیورسیداد

محکومیت ترامپ در دادگاه نیویورک
 اخبار کوتاه

  رابرت گولوب، نخست وزیر اسلوونی طی نشست مطبوعاتی اعلام کرد   براساس قوانین بین المللی و قطعنامه های 
شورای امنیت سازمان ملل متحد تصمیم گرفتند فلسطین را به عنوان یک کشور مستقل با مرزهای ۱۹۶۷ به رسمیت 

بشناسند. )آناتولی(
  روسیه ممنوعیت استفاده از روبنده توسط زنان محجبه را به قانون تبدیل می کند. البته استفاده از حجاب در اماکن 

عمومی همچنان بلامانع است. )فردا(
  مقامات فلســطینی، تجار  و امدادگران بین المللی اعلام کردند ارتش اسرائیل ممنوعیت فروش مواد غذایی به غزه از 

کرانه باختری و اسرائیل را لغو کرده است. )صدای آمریکا(
  بر اساس نتایج اولیه انتخابات پارلمان آفریقای جنوبی، حزب ماندلا، احتمالا اکثریت مطلق خود را از دست می دهد. 
این حزب که متهم به فساد، ایجاد نابســامانی اقتصادی و بیکاری اســت، تنها ۴۳/۵درصد آرا را به خود اختصاص داده 

است. )دویچه وله(
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1-  ارجمند- موهن

2- دانشمند مشــهور که شهرت وی در 
ریاضیات، به ویژه جبر است- جدا- پاک

3- خانــدان و قوم- نمک- نازا- شــامل 
همه می شود

4- سرها- عدد و شماره- گیاه علوفه ای
5- دوســت و رفیق- از رودهای ایران- 

هادی
6- ضعف و سستی- گیاهی پیچنده- میرا

7- از پادشاهان سلســله اشکانی- روح و 
جان- شبانگاه

8- از مهره های شــطرنج- صف و رسته- 
یک برگ کاغذ-  شهر رازی

9- بیابان و صحرا- از القاب امرای  ترک- 
قدیمی و باستانی

10- داخل- ساز و برگ اسب- دوستی
11- خویشاوندی ها- آسان شدن-  پندار 

و تصور
12-  الهــه عشــق و زیبایی- نــام دیگر 

بلدرچین- ماه دوم زمستان
13- کشــنده بی صدا- دیــن و مذهب-  

آینده - پسوند شباهت
14- پرهیزکاری-  موی گردن اســب- از 

الحان قدیمی
15- یکی از جاذبه هــای فرهنگی اراک- 

نسل و نژاد

 عمودي
 1- یکی از وسایل گرم کننده- از پادشاهان 

سلسله اشکانی 
2- پدر و مادر- پرنور و تابان- شهر خراسان 

قدیم
3- حرف همراهی- داخل شدن- بزدل و 

کم جرأت- ارجمندی
4- الهه تجارت و ســفر یونان باســتان- 

خورشید عالمتاب- علم و فرهنگ
5- زمان بی آغاز- مغازه شیرینی فروشی- 

از عناصر شیمیایی با عدد اتمی 107
6- نویسنده- طفل شیرخوار- شمشیر زن

7-  حرف T- ضد آشتی- خلیج معروف در 
جنوب ایران- بلندی مقام و مرتبه
8- دست دوم فروش- عالم الهی

9- وجود دارد- آتشفشــانی در ایتالیا- از 
پرندگان شکاری-  واحد سطح

10- هجــوم و حملــه- مقــوای نازک- 
سخن چین

11- راننده کشتی- پاکیزه گشتن، خالص 
شدن- مویی بر سر ندارد

12- پنبه زن- دوشیزه- عاشق
13- ترش و شــیرین- پســر گــودرز در 

شاهنامه- بیهوده و بی معنی- گشوده
14- خوردنی متعجب- از گیاهان 

15- یک نوع کشــتی جنگی- گلدســته 
مسجد 

ع

سب

ر

گ
غ
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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ىنىبشىپلىفورلك8
اتىبنامعات9
رادادنىشنتكرب10
انىارگمهناراى11
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 احور
 اغنا
الفا

آرشه
 ترکش

 سایه
 عتاب
  ناثر

5 حرفي :  
 ابرها

 اشکان
 ایینه
 آینده
 بسیار
تقاضا

 تگزاس
 راحتی
 سپیده

 سرهنگ
 کروکی
 مربوط

 مرسدس
 نقاره

6 حرفي :  
 اسفالت
 اهن ربا
به دانه

 مجردها

7 حرفي : 
 آتش نشان

 شب جهنمی

8 حرفي : 
 خاطر پریش
 خلاف واقع

 نظام نامه
 هزار مسجد 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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وقتی شهید بهشتی به  درخواست 
علم الهدی »نه« گفت!

مرتضی کلیلی   قاب  

  
قاب نوستالژی 1  
تخریب یک 
ساختمان در 
خیابان  آیزنهاور 
)آزادی( - سال 
1353 )از صفحه 
امیر بنی مسعود(

  
قاب نوستالژی 2  

چشم اندازی از 
میدان فردوسی در 

یکی از شب های 
تهران   دهه 40

   قاب مشاهیر  1
دکتر مصدق در دیدار با جمعی از زنان هوادار نهضت ملی 

- سال 1331 )از صفحه علی ملیحی(

   قاب مشاهیر  2
قضاوت همزمان 3 برادر در فوتبال ایران و شاید جهان؛ 

از استثنایی ترین اتفاقات داوری.  شادروانان محمود )داور 
وسط(، حمید و حسین خوشخوان. )فدراسیون تاریخ و 

آمار فوتبال ایران(

  قاب نوستالژی 3
بازار زرگرها – تهران - 43 سال پیش

 )از صفحه علیرضا محمودي(

    پایگاه اطلاع رســانی مرکز اسناد انقلاب 
اسلامی| آیت الله علم الهدی خاطره جالبی را از 
شهید بهشتی تعریف می کند که نشان  می دهد 
ایشــان به هیچ  عنوان ســفارش و توصیه ای 
را برای اعمال نفــوذ نمی پذیرفتــه و فارغ از 
نگرش و منش سیاسی انسان ها با آنان مواجه 

می شده است.
  نماینده ولی فقیه در خراســان رضوی در 
کتاب »خاطرات ســید احمد علم الهدی« که 
توسط مرکز اســناد انقلاب اسلامی به چاپ 
رسیده، در توصیف آیت الله سید محمد بهشتی، 
او را آیت حق می نامد و با بیان اینکه »پیش از 
انقلاب با مرحوم شهید بهشتی ارتباط نداشتم؛ 
ولی بعد از انقلاب مــدت محدودی در حزب 
جمهوری اسلامی با ایشــان محشور بودم و 
تماس هایی هم با ایشان به عنوان رئیس قوه 
قضاییه داشتم«؛ این خاطره را از منش آیت الله 

بهشتی نقل می کند:
  در اوج بحران درگیری با منافقان، رئیس 
منافقان شاخه بابلســر در تصادف با یکی از 
بچه های جهاد کشته شده بود. منافقان او را به 
منزله شهید قلمداد کردند و تشییع  جنازه ای 
گرفتند و در سطح استان مازندران هم تبلیغات 
وسیعی به راه انداختند که بچه های جهاد او را 
شهید کرده اند و حال  آنکه در تصادف کشته 
شده بود. منافقان جمع شده بودند و بانفوذ در 
دادگستری آنجا، این فرد جهادی را به دو سال 

زندان محکوم کردند.
  بر اســاس قوانیــن آن زمــان، مجازات 
زیرگرفتن افراد، شش ماه زندان بود. به علاوه 
کارشناس راهنمایی  و رانندگی تشخیص داده 
بود که طرفین تصادف هر کــدام 50 درصد 
مقصر هستند زیرا آن عضو منافقان با دوچرخه 
آمده بود وسط جاده ، منتها راننده جهاد هم 
اشــکالش این بود که ســرعت زیاد داشته و 
تقصیر راننده همان سرعت زیاد بوده است نه 
زدن به کسی. با وجود این، آنها فعالیت کرده 
بودند و این فرد جهــادی را بر خلاف قانون، 

محکوم به دو سال زندان نمودند.  
  بچه های مازندران هم به ما متوسل شدند. 
گاهی کمیته منطقه 10 برای اینگونه موارد در 
سطح کشور، یک مرجع و ملجا بود. درخواست 
آنها این بود که اگر این پرونــده از مازندران 
به تهران منتقل شــود، از نفوذ منافقان دور 
می ماند. در آن زمان قوه قضاییه تحت ریاست 
آیت الله بهشــتی بود و ما هم در قوه قضاییه 
نفوذ داشتیم و آنان فکر می کردند که اگر این 
انتقال پرونده صورت بگیرد، دیگر مسئله حل 

شده است.

  بنده می دانستم که مرحوم شهید بهشتی 
با ایــن حرف ها به درخواســت بنده اهمیت 
نمی دهد؛ لذا به آیت الله خزعلی متوسل شدیم 
و به ایشــان عرض کردم که آیت الله بهشتی 
برای شــما احترام خاصــی قائل اند و قضیه 
هم این است. شــما نزد آقای بهشتی بروید 
و درخواســت خلاف عدل هم نداریم و فقط 
این را می خواهیم که ایشــان دستور بدهند 
پرونده از بابلســر به تهران منتقل شود تا در 
اینجا مجدداً بررسی گردد ما هم فقط این را 
می خواهیم که مطابق قانون عمل شود. آقای 
خزعلی گفتند بیایید با هم برویم؛ چون اگر 
بنده تنها روم ممکن است ایشان پرسش هایی 
مطرح کنند و بنده اطلاع نداشــته باشم. ما 
هم یک روز ســرزده به دفتر حزب جمهوری 
اسلامی رفتیم. من گفتم وقت بگیریم؛ ولی 
آقای خزعلی گفتند نیازی نیست... بالاخره 
نشســتیم و آقای خزعلی گفتند جریانی در 
بابل اتفاق افتاده که آقای علم الهدی در جریان 
آن است و شــرح آن را می داند؛ منتها از من 
خواسته اند که به اتفاق هم پیش شما بیاییم و از 
شما خواهش کنیم که اگر می شود درخواست 
ایشان را برآورده کنید و ظاهراً هم راه حلی که 
پیشــنهاد می کنند، راه حل عادلانه ای است 
که اگر شما دستور بدهید، به آن عمل کنند. 
قضیه را برای آقای بهشــتی تعریف کردیم و 
گفتیم که درخواســت توصیه و اعمال  نفوذ 
نداریم شما فقط دستور بدهید این پرونده به 
مرکز منتقل شود. یعنی اولیای فرد جهادی 
زندانی نامه می نویسند و درخواست می کنند 
و شــما زیر نامه آنها فقط موافقت کنید که 
این پرونده به تهران منتقل و در اینجا پرونده 

عادلانه بررسی شود.
  آقای بهشــتی گفتند: من موافق نیستم. 
خیلی هم صریح گفتند: مسئله خون در میان 
است. یک انسان کشته شــده است ولو یک 
منافق. الان بگویم این پرونده به تهران بیاید، 
می دانم شما می روید اعمال  نفوذ می کنید؛ این 
 و آن را می بینید و می گویید در آنجا منافقان 
اعمال  نفوذ کرده اند؛ شما هم در اینجا اعمال 
 نفوذ خواهید کرد. مسئله خون یک انسان است 
و لذا من دخالت نمی کنم. شما اگر می توانید 
طبق قانون درخواست کنید که پرونده به اینجا 
منتقل شود. دستوری در این زمینه نمی دهم 
که به صورت فوق العاده پرونده به اینجا بیاید؛ 
زیرا پای خون یک انسان در میان است و حاضر 
نیستم کاری بکنم که خون یک انسان ولو یک 
منافق ریخته شود.« خیلی صریح گفتند و ما 

دست خالی از پیش ایشان برگشتیم.  

 ۵ خوراکی ممنوعه برای 
مردان بالای ۴۰ سال

خبرآنلاین نوشــت: حفظ تعادل در رژیم غذایی در هر سنی 
ضروری است  اما شاید لازم باشد که از ۴0 سالگی به بعد به طور 
جدی تری روی برنامه غذایی خود نظارت داشته باشید.  توصیه 
می شود مردان پس از ۴0 ســالگی، از مصرف غذاهای غنی از 
کربوهیدرات تصفیه شده، نمک و مواد افزودنی پرهیز کنند یا 
مصرف آن را به حداقل برسانند؛ چرا که برخی از این خوارکی ها 

سلامت مردان را به طور جدی تهدید می کند:
1  سیب زمینی سرخ شده:  غذاهــای سرخ کردنی، مانند 
سیب زمینی سرخ شده، با افزایش سریع قند خون باعث ایجاد 

التهاب، افزایش وزن و تجمع چربی در ناحیه شکم می شوند.
2   سوســیس و کالباس: مــردان بالای ۴0 ســال باید 
از خوردن گوشــت های فرآوری شــده، از جمله هات داگ، 
کالباس، سوسیس و حتی گوشت های کنسروی پرهیز کنند. 
گوشت های فرآوری شده، خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ و 

سرطان معده را بالا می برند.
3   بستنی: بستنی قند زیادی دارد و می تواند خطر اضافه 
وزن، پوســیدگی دندان، بالا رفتن تری گلیســیرید و تجمع 

چربی های ناسالم را در مردان میانسال افزایش دهد.

۴  کیک و شیرینی: خوردن شیرینی و کیک به سبب قند 
بالایی که دارد، سبب تضعیف سیستم ایمنی و کاهش سطح 

تستوسترون در مردان می شود.
۵   چیپــس و پفک: کاهــش مصــرف میان وعده های 
فرآوری شــده مانند چیپس یا پفک  که چربی اشباع زیادی 
دارند، به مردان کمک کند تا با افزایش ســن، وزن خود را در 
محدوده نرمال حفظ کنند. تنقلات مناسب تری مانند پسته 
که ۶ گرم پروتئین گیاهی کامل و ۳ گرم فیبر در هر وعده دارد، 

انتخاب مناسب تری برای میان وعده هستند.

 خواص شگفت انگیز عناب برای 
سلامتی و لاغری

به گزارش ســلامت نیوز، دکتر محمد صادق کرمانی دکترای 
پزشکی در سایت خود درباره خواص معجزه گر عناب نوشت: 
میوه عَناب که به خرمای قرمز یا چینی معروف اســت، میوه 
بومیِ آسیای جنوبی است و در سراسر جهان محبوب و مورد 
علاقه عموم مردم اســت.با وجود محبوبیت این میوه، ممکن 
است همچنان بعضی افراد با خواص معجزه آسای آن آشنایی 
نداشته باشــند. خواص عناب برای سلامتی، لاغری، پوست، 
سرماخوردگی، کلیه، کبد و… مفید است.  عناب به دلیل دارا 
بودن فیبر بالا و کالریِ کم، یک میان وعده فوق العاده عالی و 
سالم برای رژیم غذایی محسوب می شــود. این میوه حاوی 
مقادیر کمی از چند ویتامین و مواد معدنی است و منبع غنی 
از ویتامین C است.نکته جالب توجه در مورد میوه عناب این 
است که مصرف 100 گرم عناب خام، بخشی از ارزش غذایی 
سه عدد میوه را فراهم می ســازد! از دیرباز، در طب سنتی از 
عناب برای درمان بیماری هایی همچون بی خوابی و اضطراب 
استفاده می کردند. مطالعات انجام شده   روی این میوه نشان 
می دهد که عناب می تواند خواص چشــمگیری در عملکرد 

سیستم عصبی، سیستم ایمنی و هضم غذا ایفا کند.

   سلامت
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